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KDO PREDSEDNIK?
1 Mesec septem ber p o m e n i s k o ra j ve

dn o  in  p o vso d  tu d i  začetek p o lit ič n e g a  ž iv lje n ja  o z i
ro m a  d e lo v a n ja  p o  p o le tn ih  p o č itn ic a h . To ve lja  v I ta 
l i j i ,  ve lja  p a  tu d i  v S lo v e n iji in  seveda d ru g o d  v E v ro p i 
in  p o  svetu.

Ce im a m o  z a e n k a r t  p r i  nas  za če te k  p o n o v n e g a  
za ko n o d a jn e g a  in  u p ra vn e g a  dela, je  p a  v n a š i m a tič 
n i  d rž a v i tu d i začetek p ra v e  v o liln e  k a m p a n je  za  jesen
ske vo ltive . Te bodo  ta k o  p re d se d n iške  k o t  u p ra v n e  
(obč inske). Seveclci nas tu  z la s t i z a n im a jo  v o litv e  n o 
vega s lo ve n skeg a p re d se d n ika , k i  bodo v za če tku  m e
seca novem bra . Č eprav je  do  tega ro k a  še d o b e r mesec 
in  po l, p a  se vseeno p o lit ič n a  ig ra  v Slo v e n i j i  že ra z v ija  
v p o ln e m  teku. K a n d id a to v  je  že p re ce j (k a k ih  deset) 
in  za to  je  ja s n o , d a  je  tu d i  z a n im a n je  za  to že ve liko .

K a kšn o  v logo ig ra  v S lo v e n iji p re d se d n ik  re p u b like ?  
La h ko  b i  re k l i  -  ne da  segam o p o  sp e c ifičn ih  u s ta v n ih  
d o lo č il ih  da  im a  v S lo v e n iji d rž a v n i p o g la v a r  p o 
d o b n o  vlogo, k o t  j o  n a  sp lošno im a  v vseh p a r la m e n 
ta rn ih  d e m o k ra c ija h . V  tern sm is lu  je  n a v a d n o  p re d 
se d n ik  d rža ve  ( a l i  k r a l j)  v rh o v n i p o v e ljn ik  oborože
n ih  s il,  im e n u je  p re d s e d n ik a  v la d e  in  m in is t re ,  
sp re je m a  p o v e r i ln a  p is m a  tu j ih  v e le p o s la n ik o v  in  
sploh n a  z u n a j oz. fo r m a ln o  p re d s ta v lja  svo jo  d ržavo . 
D ru g a če  je  s p re d s e d n iš k im i a l i  p o /p re d s e d n iš k im i re
p u b lik a m i, to  je  s sistem i, ko  im a  d rž a v n i p o g la v a r tu d i  
d e ja n s k o  iz v rš n o  ob las t, in  to  z la s t i  v z u n a n j i  in  
o b ra m b n i p o l i t ik i .  To je  v E v ro p i s e d a n ji p r im e r  F ra n 
c ije  a l i  p a  v sve tu  z la s t i ZDA. “K r a l j  k ra lju je , a ne v la 
da  ”, to  je  v g la v n e m  p o lit ič n a  f i lo z o f i ja  m o d e rn e  dobe, 
k i  ve lja  tu d i  za  re p u b like .

P og le jm o  seda j n e k o lik o  n a  slovenske razm ere . D o 
s e d a n ji d r ž a v n i p re d s e d n ik  M i la n  K u č a n  se d a j ne  
m ore  več k a n d id ir a t i  in  za to  z a k lju č u je  svo j m a n d a t. 
K u ča n  je  s ice r v s lo ve n sk i p o l i t ik i  že d o lg o le tn a  v o d il
n a  osebnost. Že v d o b i SFRJ je  b i l  več le t p a r t i js k i  v o d i
telj, še p re j  p a  p re d se d n ik  skupšč ine  in  n a to  predsed
n ik  p redsedstva  SRS, k o t  je  b i l  do  ra zp a d a  Ju g o s la v ije  
označen  d rž a v n i p o g la v a r  v S lo v e n iji in  J u g o s la v iji. 
N a to  p a  j e  b i l  M i la n  K u č a n  d v a k r a t  n e p o s re d n o  
iz v o lje n  na  p re d se d n išk ih  v o litv a h  v m a t ič n i d rž a v i  
S loven iji.

Z a to  seda j d o lg o le tn i p re d se d n ik  s topa s te n a jp o 
m em bnejše p o lit ič n e  tr ib u n e  v S loven iji. Seveda se je  
m o ra l v n o v ih  ra zm e ra h  tu d i  sam  p r i la g o d i t i  dem o
k ra t ič n e m u  p lu ra liz m u , čep rav  so še vedno g o to vo  v 
n je m  osta le  s led i n jegove p re jš n je  p o lit ič n e  fo rm a c ije ,  
iz k u š e n j in  ne n a z a d n je  ideo log ije .

Že p re j sm o om en ili, da  se bo za  na jv iš je  mesto v d rža 
v i  p o tegova lo  k a k ih  deset ka n d id a to v . G otovo je  to šte
v ilo  p re ve liko , s a j se v z re li d e m o k ra c iji g re  n a va d n o  
zci ta k a  mesta v b is tvu  za  dvobo j. N a j p o d č rta m o , da  so
v g la vn e m  n a jb o lj s tv a rn i k a n d id a t je  n e k d a n ji g u v e r
n e r D rža vn e  ba n ke  France A rha r, le v ič a rs k i p re d s ta v 
n ik  Lev K re ft  in  n e k d a n ja  d rž a v n a  to ž ilk a  B a rb a ra  
Brezigar. Danes s ice r ne b i to lik o  ra z p ra v lja li  o teh in  
d ru g ih  im en ih , k i  so g o tovo  zelo p res tižna , čeprav ne 
v id im o  tu  iz ra z ito  p o l it ič n ih  ka n d id a to v .

V sekako r so tu  z a n im iv i  p o s k u s i s s tra n i m e d ije v  
nekake  “z a te m n itv e ” d o lo čen ih  osebnosti. Sam o p r i 
mer. N e o d v isn i k a n d id a t  A rh a r, k i  se p r iz n a v a  tu d i za  
v e rn ik a  in  ga  p o d p ira jo  ra zn e  d e m o k ra tič n e  s tra n ke  
(d a le č  o d  lev ice), je  že ta rča  v id n ih  napadov. Pa n a j  
gre  za  v o žn jo  v k o č i j i  z  l ju b lja n s k im  n a d ško fo m  a l i  
za  d o m n e v n e  f in a n č n e  n e p ra v iln o s ti. K d o r  je  b re z  
greha, n a j v rže  p r v i  kam en...

O  vsem p a  b o m o  s ice r še p is a li.

A N D R E J  B R A T U Ž

2 9 . SE P TEM B R A  R E F E R E N D U M  O D E Ž E LN E M  V O L IL N E M  Z A K O N U

PROTI SISTEMU, KI NE JAMČI 
SLOVENSKE PRISOTNOSTI

Prebivalci Furlanije-Julijske 
kra jine  bodo  v nede ljo , 29. 
t.m., odločali, ali želijo vo liti 
deželni parlament po zakonu, 
ki ga je pred nekaj meseci iz- 

■ glasovala desna sredina, ali ne. 
R e fe rendum  je  o m o g o č ilo  
52.000 podp isov p ro ti vo lil-

Inemu zakonu, ki so jih zbrali 
nasprotn iki zakona, zbrani v 
odboru za "N e " in ki so izraz 
opozicijskih levosredinskih sil. 
Slednje očita jo desnosredinski 
večini predvsem to, da je  obča
nom odvzela možnost nepo
sredno izvoliti predsednika de
želne vlade: voliln i zakon nam
reč določa, da možnega pred
sednika le "označim o" oz. "p ri
po roč im o ", ni pa nobenega 
jamstva, da bo "p riporočen i" 
kandidat potem tudi dejansko 
vodil deželno vlado. Med osta
lim i zna č iln o s tm i vo lilnega  
zakona je  treba še om eniti v bi
stvu proporčni voliln i sistem z 
vstopn im  pragom , večinsko 
nagrado in mehanizem kon
struktivne nezaupnice. Tak vo
lilni zakon je med silami leve 
sredine podprla le Stranka ko
m unistične prenove, ki je  od 
vedno zagovarjala proporčni 
v o liln i s istem  (pa čeprav z 
vstopnim  pragom ) kot pravi

čnejši in de- 
mokratičnejši 
m e h a n iz e m  
od večinske
ga. Ostale le
vos re d in ske  
stranke, zbra
ne v koa lic iji 
O ljke in M ar
je tice , pa so 
do tega zako
na izredno kri
tične: g lavn i 
o č i te k  je  v 
stališču, da je  
ta zakon ob
likovan po meri 
vladajoče de
sne sredine in
da preprečuje ljudem možnost, 
da sami odločajo, kdo jih bo za
stopal oz. kdo jim  bo vladal.
V tem obdobju odbor za "N e " 
in leva sredina vod ita  zelo za
vzeto re fe rendum sko  kam 
panjo v prid temu, da 29. t.m . 
volivci zavrnejo vo liln i sistem, 
ki ga je  izglasovala večina. V 
boj je  stopil tud i bivši tržaški 
župan in sedanji državnozbor
ski poslanec Riccardo llly  (na 
sliki), ki je  v bistvu postal že 
uradni kandidat leve sredine za 
novega predsednika deželne 
vlade. V tem smislu spada re

ferendumska 
kampanja že 
v priprave na 
volitve za ob
novo  de že l
nega p a r la 
menta, ki bo
do prihodnje 
leto.

Vendar no
vi vo liln i za
k o n  n i n e 
sprejemljiv sa
mo za večino 
s tra n k  leve 
sredine, am 
pak tu d i za 
slovensko na
rod no  skup

nost, ki živi v deželi F-Jk. Za
konsko besedilo nam reč ne 
vsebuje nobenega določila, ki 
bi ne samo zagotovilo, ampak 
celo olajšalo prisotnost sloven
skih predstavnikov v deželnem 
svetu. Vsi poskusi, da bi v be
sedilo vključili popravke v zve
zi s tem, so propadli, tako da 
je v začetku letošnjega leta de
snosredinska večina izglasova
la takšen zakon, kakršen pač 
je. Propadel je tako "ladinski 
model", ki ga je predlagala sve
tovalka Stranke italijanskih ko
munistov Bruna Zorzini Spetič,

propadel pa je tud i pred log 
Slovenske skupnosti in M arjeti
ce (povezava manjšinske liste 
z eno od strank, znižanje po
trebnega števila podpisov in 
korenito znižanje volilnega pra
ga). Tako ni preostalo drugega, 
kot da se SSk pridruži ostalim 
levosredinskim silam O ljke in 
M arjetice v zbiranju podpisov 
za referendum. Že v prejšnji 
številki smo objavili sporočilo 
SSk za javnost, v katerem slo
venska stranka poziva rojake, 
naj se 29. t.m. udeležijo refe
renduma in glasujejo "N e".

Če bodo na referendumu 
zmagali nasprotniki sedanjega 
volilnega zakona, bo slednji 
propadel in bo treba začeti z 
delom za oblikovanje novega. 
Pri tem bo treba paziti, da ne 
bo spet prišlo do "zm ot" in "po
zab" v zvezi s prisotnostjo Slo
vencev. Novi deželni volilni za
kon bo moral namreč neobho- 
dno vsebovati določila, ki zago
tavljajo ali vsaj krepko olajšajo 
izvolitev takega števila sloven
skih predstavnikov v deželni 
parlament, kakršnega si ga na
ša skupnost nedvomno zasluži 
in ki ji ga je reforma volilnega 
sistema iz 1.1993 onemogočila. 
— —  iž
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SREČANJE M ED ALEKSEJEM II. IN  SV. O Č E T O M

KORAK NAZAJ
Konec m inulega tedna je 

na jp re j ita lija nska  tiskovna 
agencija ANSA in takoj za njo 
še vrsta drugih, med njim i tu 
di Slovenska tiskovna agen
cija, ob javila  vest, da naj bi 
predvidom a prihodnje leto v 
S loveniji p riš lo  do srečanja 
med papežem Janezom Pav
lom  II. in ruskim pravoslavnim 
patriarhom  Aleksejem II.

Novica je takoj obkrožila  
svet, saj je  znano, da si sv. oče 
izjem no želi zbližanja med se
strskima Cerkvama. Slovenski 
prem ier Janez Drnovšek je na 
nedavnem obisku v Rusiji po
vabil na uradni obisk v Slove
nijo patriarha ruske pravoslav
ne Cerkve. V nedeljo, 15. t.m., 
pa je  ljub ljanski nadškof dr.

Franc Rode za Radio Slovenija 
povedal, da novice o m orebit
nem srečanju sv. očeta z ru
skim patriarhom  v Sloveniji ne 
želi kom entirati, a je  tud i do
dal, da je  sam povabil patriar
ha Alekseja II., naj obišče Slo
venijo in se udeleži vsakolet
nega spom inskega slavja in 
bogoslužja pri Ruski kapelici 
pod Vršičem, kar je ruski pa
triarh zelo cenil.

Tik pred zaključkom  redak
cije pa smo izvedeli, da so iz 
urada ruskega patriarha spo
ročili, da srečanja med pape
žem in patriarhom  ne bo. Ško
da, ker si Janez Pavel II. zares 
želi zbližanja med rusko pra
voslavno in katoliško Cerkvijo.

29. septembra vsi na referendum!

Če želimo zagotoviti ali vsaj olajšati 
prisotnost slovenskih predstavnikov 

v deželnem svetu, na deželnem referendumu 
v nedeljo, 29. septembra, 

glasujmo "ne"!

[ B reda Susič
i MAKEDONIJA PO PARLAMENTARNIH VOLITVAH
I Janez Povše
ZA ALI PROTI VARNIM  CESTAM?

j A lo jz  Tul
i  SLOVENSKO-HRVAŠKI O D N O SI PO SREČANJU...

Jurij Paljk /  intervju 
MARA PETAROS
Danijel Devetak
"BITI M O RAM O  TO, KAR SMO!"

I GMD: "GORIŠKI SP O M IN I, SO DO B N IK I..."
I Ivan Žerjal
I KAKOR ZVEZDE V TEMI
i H a r je t  D o rn ik
I NASE ŠOLE: ZANESLJIVA IN VZTRAJNA RAST
I Iva K orš ič
! SVOJSKA ISKANJA V ŽARU LUTK
j  Marjan Drobež
BO MORALA SLOVENIJA PLAČEVATI EVROPI.
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IT A L IJ A N S K A  P O L IT IK A

OBETA SE ZELO 
VROČA JESEN

ČETRTEK, 
. SE PTEM B RA  

2002

Po po le tnem  prem oru se 
tud i v Ita lij i obnov lja  parla
m entarna dejavnost. Prav na 
začetku tega tedna poteka v 
senatu razprava o zakonskem 
predlogu, ki ga je bila že odo
brila  poslanska zbo rn ica  in 
tako dopo ln ju je  kazenski po- 
stopnik, da prizadeta stranka 
lahko zahteva prekin itev sod
ne obravnave, če meni, da ob
staja upravičen sum o nepri
stranskosti sodnika. Predlaga
telj popravka je parlam enta
rec Berlusconijevega gibanja 
Naprej Ita lija  C iram i, ki seve
da nastopa v im enu celotne 
večinske koalicije. Sam pred
sednik vlade je  večkrat javno 
izjavil, da je  takšno dopo ln ilo  
kazenskega postopnika pred
nostne narave in da mora zato 
sen a tna  z b o rn ic a  č im p re j 
o d o b r it i C iram ijev  p red log. 
Kot že prej v poslanski zbor
nici, bo opozicija skušala odo
britev preprečiti z obstrukcijo, 
kar pa se ji gotovo ne bo po

srečilo,saj ima vladna večina 
v senatu še večjo prem oč kot 
v poslanski zbornici. Naj opo
zicija še tako javno razglaša, 
da ta zakonski ukrep neposre* 
dno zadeva samega predsed
nika vlade in njegovega tesne
ga poslovnega prijatelja sena
torja  Previtija, ki je bil v prvi 
Berlusconijevi vladi obram bni 
m in ister, vo d ite lji v lada joče 
koalicije vztra jno ponavljajo, 
da jim  je večina italijanskega 
volilnega zbora na dem okra
tičnih volitvah zaupala oblast, 
ki jo  nameravajo ohran iti do 
konca petletnega mandata, to 
je do novih državnozborskih 
volitev.

Čeprav je po litičn im  stran
kam opozicije v zadnjem času 
spet priskočila na pom oč civil
na družba, ki je  pred dnevi pri
redila v Rimu m nožično pro
testno zborovanje - priredite lji 
trd ijo , da je  b ilo  na trgu pred 
Lateransko baziliko pol m ilijo 
na ljud i - se Berlusconi in nje-

PO IN C ID E N T IH  V P IR AN SKEM  Z A L IV U

SLOVENSKO-HRVASKI 
ODNOSI PO SREČANJU 

DRNOVŠEK-RAČAN
A LO JZ  TUL

V zvezi z znanimi incidenti 
med slovenskimi in hrvaškimi 
ribiči v Piranskem zalivu sta se 
10. septembra srečala v Zagre
bu slovenski in hrvaški predsed
nik vlade, Janez Drnovšek in 
Ivica Račan, da bi umirila ozra
čje, ki so ga bili razvneli ome
njeni incidenti.

S loje namreč za to, da drža
vnika ugotovita, ali še obstajajo 
stvarni pogoji za nadaljevanje 
dialoga med obema državama 
za razrešitev medsebojnih pro
blemov, v prvi vrsti določitve 
dokončne meje med njim a. 
Skladno s temi pričakovanji sta 
se dogovorila o "načelih zača
snega režima gospodarskega 
ribolova na morju v okviru ure
sničevanja m a loobm ejnega  
sporazuma", ki jih bo v najkraj
šem času oblikovala stalna me

šana komisija, predvidena po 
omenjenem že veljavnem spo
razumu. Po mnenju obeh stra
ni pravkar doseženi dogovor ne 
prejudicira vprašanja meje, to
da sodi v okvir prizadevanj za 
umiritev razmer in iskanje traj
ne rešitve tako glede meje kot 
drugih odprtih vprašanj.

Po zagrebškem srečanju je 
imel predsednik vlade Drnov
šek v Ljubljani novinarsko kon
ferenco, na kateri je podrob
neje obrazložil namen srečanja 
s kolegom Račanom, ki je pre
prečevati možnosti za pojav
ljanje incidentov v Piranskem 
zalivu predvsem v zvezi z ribar
jenjem. Po Drnovškovem mne
nju so bile tako izčrpane vse 
politične in diplomatske mož
nosti. Če hrvaška stran doseže
nega dogovora ne bi realizira
la, se Slovenija in Hrvaška nima
ta več o čem pogovarjati. Zato
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IN  ZVEZE K A T O LIŠ K IH  T E D N IK O V  V  ITA LIJ I - FISC

LETNA N A R O Č N IN A  ITA LIJA  42 EVROV, S LO VEN IJA  46 EVROV,

IN O Z E M S T V O  62 EVROV, P R IO R ITE TN A  POŠTA 83 EVROV 

P O Š TN I TEKOČI R A Č U N  1 0 64749  3 

CENA O G LA S O V  PO  D O G O V O R U

M A K E D O N IJ A  /  P A R L A M E N T A R N E  V O L IT V E

BO ZMAGA OPOZICIJE 
ZAGOTOVILA MIR?

govi sodelavci iz "ringara jev 
" javno no rču je jo , sklicujoč se 
predvsem na gladko vo lilno  
zm ago na lanskih d ržavno
z b o rs k ih  v o litv a h . Še b o lj 
m nožično protestno zborova
nje pa je  že napovedal glavni 
voditelj O jlke Rutelli. O ljka naj 
bi zbrala m ilijon ljudi, da bo
do od ločno rekli "n e " finanč
nemu zakonu, ki naj bi zama
šil velike luknje v že odobreni 
Listini o gospodarskem in f i
nančnem  program iran ju . Iz
kazalo se je  namreč, da je  vla
da napačno ocenila marsika
tero postavko te listine, zara
di česar bo m orala po mneju 
m nogih izvedencev krepko 
pritisn iti na davčni vijak. Da so 
javne finance v Ita liji bolne, je 
na posvetu v Cernobbiu ob je
zeru Com o v Lom bardiji pred 
kratkim  opozoril tud i ita lijan
ski član izvršnega odbora Ev
ropske osrednje banke Tom- 
maso Padoa-Schioppa. Prista
vil je , da ita lijanska državna 
uprava ne delu je, da trg  ne 
opravlja svoje vloge in da je 
"evropska " po litika  Ita lije  po
stala" dvoum na in nerazum
ljiva", sicer pa naj bi "Ita lija  ne 
bila le od danes nezanesljiva".

je ob tem izrazil prepričanje, da 
se bo hrvaška stran, tudi ribiči, 
dogovora držala.

Na omenjeni tiskovni konfe
renci je slovenski premier izra
zil obžalovanje, da hrvaški sa
bor nima namena po trd iti že 
pred časom parafiranega spo
razuma o meji. Slovenija je za 
dvostransko dogovorno rešitev 
tega vprašanja in se zato ne za
vzema za arbitražo.

Se vedno pa ostaja odprto 
vprašanje, zakaj se hrvaška 
stran kaže tako nepopustljiva v 
urejanju odnosov s Slovenijo, ki 
nikjer ne ogroža interesov Hr
vaške. M orda je v ozadju zavist, 
da je Slovenija tik  pred vsto
pom v Evropsko unijo , med
tem ko je Hrvaška šele na za
četku te poti. Z vstopom Slove
nije v Evropsko zvezo se zuna
nja meja le-te pomakne na slo- 
vensko-hrvaško mejo. Kako bo 
izgledalo, če ne bo jasno dolo
čena meja med Slovenijo in 
Hrvaško? Zato je nujno potreb
no, da se čimprej uredijo slo- 
vensko-hrvaški odnosi, zlasti 
kar zadeva mejo.

Sredstva m nožičnega ob
veščanja so na začetku tega 
tedna posvetila precejšnjo po
zornost zborovanju, ki ga je 
p rired ila  Severna liga v Be
netkah. Njen glavni vodite lj, 
m inister za reform e U m berto 
Bossi, je  namreč dejal, da spet 
vabi svoje ljud i na trge, češ da 
grozi nevarnost, da bo "fede
ralizem ostal prazna beseda". 
Bil je  zelo p iker do samega 
Berlusconija, ki ga je  pozval, 
naj se ne sprehaja več po sve
tu, tem več naj naredi red v 
svojih vrstah.

Spet je  ošvrknil škofe, ker 
da ovira jo izvajanje zakona o 
p rise ljenc ih , in zag roz il, da 
bodo njegovi pristaši izgnali 
" fa r iz e je  iz v la d n ih  pa lač". 
Dejal je  dalje, da bo moral par
lam ent še letos o d o b riti za
konski predlog o devoluciji, to 
je  o prenosu oblasti od osre
dnje vlade na posamezne de
žele. Slednje bi bile pristo jne 
za področje šolstva, zdravstva 
in krajevne varnosti. Vlada je 
že odobrila  ustrezni zakonski 
odlok, ki trenutno čaka na raz
pravo v senatu. Ker gre za 
spremembo 138. člena repu
b liške  ustave, je  p o tre b n o  
dvojno glasovanje v obeh do
movih parlamenta, kar pom e
ni, da je Bossijeva zahteva ne
izvedljiva v tem letu. M in ister 
Buttig lione pa že govori o ne
kakšnem  "u lt im a tu m u " ,  ki 
grozi, da bo "vse zrušil".

O pozic ija  čedalje glasneje 
zahteva, naj predsednik vlade, 
ki je  tud i zunanji m inister, ne
m udom a poroča parlamentu, 
kakšno stališče zavzema nje
gova vlada do po litike am eri
škega predsednika Busha, zla
sti kar zadeva Irak.Vsekakor 
dovolj razlogov, da lahko v Ita
li j i p r ičaku jem o  ze lo  v ročo  
jesen.
— —  DL

BREDA SUSIC

"Odločen korak k napredni, 
večetnični in miroljubni družbi". 
Tako je nedeljske predčasne par
lamentarne volitve v Makedoni
ji, četrte od njene osamosvoji
tve pred 11 leti, ocenil generalni 
sekretar zveze NATO George 
Robertson. Po še nedokončnih 
rezultatih je absolutno večino 
prejela opozicijska koalicija Sku
paj za Makedonijo, ki jo  vodi So
cialdemokratska zveza Branka 
Crvenkovskega in v kateri je de
set strank.

Po zadnjih podatkih je dose
danja vladajoča koalicija Zate, 
Makedonija, katere članici sta 
VMRO-DPMNE Ljubča Geor- 
gievskega in Liberalna stranka 
Stojana Andova, dobila 34 po
slanskih sedežev. V albanskem 
političnem bloku je absolutna 
zmagovalka Demokratska unija 
za integracijo (DUD, nova stran
ka voditelja bivše O NA Alija Ah- 
metija, ki bo imela v parlamen
tu 13 sedežev. Koalicija Skupaj 
je torej prejela absolutno veči
no v makedonskem sobranju, 
saj je  dobila kar 67 od 120 po
slanskih mandatov. Dosedanji 
premier Georgievski je že v ne
deljo zvečer priznal poraz in izja
vil, da bo VMRO-DPMNE resna 
opozicijska stranka.

Volilci so se množično opre
delili za Crvenovskega, sociali
sta, bivšega komunista, ki je bil 
pred tem že šest let na oblasti, 
vendar zaradi skromnih rezulta
tov predvsem na področju go
spodarstva, socialne in družbe
ne rasti ni bil več deležen zaupa
nja volilcev. Na njegovo mesto 
se je usedel Georgievski, ki tudi 
sam ni bil sposoben kljubovati 
velikim problemom "večne Ma
kedonije". Zmanjševanje bruto 
produkta se je namreč nadalje
valo, brezposelnost je dosegla 
40%; revščini in zaostalosti so 
se v zadnjih letih namreč pridru

žili še medetnični problemi med 
Albanci in Makedonci, ki so se 
tako zaostrili, da so državo pri
peljali na rob državljanske voj
ne. Mednarodna skupnost je 
bila tu učinkovita, saj ji je uspe
lo ustaviti vojno.

Organizacija za varnost in 
sodelovanje v Evropi, ki je na 
volitvah imela 800 opazovalcev, 
je vsekakor sporočila, da so vo
litve večinoma potekale v skla
du z mednarodnimi standardi. 
Tudi kampanja je potekala ko
rektno, kar predstavlja velik ko
rak k vrnitvi k stabilnosti, spravi 
in demokraciji v državi.

A li je to res, bodo sedaj po
kazala pogajanja za sestavo no
ve vlade. Koalicija Skupaj za 
Makedonijo razpolaga s števil
kami, ki bi j i  dovoljevale, da 
sama sestavi vlado. Opazoval
ci pa napovedujejo, da bo novi 
mandatar, ki bo po vsej verjet
nosti Crvenovski, moral skleni
ti zavezništvo s katero od alban
skih strank. A lbanci namreč 
predstavljajo če trtino  (po al
banskih podatkih tre tjino) dr
žavnega prebivalstva.

IRAŠKI O D G O V O R
Iraška vlada je te dni sporoči

la generalnemu ta jn iku OZN 
Kofiju Annanu, da brezpogojno 
sprejema obisk mednarodnih 
nadzornikov za pregled vojaških 
objektov in baz ter tovarn za iz
delavo raznih vrst orožja. V tem 
smislu je Bagdad odgovoril na 
zadnje polemike oz. skorajšnje 
vojne napovedi s strani ZDA.

Predsednik Bush pa je s svoje 
strani še vedno zelo skeptičen v 
zadevi, prav tako tudi Velika Bri
tanija, ki je  prav prejšnje dni 
zbrala novo gradivo o vpleteno
sti Iraka v teroristične akcije.

Najbližja bodočnost bo torej 
pokazala, kako se vsa zadeva 
razvija.

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

ZA ALI PROTI VARNIM CESTAM?
Že nekaj časa smo v naši deželi priča stvari, 

ki na videz nima večjega pomena, v resnici pa je  
več kot tehtna. Odseva namrečpogostoma zakri
to in vendar delujočo miselnost našega časa ali 
nenapisanih pravil, sredi katerih živimo. Cre za 
neverjetno m oč in vpliv dobička ter zaslužka 
oziroma vseh tistih dejavnikov, k i jih  človek po
trebuje za vzdrževanje željene ravni svojega ži
vljenja. Ves ta uvod se nanaša na nedavni ukrep 
vlade, da za voznike m otornih vozil zmanjša do
voljeno količino alkohola v krvi s prejšnjih 0,8 gra
ma na 0,5 grama, s čimer naj b i se zmanjšalo 
število prometnih nesreč, predvsem tistih s smrt
nim izidom in težjim i poškodbami. Ukrepu ni v 
osnovi mogoče ničesar očitati, čeprav je  sicer 
bolje grad iti na ozaveščanju ljudi, v tem primeru 
vseh nas, kadar smo za volanom, kot pa le uvaja ti 
strožjo disciplino, toda, kadar so v igri človeška 
življenja, je  bistveno odločno ukrepati.

Naša zgodba se prične, ko so lastniki resta
vracij in gostišč ugotovili, da nova om ejitev  
alkohola preprečuje uživanje p ijač celo med  
jedjo , se pravi p r i kosilu in večerji. Število go 
stov se je  zato opazno zmanjšalo, ker je  že ko
zarec vina tvegano početje, poleg tega pa obro
ki izgubijo večji del privlačnosti, če je  pijača 
praktično prepovedana. Potem se je  vsa zade
va za nekaj časa utišala, verjetno  v upanju, da 
bo prv i šok m in il in se bodo gosti vrnili. Toda 
gosti se očitno niso vrnili, zaradi česar so las
tn ik i restavracij in gostišč ponovno opozorili ja 
vnost, da tako ne gre naprej in da b i morala

vlada ukrep p rek lica ti in spet uvesti prejšnja 
merila, se pravi dovoljenega 0,8 grama. Vsaj v 
naši deželi je  šla vsa stvar še dlje in se dvignila 
dobesedno na po litično raven. Neka teri deželni 
poslanci oziroma svetovalci so pričeli pripravlja ti 
resolucijo, k i naj h i uradno predlagala rimski 
vladi, na j vso zadevo še enkrat p re m is li in 
razveljavi omejitvene ukrepe. Razlogi so sedaj 
postali tehtnejši od tistih, k i so jih  v pričetku  
navajali lastniki restavracij in gostišč, namreč da 
prestrogi ukrepi "škodujejo ku ltu ri pridelovanja 
vina in ekonom iji v celoti". Z  drugim i beseda
mi, v kolikor h i še naprej na tak način skrbeli za 
varnost na cestah, b i se pridelovanje vina sploh 
ne izplačalo več, to pa b i prizadelo ugled naših 
krajev s kvalitetno vinsko ponudbo. Prizadelo 
pa b i tud i ekonomijo našega prostora v celoti, 
saj h i b ilo  treha ustvarjati pogoje za okrepitev 
drugih pridelovalnih panog, k i h i nadomestile  
vinski izpad.

Zgodba je  silno poučna, saj dokazuje, kako 
želi ekonomski vidik prevladati nad vsemi dru
gim i, celo nad poskusom zmanjšanja števila žr
tev na cestah. In nad vplivom tega ekonomske
ga vidika h i se m orali resno zam isliti in to ne 
samo oh tej le na videz nedolžni zgodbi. Kaj ni 
ekonomski vidik grobo po tisn il v kot vse nase 
vrednote, na katere se sklicujemo? In kaj nam 
n i ekonomska računica vse preveč zavladala ter 
nam zameglila pogled na tiste stvari, k i so za
res pom em bne?

U R E D N I Š T V O  V G O R I C I
t e l e f o n :

I M A  N O V I  
0 4 8 1  5 3 2 0 5 2

Š T E V I L K I  Z A  T E L E F O N  I N  FAX:  
/  f a x 0 4 8 1  5 4 8 8 0 8  _____
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EVROPSKA IN NASA STVARNOST 
V OČEH EKONOMISTKE

JURIJ PALJK

Od kod ste in  kako to,
da ste se odločili za študij
ekonomije?
Stanujem v Borštu, to je majhna 

vasica v dolinski občini. Tu sem obisko
vala otroški vrtec, ki so ga tedaj vodile 
šolske sestre, in osnovno šolo, nato 
sem obiskovala srednjo šolo Simon 
Gregorčič v Dolin i in znanstveni licej 
France Prešeren v Trstu. Po zrelostnem 
izpitu na znanstvenem liceju sem pre
gledala študijske programe vseh fakul
tet v Trstu. Jezikoslovne in druge lite
rarne fakultete sem takoj odmislila, 
ostale so mi še znanstvene. Takoj sem 
pomislila na medicino, ki bi me sicer 
zanimala, pa sem se zbala secirnice; 
matematika in fizika sta se mi zdeli 
preveč dolgočasni, na inženirstvu je že 
študiral brat. Ko sem pregledala štu
dijski program ekonomske fakultete, 
sem odkrila, da ponuja svojim štu
dentom precej različnih predmetov: 
dva jezika (izbrala sem nemščino in 
angleščino), dovolj matematike in sta
tistike, da sem potešila svoje želje po 
znanstvenih predmetih, veliko prava in 
knjigovodstva; kaj pravzaprav ekono
mija je, pa niti zdaleč nisem vedela. Ko 
so se začela predavanja, sem odkrila, 
da sem izbrala pravo smer. Poleg ob
veznih predmetov (ekonomija, pravo, 
knjigovodstvo, m atem atika) je bilo 
možnosti izbire res zelo veliko od zem
ljepisa do kemije. O dkrila sem, da lah
ko res veliko izbiram sama in prila
gajam študijski program svojim že
ljam. Ekonomija mi je postala res všeč, 
tako da sem po začetnih težavah, ko 
sem morala izp it iz knjigovodstva po
navljati kar štirikrat, študij na fakulteti 
zaključila v predvidenem roku. Po uni
verzi sem se odločila, da bom opravi
la še državni izpit za opravljanje pro
stega poklica kot komercialist. Danes 
opravljam prosti poklic komercialista 
'n imam pri tem veliko zadoščenja.

Danes tud i poučujete
v slovenski šoli. Kje in  ka j
sedaj poučujete?
Poučevanje sem odkrila čisto slu

čajno, ko so na DTTZ Žiga Zois v Trstu 
potebovali suplenta za trgovinstvo. 
Ker sem bila ravno pred koncem uni
verze in sem pisala diplomsko nalogo, 
sem ponudbo sprejela. Čeprav nisem 
imela kake specifične priprave na po
dročju didaktike in pedagogike, sem 
šolsko leto dobro izpeljala in še danes 
imam zelo dobre stike s svojimi prvi
mi dijaki. Od takrat dalje sem nekaj 
let poučevala v Trstu, nato pa sem se 
preselila v Gorico, kjer trenutno po
učujem statistiko na DITZ Jurij Vega, 
uporabno matematiko na DTTZ Žiga 
Zois in knjigovodstvo na DPZTZ Ivan 
Cankar.

Pred kakim letom so me povabili k 
sodelovanju pri Slovenskem deželnem 
zavodu za poklicno izobraževanje v 
Trstu. Tu imam navadno zelo specifič
ne tečaje za zaposlene in brezposel
ne. Pri teh tečajih navadno učim teh
nične predmete (predvsem davčno 
zakonodajo in knjigovodstvo), ki so 
usmerjeni bolj v praktično delo v ura
du. Posebno veliko zadoščenja mi da
jejo tečaji za poklicno rekvalifikacijo 
brezposelnih, ki jih s finančno podpo
ro Evropskega socialnega sklada orga
nizira Slovenski deželni zavod za po
klicno izobraževanje. Te tečaje navad
no obiskujejo res motivirani tečajniki, 
ki se za obravnavane teme zelo zani
majo. Poleg tega pa se med tečajniki 
■n predavatelji navadno spletejo zelo 
dobre prijateljske vezi, ki se nadaljujejo 
tudi po zaključku tečaja.

O naši šoli se večkrat govori,
da ne p rip rav lja  dovolj dijakov

Dr. M a ra  Petaros je  naša stalna sodelavka na strani, ki je  v Novem  glasu posvečena gospodarstvu. 
N a univerzi je  d ip lom ira la  iz ekonom skih  ved in opravila državni izp it za  o pravljan je  prostega poklica  

kot kom erc ia lis t. Danes opravlja  prosti p ok lic  ko t kom erc ia lis t v Trstu in poučuje v slovenskih šolah 
na G oriškem . N jen i zapisi so pri naših bralcih  im eli iz jem en  odziv, še posebej tak ra t, ko se je  naša 
sodelavka v več številkah posvetila uvajanju nove evropske valute evra, ki je  danes stvarnost.

za poklic, k i ga bodo 
opravljali, in  tud i to, da je  
premalo povezana s pod je tji in  
nasploh z delovnim okoljem.

Je po vaše v tem ka j resnice?
Možnosti, ki jih  naše šole nudijo 

dijakom, so zelo široke. M inistrski pro
grami, ki jih  naše šole ponujajo svojim 
dijakom, so dobri in dijak bi lahko pri
dobil res veliko znanja. Tudi profesorji 
so izvedenci na svojem področju in 
marsikateri se resnično potrudi, da bi 
dijakom nudil čim več. Zal pa večkrat 
dijaki ne znajo izrabiti vseh možnosti, 
ki so jim  dane. S stavkami, domačim 
nedelom, sistematičnimi odsotnostmi 
in načrtnim motenjem pouka onemo
gočajo delo v razredu. Nekateri starši 
pa dijake pri tem "nedelu" podpirajo.
Kljub temu skušamo dijake dobro pri
praviti na bodoči poklic, upoštevajoč 
okolje, v katerem živim o. Nekatere 
šole so v preteklosti uvedle t.i. učno 
firm o, s katero so dijaki simulirali delo 
v podjetju. Na tehničnih šolah imajo 
dijaki obvezno načrtovalno področje, 
to je razredno raziskovalno delo, ki ga 
morajo dijaki skupinsko opraviti med 
poukom. Pri izbiri tem sledimo željam 
dijakov, vendar skušamo vedno izbra
ti tako temo, ki je povezana z okoljem, 
v katerem živimo. Tako je v lanskem 
šolskem letu npr. peti razred DTTZ 
Žiga Zois raziskoval delovanje Goriške 
Mohorjeve družbe, ki je tako s prav- 
no-knjigovodskega kot tud i z narod
nostnega vidika posebnost v italijan- 

i skem pravnem redu; tre tji razred iste
ga zavoda je svojo pozornost name
nil kraški kuhinji in njenim tržnim  per
spektivam; četrti razred je preučeval 
delovanje borze in se v ta namem po
vezal z oddelkom za vrednotnice pri 
Kmečki banki v G orici in podobno.
Letos bomo pri izpeljavi načrtovalnega 
področja sodelovali z goriškim zdru
ženjem industrijcev, ki so šolam oblju
bili tudi strokovno pomoč. M im o mi
nistrskih programov organizirajo šole 
številne stike s podjetji. Večkrat vabi
mo podjetnike, naj pridejo na šolo in 
dijakom predavajo o raznih aktualnih 
temah. Goriški podjetniki, predvsem 
Slovenci, so vedno na razpolago. Rav
no tako radi sprejemajo naše dijake na 
po le tno in m edletno prakso. Če je 
medletna praksa obvezna za vse dijake 
poklicnega zavoda Ivan Cankar in se 
je zato množično udeležujejo, nasta
nejo težave pri poletni praksi, ki je  pro
stovoljna. V tem primeru je povpra
ševanje s strani podjetij navadno pre
cej večje, kot je  razpoložljivih dijakov.
Letos smo za dijake DTTZ Žiga Zois 

j in DPZTZ Ivan Cankar organizirali tudi 
tritedensko delovno prakso v Angliji, 
kjer dijaki spoznavajo različno delov
no okolje, novo kulturo in nov svet. To 
izkušnjo bom o verjetno v bodoče še 
ponovili, saj je  naletela na zelo poziti
vne odzive bodisi staršev kot dijakov.
Medletna in poletna praksa pa sta za 
vsakega dijaka zelo dobra življenjska 
izkušnja. Dijak ima možnost, da spoz
na delovno okolje, obenem pa omo
goči podjetniku, da ga spozna. Mar
sikateri dijak se je po šolanju na kaki 
izmed naših šol zaposlil prav pri pod
je tju, kjer je opravljal prakso. Da bi 
olajšali iskanje prve zaposlitve, smo za 
dijake organizirali tečaj, kako naj pri
pravijo dober in zanim iv curriculum  
vitae in kako naj se pripravijo na prvi 
delovni razgovor. S pomočjo psiholo
ga so dijaki simulirali delovni razgo

vor, ta pa jim  je ob koncu povedal, ka
ko bi lahko svoj nastop še izboljšali. 
To so samo nekatere pobude, ki jih  let
no organizirajo naši zavodi za svoje 
dijake, v novem šolskem letu pa bomo 
verjetno pripravili še kako dejavnost. 

Za naš tednik ste več mesecev 
p isa ti rubriko  o uvajanju evra, 
k i je  imela med bralci lep 
odziv. Sedaj je  evro tu in  rad i 
b i vedeli, a li ste s svojim i 
zapisi, k i so napovedovali 
evro, sedaj, ko je  evro tu, 
zadovoljni?
Za Novi glas rada pišem. Navadno 

posvečam temu sobotno popoldne ali 
ponedeljkov večer. Ko začnem pisati 
članek ali radijsko oddajo, najprej po
mislim, komu je članek namenjen. Ko 
pišem za kako strokovno revijo, upo
rabljam bolj zahtevno term inologijo in 
obravnavam bolj kompleksne teme. 
Ker pa vem, da večina bralcev Nove
ga glasa niso ekonomisti in da bi samo 
želeli razumeti, kaj se okoli njih dogaja, 
skušam uporabiti tak jezik, ki je  vsem 
dostopen. Z enostavnim i besedami 
skušam povedati, zakaj je dolar ved
no močnejši, kje evro izgublja, kaj 
hoče Berlusconijeva vlada od Evrop
ske kom isije in podobno. Zakaj bi 
morala komplicirati, če lahko isto po
vem na bolj enostaven način? Ko sem 
pisala "evrokotiček", sem si predstav
ljala uboge upokojence, ki bodo nena
doma dobili v roke ta novi denar in ne 
bodo vedeli kako in kaj. Predstavljala 
sem si, da bo poleg njih še marsikdo 
imel težave ob prehodu od ene valute 
na drugo. Tako sem napisala vrsto 
člankov, da bi bralcem vsaj nekoliko 
om ilila težave pri navajanju na nov 
denar. Upam, da sem s svojimi članki 
vsaj delno uspela. Z odzivi bralcev sem 
tudi zelo zadovoljna, saj mi vedno kdo 
pove, da je prebral moj članek. Čeprav 
je bilo člankov o evru zelo veliko, pa 
sem dobila največ odzivov na članek, 
ki je bil objavljen v avgustovski številki 
in ki je govoril o... ekonomskem po
menu sladoleda. Ravno tako rada so
delujem pri radijskih oddajah še po
sebno sedaj, ko sem premagala strah 
pred mikrofonom.

Razni statistični u rad i in  
predvsem pa sedanja vlada 
na vse pretegeprepričujejo 
uporabnike, vse nas torej, 
da se s prehodom od lire  
na evro n i podražilo  
vsakdanje življenje, a vsi 
vemo, da n i tako.
Povejte ka j več o tem!

Da so se življenjski stroški v zad
njem letu precej povišali, ni nobena 
tajnost. Če se le odpravim o po naku
pih, ugotovimo, da se je kupna moč 
pokojnine ali dohodka močno zmanj
šala. To pomeni, da lahko z isto po
kojnino ali isto plačo kupim o precej 
manj dobrin  in storitev kot lansko 
leto. Če so se cene v nekaterih trgovi
nah le malo spremenile in so se neka
teri trgovci res držali m inistrskih na
vodil pri pretvarjanju cen, so številni 
trgovci izkoristili prehod in so neko- 

i  liko popravili prodajne cene. M inistr- 
! stvo za ekonomske dejavnosti je  lan
sko leto objavilo navodila, kako naj 

| trgovci pretvarjajo cene iz ene valute 
v drugo. Da bi zaščitili potrošnike, so 
predlagali veletrgovinam, naj vsaj za 
dobo štirih mesecev ne spreminjajo 
cen in naj bodo cene vedno izražene 
v lirah in evrih, da bo kupec lažje pri- 

j merjal prodajno ceno pred uvedbo 
! evra in po njej. Problem pa predstav
lja jo tisti obrati, kjer je  nadzor nad 
cenami skoraj nemogoče izvajati. Si
cer pa je ta pojav opazen v vseh drža
vah Evropske m onetarne un ije . V 
Nem čiji so npr. nekateri trgovci eno- 

; stavno zbrisali znak za nemške marke 
in jih nadomestili z znakom za evre, 
na tak način se je prodajna cena do
brine podvojila. Italijanski državni sta
tistični urad nas skuša prepričati, da 
je  inflacija nizka in da se cene v pri
merjavi z lanskim letom niso veliko 

| spremenile. Pri tem pa ne moremo 
govoriti o zavajanju potrošnikov. Ko 
izvedenci mesečno preverjajo, koliko 
se je v povprečju podražilo življenje 
v nekem kraju, analizirajo spremem- 

| be prodajnih cen kakih J .000 dobrin, 
ki sestavljajo vzorčno košarico. To po
meni, da stalno opazujejo, kako so se 
spremenile prodajne cene vsake iz
med teh dobrin. Ob koncu meseca 
pa izračunajo neko povprečje. Pri tem 
upoštevajo, da se je neka dobrina po
dražila, druga pocenila in rezu lta t 
vseh teh sprememb je letna oz. me
sečna stopnja inflacije, ki nam pove, 
za koliko so se v nekem letu ali mese
cu spremenile prodajne cene vseh 
1.000 dobrin, ki sestavljajo vzorčno 
košarico. Pri tem lahko kaj kmalu pri
de do napake, če vzorčna košarica ne 
predstavlja več nakupov povprečne 
italijanske družine ali če izvedenec 
slučajno izbere trgovine, kjer cene 
niso posebno narasle. Italijanski za
vod je  spričo vse večjega pritiska jav
nega mnenja izjavil, da je pripravljen 
spremeniti sestavo vzorčne košarice,

kakor h itro  bodo njegovi izvedenci 
ugotovili, da ne predstavlja več naku
pov povprečne italijanske družine. 

Kako je  pravzaprav 
s podražitvami? Kaj se je  
najbolj podražilo in  kje?
Evro nikakor ni edini krivec za po

dražitve, ki trenutno brem enijo vse 
potrošnike. Po eni strani so podraži
tve v tem obdobju že tradicionalne.
V mesecu avgustu so potrošniki na
vadno na dopustu in se ne m enijo 
veliko za vsakodnevne težave. Zato 
marsikatero podjetje izkoristi prav ta 
trenutek za povišanje cen. Ko se po
čitnice zaključijo in se potrošniki vr
nejo z dopusta, pa se nenadoma znaj
dejo pred višjim i cenami. Da se bodo 
zavarovalnine za avto povišale, je  bilo 
znano že najmanj deset mesecev, saj 
je  ministrski odlok preprečil zavaro
valnicam poviške v celem letu 2001. 
Tudi sadje in zelenjava se nista po
dražila izključno zaradi evra, saj so k 
temu botrovale številne vremenske 
neprilike, ki so letos prizadele celotni 
apeninski polotok. Za nekatere pro
izvode pa so poviški "sezonski": ko 
moramo zamenjati obleke v gardero
bi, se navadno poviša jo proda jne 
cene. V tem primeru pa lahko opazi
mo, da je za marsikateri povišek kriv 
prav evro. Ker so bili poviški res zelo 
visoki, so se združenja za zaščito po
trošnikov odločila za svojevrstno stav
ko nakupov. V tem primeru naj bi se 
za en dan potrošniki izogibali trgo
vin in trgovinic, v katerih so opazili 
pretirano visoke cene. Združenja za 
zaščito potrošnikov ocenjujejo, da je 
bila stavka zelo uspešna in da je pri 
njej sodelovala p rib ližno  po lovica 
vseh italijanskih potrošnikov.

Vemo, da sledite evru in  
njegovi vrednosti v odnosu 
do dolarja in  Jena. B i nam 
lahko razložili, p r i  “kakšnem 
zdravju " je  sedaj evro?
Skupna evropska valuta je imela v 

prejšnjem letu kar precej težav. Neka
teri so te težave pripisovali predvsem 
precenjevanju ameriškega dolarja, dr
ugi pa dejstvu, da evro materialno ni 
še obstajal. V zadnjih mesecih je evro 
precej pridobil v primerjavi z dolarjem, 
vendar so se obenem drastično spre
menili pogoji v svetovnem gospodar
stvu. Vrednost neke valute na svetov
nih tržiščih je namreč odvisna od trd
nosti gospodarstva države oz. v prime
ru evra skupnosti držav, v katerih se ta 
denar uporablja. Ameriško gospodar
stvo ježe nekaj časa v precejšnjih teža
vah, ki niso v celoti odvisne od terori
stičnih napadov, saj so se začele že 
precej časa pred njim i, zato se je po
vpraševanje po dolarjih precej zmanj
šalo. Tudi evropsko gospodarstvo ni 
ravno pri najboljšem zdravju, vendar 
se trenutna zanimanja svetovnih inve
stitorjev usmerjajo prav v evropsko go- 

! spodarstvo in zaradi tega se vrednost 
evra na svetovnih borzah veča.

S pojavom evra so nekateri 
povezovali tud i padanje 
določenih meja, med n jim i 
tud i ku lturn ih . Se to 
med evropskimi narodi zares 
dogaja a li je  to le še ena 
pobožna želja več?
Mislim , da ima evro predvsem e- 

konomski pomen. Skupna evropska 
valuta nedvomno omogoča bolj eno
stavno kroženje blaga, poenostavlja 
trgovske odnose med podjetji, om o
goča primerjavo prodajnih cen v raz
nih državah. Seveda je evro v pomoč 
tud i vsem tistim , ki želijo potovati in 
spoznavati kraje in ljudi znotraj Evrop
ske monetarne unije, ni pa nastal iz
ključno zaradi tega. Za premoščanje 
kulturnih pregrad ima Evropska unija 
vsako leto precej različnih programov 
za spoznavanje različnih narodov in 
kultur, ki ž iv ijo  v državah Evropske 
unije. Ti program i so zelo različni in 
so namenjeni društvom, šolam, šport
nim organizacijam, skavtom, žal pa 

! jih  mi, Slovenci v Ita liji, izkoriščamo 
j v zelo omejenih mejah.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

29. T .M . V S E D R ŽA V N I DAN  
V IN C E N C IJE V IH  KONFERENC

TUDI 55-LETNICA 
SLOVENSKE 
VINCENCIJEVE 
KONFERENCE

Vsedržavni svet Družbe sv. Vincen
cija Paveiskega je letos določil nedeljo, 
29. septembra, za dan, ko naj bi nudili 
ljudem čim več možnosti, da bi spoz
nali njeno delovanje, ki je, kratko pove
dano, stati prijateljsko ob strani vsake
mu, ki je potreben kakršnekoli pomoči.

Tudi Slovenska Vincencijeva konfe
renca za Tržaško in Goriško se pri
družuje tej pobudi, saj je včlanjena v 
Družbo sv. Vincencija Paveiskega, in si
cer kot čisto avtonomna organizacija. 
Družba sv. Vincencija Paveiskega ima 
glavni sedež v Parizu in njene konferen
ce so dandanes razširjene po vsem sve
tu. Do konca druge svetovne vojne je 
Slovenska Vincencijeva konferenca 
delovala tudi v Sloveniji, a so jo  po voj
ni ukinili. Zadnja leta jo  lazaristi spet 
obnavljajo.

Slovenska Vincencijeva konferenca 
v Trstu praznuje letos 55-letnico svoje 
ustanovitve. Zanjo je dala pobudo prof. 
Laura Abramova. 8. januarja 1947 smo 
imeli prvi občni zbor in volitve. Za 50- 
letnico smo izdali zajetno knjižico o 
delovanju konference. Med to spada 
tudi Klub prijateljstva, ki želi nuditi zla
sti starejšim in osamljenim osebam pri
ložnost za družabnost in izlete.

Zato bomo letos god sv. Vincencija 
Paveiskega praznovali nekoliko bolj 
zbrano in slovesno. V četrtek, 26. sep
tembra, ga bomo proslavili s sv. mašo 
in z družabnostjo pri šolskih sestrah pri 
Sv. Ivanu, ul. Delle Doccie 34 v Trstu z 
začetkom ob 16. uri. Maševal bo naš 
duhovni svetovalec g. Jože Špeh. M oli
li bomo za dober uspeh Vsedržavnega 
dneva Vincencijevih konferenc, zlasti 
seveda, da bi se k našemu delovanju 
priglasilo čimveč novih oseb, pripra
vljenih darovati kanček svojega časa in 
ljubezni bližnjemu v stiski.

V ta namen bomo 29. septembra 
delili po cerkvah zgibanke s pojasnili o 
delovanju Vincencijevih konferenc. Z 
oktobrom  bom o odborn ik i spet na 
razpolago za razgovor in pojasnilo ti
stim, ki bi bili pripravljeni sodelovati, kot 
tistim , ki bi rabili pomoč. O b pone
deljkih bomo na sedežu v ul. Donizetti 
3 v 4. nadstropju od 15. do 17. ure.

Vse pa vabimo, da z nami proslavi
te našo 55-letnico in počastitev sv. Vin
cencija 26. septembra.

O D B O R  SLOVENSKE VINCENCIJEVE
KONFERENCE ZA TRST IN G O R IC O

O B Č N I Z B O R  S L O V E N S K IH  Z A M E J S K IH  S K A V T O V

ZDRUŽENI VZTRAJNO 
NAPREJ!

V nedeljo, 15. septembra, je v pro
storih župnijske dvorane pri cerkvi sv. 
Ivana v G orici potekal deželni občni 
zbor Slovenske zamejske skavtske or
ganizacije. Srečanje je  imelo pomem
bno nalogo, saj je deželnemu vodstvu 
zapadel trile tn i mandat in je torej ob
čnemu zboru pripadla naloga, da iz
voli novo vodstvo organizacije.

Voditelji iz Gorice in Trsta smo se 
tako zbrali ob 9. uri in izvolili predsed
stvo občnega zbora, ki so ga sestav
ljali Štefan Pahor (Zviti leopard), kot 
p redsedn ik , Erika Č ern ič (M o d ra  
mravlja) kot podpredsednica in M ar
tin  Sosič (V ztra jn i galeb) kot zapi
snikar. Predsednik je  tako j uvedel 
dnevni red in preveril sklepčnost, ta
koj nato pa smo se vodite lji pripravili 
na sveto mašo, ki smo jo  oblikovali 
skupaj z župnijsko skupnostjo sloven
skega pastoralnega središča.

Po maši se je začel "v ro č i" del ob
čnega zbora. Najprej je  deželni načel
nik M artin  Sosič prebral poročilo na
čelnikov o trile tnem  delovanju prve
ga deželnega vodstva. Poudaril je  
predvsem dejstvo, da je deželno vod
stvo uspelo celotni SZSO dati enot
no podobo, predvsem  kar se tiče 
usposabljanja vod ite ljev in adm in i
strativnega dela, saj je SZSO dobila 
statut, metodološki pravilnik in sesta
vila vzgojni načrt. Voditelji iz obeh po
krajin so stopili na pom em bno pot so
de lovanja in o rgan izac ija  posta ja  
počasi enotna in združujoča. Dose
danji načelnik je predlagal, naj se v 
bodočnosti reši problem  enotnega 
kroja in drugih adm inistrativnih za
dev, deželno vodstvo pa naj se posveti 
delu z voditelji, saj je to organ, ki naj 
bi bil v službi predvsem tistih vodi
teljev, ki so na terenu in ki aktivno 
vodijo člane v vseh treh vejah (volčiči 
in volkuljice, izvidniki in vodnice, ro
verji in popotnice).

Poročilu je  sledila daljša debata o 
funkcijah in prihodnjem  delu dežel
nega vodstva, nato pa so prišle na vr
sto vo litve . Za novega deželnega 
načelnika je bil izvoljen Francesco 
Biancuzzi (Zam išljeni nosorog), za 
načelnico pa Katja Tommasi (Srčka
na mravlja), deželni cerkevni asistent 
je p. M irko Pelicon SJ (Pobožni orel), 
deželno vodstvo pa bodo odslej se
stavljali še M auro Leban (M očni bo

ber), Stojan Pahor (Birokratski med
ved), M itja  O zb ič (Vztrajn i bober), 
Ana Biancuzzi (Energični slavček), 
M artin  Sosič (Vztrajni galeb) in Ele- 
na Bogateč (Športna lisica).

Uradni del občnega zbora se je 
tako zaključil in s skavtskim aplavzom 
smo prisotni pozdravili novo deželno 
vodstvo.

Po kosilu smo se vo d ite lji spet 
zbrali za tip ičen skavtski izziv. Razde
lili smo se v štiri skupine, ki so odšle 
po dve in dve na Sveto Goro in Sabo
tin. M ed potjo smo po skupinah raz
mišljali o vodenju in voditeljstvu, o 
našem delu kot vzgojite lji in o m eto
do log iji vodenja. Na vrhu hriba pa je 
vsaka skupina morala signalizirati po 
dve besedi drugi skupini, ki se je po
vzpela na nasprotni vrh. Besede, ki 
smo jih  z zastavicami in z Morsejevo 
abecedo  s ig n a liz ira li, pa so b ile  
Vztrajnost, Odgovornost, Dobrovolj- 
nost, Iznajdljivost, Tovarištvo, Enot
nost, Ljubezen in Junaštvo. O b priho
du z dveh hribov smo se zbrali še na 
skavtskem sedežu v G oric i in tam 
zaključili naše srečanje s kratko m i
slijo, da bi moral vodite lj im eti vse 
zgoraj naštete lastnosti, katerih začet
ne črke dajejo ravno besedo "vod i
telj". Izkušnja, ki si jo  kot vodite lji na
biramo, pa bo zagotovo naši dobri 
volji dala potrebnega elana za naprej 
in željo po posredovanju Baden Po- 
vvellovih vzgojnih načel našim m laj
šim članom.

Prijetno vzdušje je potem vsake
ga posebej spremljalo na poti domov 
in vsak izmed nas se je zagotovo vr
nil na Goriško ali Tržaško obogaten z 
novim i izzivi za skupino, ki jo  vodi.

Naj na tem mestu gre še iskrena 
zahvala "s tarem u" deželnemu vod
stvu, ki je svoje delo opravlja lo ve
stno in pripravljeno, novim  članom 
pa naj gre voščilo za dobro  in p lod
no delo.

IZNAJDLJIV I GAMS

O B V E S T IL A

DARUJTE V SKLAD msgr. Jakoba 
Ukm arja: kdor želi darovati v Sklad 
msgr. Jakoba Ukmarja, lahko to stori 
preko tekočega računa Zadružne 
kraške banke št. 19185 (U km arjev 
sklad).

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
P. M IR K O  PELICON

KAJ PA SPOLNOST?
Če si želimo resničnega odgovo

ra na vprašanje, kaj je  pravzaprav 
smisel spolnosti, se moramo krepko 
vprašati o smislu človekovega bi
vanja. Znotraj tega smisla najde tudi 
spolnost svoje mesto. Naš čas oz
načuje nemoč celostno gledati na 
človeka, saj proučujemo vse po od
de lk ih  (telesne vede, psihološke 
vede, spolne vede, družbene vede, 
jezikoslovje, znanost, duhovne vede, 
etika itd.) in s težavo povezujemo 
stvari med sabo v prid celostnemu 
pogledu na življenje in na nas same.

V p liv  večinske ku ltu re  je zelo 
močan, čredniški, razosebljen in 
razdrobljen. "Saj vsi tako delajo in 
živijo; zakaj ne bi tudi jaz?" je klasič
na iz java. M e d iji več inom a izo 
blikujejo današnje kulturne tokove in 
jih  "vsilijo" vsakomur kot nekaj na
ravnega, splošno sprejetega. Ker lju
dje potrebujejo družbeno soglasje, 
se zlahka prilagaja jo  večinskemu 
trendu, da ne bi "izpadli" kot izven- 
modni. Spolnost je  v današnjih po
dobah predstavljena kot eden izmed 
načinov izražanja odnosov med dve
ma osebama, v smislu "bolje sva se 
spoznala", ali kot spominček na neko 
bežno srečanje ali pa kot merjenje 
moči med spoloma, nazadnje pa tudi 
kot kompenzacijska tolažba v težkih 
situacijah. Iz televizijskih nanizank je 
to zelo razvidno in v praktičnem ži
v ljenju tud i. Danes smo zelo na
gnjeni k temu, da zlahka enačimo lju
bezen s spolnostjo, nežnost s fizič
nim dotikom in je to skorajda razum
ljivo, saj je nekoč bilo vse to "prepo
vedano", označeno za "nemoralno". 
Spolnost je veljala za tabu, o kate
rem se ne govori. O krog nje je bilo 
veliko moraliziranja, saj je to sila, ki 
je ne moreš kontro lira ti in je zelo 
"nevarna". Dediči takšne kulture, 
današnji zakonci, se prepuščajo ali 
brezm ejni širokovestnosti, ker za
vračajo preteklo vzgojo, ali pa, po
sebno pri parih, ki se imajo za bolj 
krščanske, slutimo neko zadrego in 
zmedenost, kako živeti v svoji polno
sti ta dragoceni dar. Spomnim se 
moža in žene, ki sta se razšla po nekaj 
letih zakona. Svojo spolnost sta ži
vela tako svobodno in naravno, da 
sta se naveličala drug drugega, ker 
sta merila svoje moči prav tam. Za
nimivo je bilo slišati, da sta se imela 
za kristjana. Tak svobodnjaški odnos 
do spolnosti jima je povzročil veliko

ranjenosti. Pred sklenitvijo zakona 
večkrat vprašam fanta in dekle, kaj 
jim a je bistveno všeč pri drugem. 
Nekateri zasanjano odgovorijo oči, 
nos, ustnice, prsni koš itd. "Beh, ve
sta kaj? Bolje je, da počakata še malo, 
preden se poročita; ko vama namreč 
ne bodo več všeč oči ali nos itd., kaj 
bo še ostalo od vajinega odnosa?"

Glavni cilj v človekovem življenju 
je izkoreniniti egoizem, pravijo mo
dri duhovni očetje. Če bi strnili v ne
kaj besed kateheze papeža W ojtyle 
za zakonce v letih '80, bi rekli, da je 
cilj človeške ljubezni odrešiti osebo, 
ki jo  imaš rad, z žrtvovanjem lastne
ga samoljubja. Pa tudi sam ne boš 
odrešen, notranje osvobojen, če ne 
boš umrl silam lastnega samoljubja. 
In resnica, ki se z živo močjo polasti 
tvoje notranjosti in te osvobodi last
ne težnje po samouveljavljanju, je lju
bezen. Znotraj te postane spolnost 
takšna sila, ki te osvobaja in privede 
do popolnega priznanja, spoštovanja 
in vere v drugo osebo (ženo ali mo
ža). V drugem priznavam vse, kar pri
znavam sebi. Zato je ljubezen sposo
bna uvideti v drugem vse kot najvred
nejše. Egoizem se z veliko lahkoto 
konkretno ukorenini v našem srcu. 
Zato potrebu jem o ljubezen, ki je 
enako močna sila, da ga izkorenini. 
Skrivnost zakonske ljubezni je prav 
to: skrivnost zmage ljubezni nad la
stnim samoljubjem, tako da ljubim 
drugega, ne pa svoj jaz. In spolna lju
bezen je izraz najintim nejšega in 
enakovrednega odnosa med možem 
in ženo, vrhunec njunega darovanja 
in medsebojnega priznavanja - tako 
Janez Pavel II.

Mož in žena sta mi zaupala: "Ta
krat začutiva, da v celoti pripadava 
drug drugemu. Pa še to opažava, da 
med nama rastejo dobrota, spošto
vanje, potrpežljivost, vera in upanje." 
Sila edinosti se razodeva prav tam, v 
najbolj osebnem dejanju, ki omogo
ča možu in ženi, da rasteta v darova
nju in altruizmu znotraj njune zakon
ske poklicanosti.

S V E T O P !1 S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A
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“Vrne n a j se h Gospodu, da sega bo u s m ili l” ( Iz  55,7). 
“Gospodje dober vsakom ur" (Ps 145,9).
“Kako se enodušno bojujete za vero evangelija ” (Flp 1,27). 
“A li je  tvoje oko hudobno, ke r sem ja z  dober?” (M t 20,15).

Jesenske kvatre nas spom injajo na dozorele sadove zemlje 
in dela naših rok. Vemo pa, da je vse dar nebeškega Očeta. Tru
dili smp se in delali, a ne v našem, temveč v Gospodovem vino
gradu. Tu pa tam doživljam o razočaranje zaradi pozebe, slane 
in neurja s točo, zaradi poplav in potresov. Vemo pa tudi, da je 
vse to znamenje, podoba viharjev in vsega hudega, ki pretresa 
naša srca, naše misli in vse življenje. Cerkev nas zato vabi, naj 
sklepam o roke k m o litv i, da pospešujem o prihod  Božjega 
kraljestva. Zaupamo namreč v moč m olitve in priprošnje. Saj 
smo večkrat ozirom a vedno v nevarnosti, da zaupamo le v la
stne moči. M edtem  ko nam Gospod drugače govori:" Kajti moje 
misli niso vaše misli in vaša pota niso moja pota" (Iz 55,8).

Ker smo pri krstu postali Božji otroci in smo deležni vseh 
m ilosti, m islimo, da smo boljši od tistih, ki jih  Gospod pokliče v 
svoj vinograd okrog enajste ure, t.j. tik pred zaključkom delovne
ga dne oz. pro ti koncu življenja. Ali jih spreobrne tako, da v 
hipu postanejo zgled poslušnosti Božji volji (gl. Savla-Pavla: Apd 
9,3). Ker pa nismo boljši od drugih, m oramo Boga vedno iskati, 
"dokler se daje na jti" ter ga klicati, "dokler je b lizu!" (Iz 55,6).

Bog nam celo zaupa svoj način delovanja, svoje misli in svoje 
srce, svojo ljubezen do ljudi, ki smo lahko obrem enjeni s težki
mi grehi in krivdam i (Iz 1, 16-18).

Samo on je velik "in  nadvse hvale vreden, njegova veličina 
je nedoum ljiva" (Ps 145, 3).

V drugem  berilu piše apostol Pavel kristjanom  v Filipih v 
M akedoniji. Piše iz zapora. Pred sabo vid i verjetno obsodbo 
na smrt. Nanjo je pripravljen, se je celo veseli, a obenem prosi 
Gospoda, naj on razsodi, če ga še potrebuje za delo v svojem 
vinogradu. Veseli se pa, da se Kristus oznanja tud i zdaj, ko je 
on v ječi. Naj se tore j zgodi Božja volja, tako v bo ju za vero, 
kakor v prehodu v večnost s Kristusom (Flp 1, 27).

Evangelij govori o delavcih, ki jih gospodar vinograda, v 
katerem delajo, povabi na delo ob različnih urah in jim  ob ljub i 
pošteno dnevno plačo. Poudariti hoče pa, podobno kot v pri
liki o izgubljenem  sinu, vso ljubezen Boga do najmanjšega člo
veka, do zadnjega. A obenem očita  tis tim , ki so nevoščljivi in 
zato godrn ja jo  nad Božjo dobro to  do človeka. Božje kraljestvo 
je namreč dar Božjega usm iljenja. Ker, če bi Bog gledal na kri
vde, "Kdo bi mogel obstati? Toda s teboj je odpuščanje" (Ps 
130, 3-4).

Tedaj vsaj de lno prodrem o v skrivnost občestva svetnikov: 
kako da npr. diakon Štefan biva v popo ln i ljubezni s Savlom- 
Pavlom, ki je  odobraval um or nedolžnega Štefana in je "ve liko 
svetih (kristjanov) zapiral v ječe; in ko so jih pobija li, je glaso
val za to; neizm erno je divjal in kristjane preganja l" (Apd 26, 
10- 11).

Jezus je  nalašč odred il o izplačilu dnevne nagrade najprej 
pri zadnjih delavcih zato, da so lahko prvi videli, da je poln 
ljubezni do vsakega človeka, a niso nič razumeli o gospodarjevi 
širokosrčnosti. Saj so prav čez to godrn ja li. M edtem  ko poniž
ni delavci v Božjem vinogradu prepuščajo Bogu od ločitev za

čas služenja pri njem, v upanju, da bodo s Kristusom ob koncu 
boja za vero evangelija (Flp 1, 23-27).

Tisti, ki jih je gospodar najel kot zadnje, niso nič vprašali po 
višini plačila. Enostavno so šli delat na gospodarjevo vabilo. 
Zato so postali prvi.

Kolikokrat gospodarje m oti vprašanje tistega mladega člo
veka, ki vpraša po plači, še preden začne, in se še ne ve, ali bo 
kaj koristnega naredil ali ne.

Prve delavce gloda večkrat tudi lakomnost. Radi se ponašajo 
z delom in težo dneva.

Tu pa se m oramo skrbno vprašati, ali ne morda spadamo 
mednje. Toda že sam božji klic k delu v njegovem vinogradu je 
milost, je dar. Častno je namreč služiti Bogu v bratih in sestrah.

Tudi starši se ne sprašujejo, koliko bodo prejeli od o trok in 
če bodo sploh kaj prejeli. In čeprav so starši dolžni skrbeti, 
zbirati za otroke (2 Kor 12,14), so vendarle željni ljubezni svojih 
otrok. Prav tako pričakuje Bog od nas ljubezen, ne računanja, 
koliko se nam splača delati.

Peter je sicer Jezusa vprašal, kaj bodo prejeli za službo, in 
mu je Jezus tud i odgovoril (M t 19, 28-30), vendar je podobno 
kot pri Janezu in Jakobu nakazal pot skrom nosti, mesto za
dnjega sedeža, pot služenja iz ljubezni, za nebeški "Ion in tron 
(M t 20, 20-28).

Pastoralni načrti posameznih škofij nudijo  že v začetku no
vega pastoralnega leta vsakomur priložnost, da krepko zagra
bi za delo, da še druge zanj pridobi, da vsi vztra jam o na začeti 
poti, da vnašamo nekaj novega po skupnih smernicah. Ne vsak 
zase. Saj je v današnji prilik i tud i oskrbnik (M t 20,8), ki vse 
ureja in vodi tako, da bo delo sm otrno, v edinosti.

Zaupa se nam naloga soreševanja in pridobivanja ljud i za 
Kristusa, da živim o namreč Božje usm iljenje.
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P O G O V O R  Z U D E L E Ž E N C I S V E T O V N E G A  D N E V A  M L A D IH

"BITI MORAMO TO, KAR SMO!"
jpHK'

Nekajtedensko bivanje v Ka
nadi ob Svetovnem dnevu mla
dih, ki je  bil ju lija  letos, je  bilo 
brez dvoma izredna življenjska 
izkušnja, po svoje tud i šola živ
ljenja. Marsikdo je  spletel nova 
prijateljstva ali utrdil že obstoje
če vezi. O  srečanju s svetim o- 
cetom in velikem dogodku tega 
poletja smo sicer že pisali. Ker 
pa je šlo za res enkratno "pu
stolovščino", smo povabili pred 
mikrofon še nekaj udeležencev, 
da bi iz krajših utrinkov in med 
vrsticam i še kaj lepega u je li
o izkušnji, ki bo po vsej verjet
nosti marsikomu spremenila 
življenje. Na naše povabilo so 
se prijazno odzvali tri "neločlji
ve" prijateljice, Tjaša, Tanja in 
Teja, ter dva izmed skavtov, ki 
so po srečanju s papežem ime
li še potovalni tabor po kanad
skem naravnem parku Algon- 
quin. Tanja Zorzut in Tjaša Na
nut sta stari 16 let in obiskujeta 
klasični licej, vrstnica Teja Pahor 
pa obiskuje družboslovni licej. 
Peter Špacapan živi v Gorici, 
star je 18 let in študira medici
no; njegov vrstnik Cristian La
vrenčič, ki biva v Doberdobu, 
želi po maturi na Pedagoškem 
liceju nadaljevati študijsko pot 
s študijem zgodovine.

Kaj vam je  najbolj ostalo 
iz  izkušnje v Kanadi? 
Tjaša: Imela sem priložnost 

spoznati nove prijatelje in bolje 
spoznati svoje prijateljice. Lju
dje so bili do nas res odprti in 
gostoljubni, brez predsodkov.

Tanja: Najbolj mi je ostala v 
spominu lepa družba. Presene
tila me je  sproščenost, ki smo 
jo  na poseben način doživljali 
tudi pri maši.

Teja: Spominjam se, kako so 
nas lepo sprejeli ljudje, tudi če 
nas dotlej niso še nikdar videli. 
Bili so res prijazni in gostoljubni.

Peten Najbolj mi je  ostal v 
srcu spomin na tistih 800.000 
mladih v Dovvnsvievv parku. Vsi 
smo se zbrali z istim i željami in 
vrednotami v srcu. Najbolj me 
je razveselilo to, da smo videli, 
kako je  v svetu še vedno toliko 
mladih, združenih v občestvu 
Cerkve, ki verjam ejo v boljši 
s v e t .

Se je  po potovanju ka j 
spremenilo v vašem 
živ ljen ju?
Teja: Ko smo odleteli v Ka

nado, sem poznala samo Tanjo 
'n Tjašo; ko pa smo se vrnili, 
sem se zavedela, da je bilo lepo 
spoznati veliko ljudi; to je  bilo 
zame zelo pomembno. Trije te
dni skupnega življenja so prive
dli k temu, da smo poglobili pri
jateljstva.

DANIJEL DEVETAK

Tanja: Lepo je bilo že doživ
ljati tako posebno novo izku
šnjo. Sami smo si morali poma
gati in smo zato tudi vsaj malo 
zrasli.

Tjaša: Marsikaj se je spreme- 
nilo v medosebnih odnosih. 
Naučili smo se biti bolj solidar
ni, ne gledati samo na same se
be. V skupini smo morali biti 
pozorni drug do drugega in skr
beti za tistega, ki je  bil zraven 
nas. Verjetno smo postali tudi 
malo bolj odgovorni; nihče nam 
namreč ni pravil, kaj naj na
redimo oz. česa naj ne delamo.

Peten Potovanje v Kanado 
me je predvsem utrd ilo v veri. 
Imel sem priložnost, da sem od 
bliže spoznal Jezusa Kristusa in 
pomen njegove smrti na križu. 
Mislim, da je vera v mladem člo
veku izredno bogastvo, in zato 
verjamem, da je potovanje po 
Kanadi za nas vse bilo res veli
kega pomena. Vera m i daje 
moč, da lažje premoščam vsak
danje težave in da s še večjo vo
ljo in ljubeznijo delam za širje
nje cerkvenih naukov in idealov 
na vsakdanjih zamejskih tleh. 

Kakšen vtis vam je  
naredil torontski 
nadškof kard. Ambrožič? 
Teja: Srečali smo ga v slo

venski cerkvi, kjer smo bili skup
no s skupino iz Slovenije. Govo
ril nam je o srečanju s sv. oče
tom. Bilo je res zanimivo ga po
slušati. Spoznali smo nov zorni 
kot srečanja.

Tanja: Povedal nam je mar
sikaj zelo življenjskega. Ostal 
mi je  zlasti ta njegov stavek: 
"Kdor ne ljubi preveč, ne ljubi 
dovolj!"

Kaj lahko poveste
o družin i, k i vas je  
gostila, oz. o stiku  
s kanadskim i Slovenci? 
Tjaša: V Torontu nas je  spre

jela slovenska družina iz Prek
murja. Zdelo se nam je čudno 
in obenem lepo, da so tudi otro
ci, ki so se sicer rodili v Kanadi, 
znali govoriti dobro slovensko.

Teja: Sprejeli so nas kot svo
je, z nami so bili zelo prijazni.

Peten Z veseljem smo vide
li, da je v Kanadi (predvsem v 
Torontu) slovenski živelj res pri
sten in bogat. Žal pa se mi je 
zdelo, da je slovenska beseda 
med mladimi vedno manj raz
širjena. Zagotovo ni lahko goji
ti slovenke kulture in slovenske
ga jezika v tako oddaljeni deže

li, kot je  Kanada, in vendar se 
sprašujem, kaj bo z vsemi slo
venskimi domovi, župnijam i in 
centri, ko bo vse to prišlo v roke 
današnjih mladih generaciji.

Cristian: Po mojem mnenju 
so se kanadski Slovenci počuti
li zelo ponosni, da predstavljajo 
slovensko skupnost v Kanadi 
oziroma, točneje, v Torontu. Za
radi tega so nas toplo in prilju
bljeno sprejeli, kot da bi b ili od
daljeni bratje, ki se po dolgem 
času zopet srečajo v veselju. 

Kakšne občutke ste im eli 
sredi morja lju d i na 
srečanju s papežem? 
Tanja: Z lahkoto smo sprem

ljali dogodek, ker je bilo ozvoče
nje dobro. Marsikdo se je sicer 
sredi množice sprehajal in spo
znaval nove ljudi. Zame je bila 
posebna izkušnja večerno bde

nje, ko je bilo res lepo vzdušje.
Teja: Bilo je res prijetno, ker 

smo bili vsi enakih misli, tja smo 
vsi prišli z istim ciljem. To nas 
je družilo, čeprav smo bili med 
sabo zelo različni in smo priha
jali iz vsega sveta.

Tjaša: Ponoči pred sreča
njem s papežem je deževalo, a 
smo vseeno preživeli... Nekateri 
so si pripravili zasilne bivake, 
ostali pa smo prenočili pod m i
lim nebom in smo se zmočili.

Peten Sredi morja mladih na 
srečanju s papežem sem začu
til v srcu posebno poslanstvo, 
ki nam je zaupano od Jezusa 
Kristusa in Cerkve. Zavedel sem 
se, da je vsakemu mlademu člo
veku danih nešteto darov in da 
se mora skozi vse življenje trudi
ti, da te svoje talente goji in jih 
posreduje svojemu bližnjemu.

Cristian: Ko sem se vrnil iz 
Kanade, sem še veliko časa raz
mišljal in celo sanjal različne iz
kušnje, s katerimi sem se dušev
no in versko obogatil. Še sedaj, 
ko sta minila že dva meseca od 
potovanja, je  velika količ ina 
izkušenj osta la g loboko  v t i
snjena v mojem spominu. Izku
šnji oz. občutka, ki sem ju naj
globlje doživel na SDM, sta bila 
v trenutku, ko sem se znašel 
pred duhovno močjo papeža z 
nedojemljivo množico ljudi, in 
v trenutku, ko sem se znašel 
pred ogromnostjo Toronta. Ker 
sem prvič odšel na SDM in se 
nisem še nikdar srečal s tako 
veliko množico ljudi različnih 
narodnosti, sem vse to, kar me 
je obdajalo, doživljal še z večjo 
vnemo in navdušenjem. V tem 
morju mladih sem najprej imel 
občutek majhnosti in nevred
nosti. Nato pa sem počasi začel 
ugotavljati, da smo se vsi zbra
li, da bi dosegli podobne, celo 
enake cilje; to se pravi spozna
vanje drugih romarjev, notranjo 
versko (duševno) in zunanjo 
(turistično) obogatitev. Prav ta 
skupnost z osta lim i rom arji, 
versko raziskovanje in ugotav
ljanje so mi nudili dovolj moči, 
da sem premostil in pozabil t i
sti negativni začetni občutek. 

Kaj ste občutili, ko ste 
videli sv. očeta?
Tjaša: Zdelo se mi je  čudno, 

kako lahko kljub svoji starosti 
in bolezni vzbuja toliko pozor
nosti pri mladih. Ko ne bi imel 
v sebi nečesa posebnega, bi se 
verjetno ne zbralo toliko ljudi 
okrog njega. Zna vzpostaviti 
stik z mladimi. Zdel se mi je zelo 
"človeški", nikakor oddaljen; 
resnično se trudi, da bi izboljšal 
svet, da bi mlade prepričal v 
veličino miru, strpnosti in dru
gih vrednot.

Tanja: Bilo je res nekaj pose
bnega. Videla sem mlade, ki so 
se jokali, ko so poslušali njego
ve besede.

Teja: Bila je  res neobičajna 
izkušnja. Imel je močno sporo
čilo za vse mlade iz vsega sveta. 

Kaj vam po Kanadi 
pomenita besedi 
“lu č ” in  “so l”?
Tanja: Luč je nekaj izredno 

pomembnega, prav tako sol. Sv. 
oče nam je povedal, da mora
mo mi mladi skrbeti za boljši 
svet; prav vsakdo izmed nas je  
za to pomemben.

Teja: Papež zaupa v nas, 
mlade, in želi, da bi tudi v priho

dnosti, ko njega ne bo več, nosi
li naprej to, kar nam je povedal.

Tjaša: Soli ne sme biti pre
malo, pa niti preveč. Svetilka je 
zato, da se postavi na vidno me
sto in da sveti; tako se moramo 
tudi mi mladi opogum iti in biti 
to, kar smo.

Cristian: M oje življenje je 
po SDM v Torontu postalo ver
sko in duševno bolj pog lob
ljeno in jasnejše. Poleg tega 
sem ob tej izkušnji veliko bolje 
spoznal stare prijatelje in nato 
tudi nove iz različnih krajev in 
kultur. Vse to  je bilo predvsem 
možno s pom očjo soli, ki po 
mojem mnenju vsem soli du
hovno in versko hrano, da po
stane užitna, in s pomočjo luči, 
ki osvetlju je vsem pot v ž iv
ljenjski temi.

Peten Besedi "sol in luč" mi 
pomenita vse tisto, kar sem se 
naučil in prejel v Kanadi in kar 
moram sedaj posredovati lju
dem v Gorici in zamejstvu. Ve
ra, ljubezen in darovanje b li
žnjemu so tiste vrednote, ki so 
najbolj zaznamovale mojo ka
nadsko izkušnjo.

Kako ste skavtje 
prežive li potovaln i 
tabor?
Cristian: Na potovalni tabor 

v Algonquin parku imam še ve
liko svežih spominov. Čeprav 
smo navajeni na bolj naporne 
tabore, je bil tabor s slovenski
mi skavti zelo prijeten, "m edi
tativen" in na koncu tudi neko
liko počitniški. Ostal sem tudi 
zelo presenečen nad lepoto ka
nadskega rastlinstva, živalstva, 
rek, jezer brez začetka in kon
ca itd. Zanimivo je bilo tudi po
tovanje s kanuji po kristalnih in 
favnistično bogatih jezerih. Pre
den smo se vrnili v kaos Toron
ta, smo se srečali z družino lo
sov. Na žalost in tudi na našo 
srečo nismo nikdar prišli v stik 
z družino medvedov, ki so v par
ku zelo številni.

Peten Potovalni tabor v Al- 
gonquin parku je bil edistvena 
priložnost za spoznavanje pre
lepe kanadske narave: neskonč
ni gozdovi in jezera, divje živali 
in prelepi sončni zahodi. Preko 
miru in tišine teh gozdov smo 
lahko tud i g lob lje  pogleda li 
vase in se tako tudi bolje med
sebojno spoznali. Kanuiranje 
po samotnih jezerih in rekah, 
sprehodi po gozdovih, taborje
nje sredi take divjine in skrivne 
prvobitnosti, kopanje v čistih je
zerih in odmev petja s kitarami 
v večerni temi so bila doživetja, 
ki bodo za vedno ostala v na- 

j šem spominu.

SVETNIK TEDNA

■ 18. SEPTEMBRA

SILVESTER ČUK 1;
1 JOŽEF KUPERTINSKI, 

REDOVNIK
Danes bom o slišali zgodbo moža, k i je  b il po  človeških m eri

lih neroden in nesposoben, Bog pa ga je  izbral za uspešno oro
dje svoje milosti. V življenju n i s to ril na zunaj nič posebnega: n i 
ustanovil nobenega novega reda, n i napisal nobene knjige, ni 
začel z  nobenim novim načinom  v dušnem pastirstvu.

Naš svetnik se je  rod il 17. jun ija  1603 v kraju Copertino na 
Jugovzhodnem robu italijanskega polotoka in po njem dob il p r i
devek Kupertinski. V šoli je  b il trde glave in le z največjo težavo 
se je  naučil bra ti in pisati. Im el pa je  neki poseben dar, k i ga 
drugi, od  njega bo lj nadarjeni o troc i niso imeli: večkrat je  b il 
kakor odsoten, ves zatopljen v notranji svet in neobčutljiv za 
vse, kar se je  dogajalo okoli njega. Že p ri osmih letih je  b il ves 
Prevzet od notranjih doživetij in tovariši so mu dali vzdevek "od
prta usta", ker je  božja sporočila sprejemal z odprtim i usti.

O d osmega do štirinajstega leta je  b il prav beden otrok. Bilo 
Sa je  groza pogledati, ker je  b il ves v ranah, k i so tako smrdele, 
da mu je  še m ati težko stregla, jožefa je  obhajala misel, da h i šel

v samostan. Pri frančiškanih, kjer je  im el dva strica, ga niso spre
je li, ker b i radi im e li le take novince, k i b i postali mašniki. Več 
sreče je  im el p r i kapucinih, k i pa so ga obdržali le osem mese
cev. Vrnil se je  domov in mama je  šla m inorite prosit, naj njene
ga sina vzamejo vsaj za hlapca. Uslišali so jo . Tukaj se je  Jožef 
naučil gladko p isati in brati. Leta 1628je  b il posvečen v mašnika.

Če je  b ilo  njegovo zunanje življenje podpovprečno, pa je  bilo  
izredno bogato njegovo notranje življenje. Ta ubogi fant je  b il 
pogosto zamaknjen. Glas o tem je  v samostan privabil prepro
ste ljud i in plemiče, da b i videli tega nenavadnega redovnika in 
govorili z  njim, se mu p riporočili v m olitev ali odnesli od  njega 
kakšen spomin. Spričo tega se je  zanj začela zanim ati inkvizi- 

i cija, p ri kateri ga je  nekdo zatožil. Zasliševali so ga in se pre
pričali, da je  bila ovadba lažniva, vendar je  to jožefa močno p ri
zadelo. Hudo mu je  b ilo tudi, ker so ga prestavili v drug samo- 

j stan. Vendar je  povsod ču til božjo bližino. Dovolj mu je  bilo, če 
je  le slišal o Jezusu ali M ariji a li o nebesih, že se je  zamaknil. 
Najmočnejše doživetje zanj je  b ilo vsakdanje maševanje. Zm e
rom ga je  prevzelo zamaknjenje, tako da je  njegova maša tra ja
la tud i do pet ur. Pri njem ni šlo za igro domišljije, temveč za 
bližino tega, kar je  ljubil.

Imel je  tud i dar, da je  videl na daljavo. Tako je  na prim er ve
del za papeževo smrt, preden se je  o tem zvedelo. Kdor se je  
srečal z njim, je  m oral računati s tem, da mu bo videl na dno

srca in mu bo preiskal vest. N ič čudnega torej, da se je  o njem  
vedno bo lj govorilo in da se je  glas o njem razširil po  skoraj vsej 
Evropi. Ta njegova slava je  povzročala predstojnikom nemalo 
skrbi. Prestavljali so ga iz samostana v samostan, nazadnje je  b il 
v Osimu p ri Anconi. Tam je  živel skrit, popolnom a ločen tud i od  
sobratov, zato pa v zamaknjenjih tem bolj povezan z Bogom.

V začetku avgusta leta 1663je  zbolel. "Osel začenja stopati v 
hrib ," je  dejal v šali, ko je  začutil, da se mu bliža konec. Zadnje  
dneve je  ležal kakor v zamaknjenju. Kot da b i ga použival no
tranji ogenj, je  pel: "Moja duša, ljubi, lju b i!"  18. septembra 1663 
je  um rl v krogu svojih sobratov. “Sveti oče je  umrl, “  so rekli 
ljudje, ko so zvedeli za njegovo smrt. Za svetnika je  b il razglašen 
leta 1767.

Jožefa Kupertinskega upodabljajo kot frančiškanskega redo
vnika v zamaknjenju (s perutm i). Za svojega zavetnika so ga 
izbrali abstinenti, ponekod se mu priporočajo študenti pred težji
m i izpiti. Leta 1963 so ga za svojega zavetnika izbrali vesoljci: 
svetnik se je  namreč v zamaknjenju večkrat dvign il s ta l a li krožil 
po zraku več minut.

Peto nadaljevanje "Pisma iz Izraela" izpod peresa Tereze 
Srebrnič bom o ob javili prihodn ji teden. - Ured.
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PRI GORIŠKI MOHORJEVI DRUŽBI

KNJIGA GORIŠKI SPOMINI, SODOBNIKI 
O GORICI IN GORIŠKI V LETIH 1830-1918

Knjiga Goriški spomini s podnaslo
vom Sodobniki o Gorici in Goriški v 
letih 78307978, za katero je prispevke 
slovenskih velikih mož zbral in jih  tudi 
uredil zgodovinar dr. Branko Marušič, 
prinaša 48 prispevkov 42 avtorjev, 
med njim i sta dva do sedaj še nepoz
nana.

Urednik knjige dr. Branko Marušič, 
ki je znan goriški zgodovinar in je pri
soten s svojimi raziskavami in strokov
nimi eseji tako v Sloveniji kot v italijan
ski Gorici in drugod, predvsem pa velja 
za enega najboljših poznavalcev go- 
riške zgodovine na obeh straneh dr
žavne meje, je želel v knjigi Goriški spo
mini- Sodobniki o Gorici in Goriški v le
tih 1830-1918 pokazati predvsem na 
mesto Gorice in Goriške v slovenski 
preteklosti v zadnjem poldrugem sto
letju, tudi zato, ker so v mestu živeli 
stalno in občasno ugledni Slovenci; o 
svojem bivanju so na primer napisali 
spomine Fran Šuklje, Saša Šantel, Hen
rik Tuma, Anton Brecelj, V irgil Šček, 
Bogumil Vošnjak, Simon Rutar, Andrej 
Marušič, Andrej Gabršček, Veno Pilon, 
A lojzij Gradnik in seveda vrsta drugih.

Z izjemo dveh prispevkov (H. Kla
vora, F. Karič) je  bilo vse ostalo gradi
vo, ki je v knjigi, že objavljeno bodisi v 
časopisih in v revijah ali pa v raznih

knjigah. Razen 
enega zap isa  
(B. Vošnjak), ki 
je izšel v srbo
hrvaščini in je v 
knjigi objavljen 
v s lovenskem  
prevodu, so bila 
vsa druga bese
dila napisana in 
natiskana v slo
venskem jeziku.
Prav tako je ob
javljen le en pri
spevek ženske 
avtorice (A. Lo
kar).

Besedila 42 
slovenskih av
torjev so po ob
segu zelo različ
na, po vsebini in 
kronološko pa so razporejena v knjigi 
tako, da je mogoče slediti zgodovin
skim dogajanjem na Goriškem od sre
dine 19. stoletja do konca prve sveto
vne vojne. Knjiga ni upoštevala vseh 
spominskih besedil, zlasti ne takih, ki 
so bila v ponatisu že objavljena ali pa 
segajo na področje literarne zgodovi
ne (niso, na primer, objavljeni spomi
ni na pesnika Simona Gregorčiča). Na

p o d la g i sp o 
minskih priče
v a n j p o n u ja  
knjiga tudi po
gled na pestro 
podo bo  go ri- 
ške slovenske 
politike, pa tudi 
gospodarstva  
in kulture.

K n j ig a  je  
pravzaprav ob
java zgodovin
skih virov. Ker 
pa naj bi bila 
b e s e d ila  kar 
najbolj razum
ljiva današnje
mu bralcu, so 
b ili opravljen i 
n e ka te ri n a j
bo lj nu jn i lek

torski posegi, ki pa niso v ničemer spre
m injali besedila. V knjigi je  objavljeno 
tudi bogato slikovno gradivo, saj je 
urednik dr. Branko Marušič izbral za 
objavo tako fotografije avtorjev posa
meznih zapisov, sploh prvič pa je tako 
objavljen tud i fotografski portre t Šte
fana Kociančiča, pisca dveh v knjigi 
objavljenih člankov, kot so v knjigi tudi 
fotografije Gorice in Goriške in prebi

valcev tedanjega časa in posnetki vr
ste drugih dokumentov. Vsak zapis je 
tud i oprem ljen z opombami in nave
dbami virov ter bogato bibliografijo .
V vseh opombah sta na kratko pred
stavljena tudi avtor zapisa in razlaga 
nejasnih in manj jasnih mest v posa
meznih prispevkih. Knjigo zaključuje 
tud i osebno kazalo z navedbo strani, 
na kateri je  določena oseba omenje
na, kot so tudi glavni akterji Gorice 
in Goriške tedanjega časa ustrezno 
in na kratko predstavljeni.

Zbornik Goriški spomini, ki ga je 
izdala Goriška Mohorjeva družba, ob
sega skoraj petsto strani.

Knjigo, ki je  trdo vezana, je opre
mil Pavel Medvešček, natisnila pa jo 
je slovenska tiskarna Grafica Gorizia- 
na v Gorici.

Prvič bodo pom em bno berilo  o 
slovenski prisotnosti v G orici in na 
Goriškem javnosti predstavili v petek,
20. septembra 2002, ob 18. uri v pre
novljenih prostorih Katoliške knjigar
ne v Gorici.

Na predstavitvi bo o knjigi Goriški 
spom ini spregovoril prof. dr. Stane 
Granda, kot bo o sami pripravi in izbi
rah za knjigo spregovoril tudi njen ure
dnik dr. Branko Marušič.

GORIŠKI SPOMINI
SODOBNIKI O GORICI IN GORIŠKI V LETIH 1830-1918

NJ^OVEDNIK

R A D IO  S P A ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
(O D  27.9. D O  3 .10 .2002)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s 
frekvencami za G ori
ško 97.5, 91.9, 90.9 
Mhz; za Furlanijo 103.7, 

103.9 Mhz; za Kanalsko dolino 95.7 
M hz; za spodn jo do lino  Bele 98.2 
Mhz; za K arn ijo97.4,91,103.6 Mhz). 
Slovenske oddaje so na sporedu vsak 
dan, razen ob nedeljah, od 20. do 21. 
ure. Spored:
- Petek, 27. septembra (v studiu Anka 
Černič): V poletne dni: Iz zakladnice 
ansambla Alpskega kvinteta. - Svet
nik tedna: nadangeli Mihael, Gabrijel, 
Rafael (29.9.). - Za prijeten konec te
dna: slovenska narodno-zabavna in 
zabavna glasba.
-Sobota, 28. t.m. (v studiu Jan Leopo- 
li): Glasba za prijeten konec tedna.
- Ponedeljek, 30. septembra (v stu
diu Andrej Baucon): Glasbeni mozaik 
z Andrejem: slovenska lahka in na
rodna glasba.
-Torek, 1. oktobra: (v studiu M atjaž 
Pintar): A li veste, da... glasbena od
da ja z M atjažem .
- Sreda, 2. oktobra: (v stud iu  Dani
lo Čotar) Pogled v dušo in svet: Ve
lik i m is ijonar Baraga (2 .del). - Izbor 
m elod ij.
- Četrtek, 3. oktobra: (v s tud iu  N i
ko Klanjšček) - Glasba iz studia 2.

RAOlOSPAZtO

103

GRŠKA SLIKARKA LISA SOTILIS V GALERIJI SKERK

SREDOZEMSKA STRAST
M inulo soboto, 14. t.m., je  bila v 

Trnovci na Krasu v likovni galeriji Skerk 
izjemno dobro obiskana otvoritev liko
vne razstave grške umetnice Lise Soti- 
lis. Večerje bil zelo doživet in tudi sve
tovljanski, saj se je  predstavitve grške 
umetnice in njenih del udeležila ita
lijanska princesa Maria Beatrice Sa
vojska s svojo kolegico iz Savdske Ara
bije in tud i to  je  na jbrž botrova lo 
množičnemu obisku otvoritve, če se
veda odm islim o izjem no gostoljub
nost zakoncev Skerk. O tvoritve se je 
udeležil tudi župan devinsko nabrežin- 
ske občinske uprave G iorg io  Ret z 
odbornico Tjašo Švara in drugim i čla
ni občinske vlade. Župan je v svoji kra
tki zahvali po prireditvi čestital zakon
cema Skerk za njuno nesebično kul
tu rno razdajanje in ob ljub il pom oč 
občine v prihodnje.

Po pozdravu gostitelja odvetnika 
Jožeta Skerka in njegove soproge Zore 
Koren in doživeto zaigranemu grške
mu motivu, pravzaprav plesu sirtaki iz 
slovitega film a o Zorbi, ki ga je zaigral 
trio Aleksandra Ipavca, je igralec Pie- 
ro Quasimodo, sin italijanskega pe
snika in Nobelovega nagrajenca Sal- 
vatoreja Quasimoda, prebral v italijan
skem jeziku daljši zapis, ki ga je bil 
grški umetnici posvetil italijanski poet 
pred veliko leti. Prisotna grška umet
nica Lisa Sotilis je povedala, da je to 
njen najljubši zapis, saj sta se s Quasi- 
modorri nekako "u je la". Ta zapis, kot 
so tudi biografski podatki o umetnici 
in njenem delu, je v lepem katalogu, 
ki je izšel ob razstavi. V katalogu je tudi 
niz reprodukcij likovnih del.

V slovenskem jeziku je o grški u- 
metnici spregovoril naš odgovorni ure
dnik Jurij Paljk; iz njegovega nagovo
ra objavljamo nekaj misli:

"V  čast mi je in v iskreno veselje, 
da lahko v tem prelepem kraju, ki sta 
ga zakonca dr. Jože Skerk in Zora Ko
ren Skerk posvetila likovnim umetno
stim in nasploh kulturi, spregovorim 
nekaj skromnih besed o grški umetni
ci Lisi Sotilis in njenem delu.

Z njenim bogatim  likovnim opu

som, s katerim nas nocoj osrečuje v 
galeriji Skerk, sem se srečal šele ta te
den, ko so v galeriji razstavo postavlja
li. Čeprav sem mnenja, da likovna 
um etnost najlepše govori sama zase 
in skorajda ne potrebuje ne razlag in 
ne nepotrebnih besed, bi rad vseeno 
dejal, da me je pri gospe Lisi Sotilis 
najbolj presenetilo njeno slikarstvo, 
ki me je takoj - in prepričan sem, da 
bo in je tud i vas, dragi obiskovalci - 
prepričalo z razkošno, veselju in živ
ljenju zapisano, sredozemsko ubrano 
barvno paleto.

U m etn ica Lisa Sotilis odslikava 
predvsem ženski svet, žensko lepoto. 
Njene naslikane žene so močne žen
ske, lepe ženske, pa naj gre za akte 
ali d ruge upodob itve ; poudarjene 
ustnice pričajo o trdn i volji, ki prihaja 
od daleč.

Slikarstvo Lise Sotilis je  močno, za
vezano figuralik i in sredozemskemu 
m itu in življenju, pravzaprav grškim 
koreninam, v katerih se prepletajo sta
ra Grčija, poganski in krščanski svet. 
Slikarka se ne boji velikih dimenzij plat
na in ne zahtevnih tem, njeni zamahi

in barvni nanosi so zavestno poudar
jeni, na gledalca njena likovna pripo
ved deluje močno, tako da se mora do
besedno odmakniti od platna, da pri
poved bolje in lepše podoživi.

Pa naša umetnica ni samo slikarka, 
saj nam nocoj predstavlja vrsto plastik, 
ki se najbolj prepričljivo naslanjajo na 
grški m it in grško zemljo, ob kateri se 
umetnica še danes napaja. Skoraj ve
dno je prisotna stilizirana upodobitev 
Aleksandra Velikega in njegovega ko
nja, pa naj gre za reliefe gospe Lise So
tilis ali pa za umetniško izdelane pred
mete, ki se naslanjajo na tradicijo gr
škega prisvajanja in podajanja lepote 
skozi čas. Tu so tudi čudovito izdelani 
stoli iz plemenitih tvarin, pa naj gre za 
les, marmor ali kovino.

Gospa Lisa Sotilis je popolna in vse
stranska umetnica, saj nam predstav
lja tudi kipe, nekatere zares zahtevnih 
in velikih dimenzij, izjem no lepo in 
harmoniji zavezano izdelane torze, ki 
se naslanjajo na grško umetniško iz
ročilo, a je vanje naša umetnica vdih
nila svojo dušo in svoja umetniška zna
nja. Prav pri kiparstvu bi radi opozorili

na njeno nemoteče prehajanje iz lah
kotnosti in stiliziranih upodobitev, iz 
krhkosti in nežnosti torej, v izrazito ma
sivne, močne in mogočne upodobitve, 
v katerih prihaja na dan vsa strast naše 
umetnosti.

Radoživa, resnična strast do življe
nja in lepega, ki se kaže v njenih delih, 
še posebej v odslikavah žensk, upodo
bitvah moških torzov, izbiri močnih 
barv, v drznih, a odločnih potezah čo
piča, v zavestnih izbirah nevsakdanjih 
barvnih tonov in ne nazadnje tudi v 
izdelavi nakita, po katerem je gospa 
Lisa Sotilis morda v svetu tudi najbolj 
poznana, vse to so stvari, ki nam pred
stavljajo vsestransko umetnico. Lisa 
Sotilis je umetniško znanje sicer res do
bila na akademiji Brera v Milanu, a je
v zavezanosti svojim grškim koreni
nam, zemlji, m orju, soncu, vetru in 
svojemu notranjem u občutju  našla 
navdih in zares strastno voljo do ume
tniškega dela in izražanja.

Gospe Lise Sotilis nisem poznal, kot 
najbrž večina od vas ne, a sem že ob 
pogledu na njena umetniška dela, 
predvsem pa na njene zahtevne naki- 
te, vedel, da gre za izjemno žensko, ki 
ve, da je življenje eno, da ga je treba 
živeti v polnosti; zato se ne čudim  
njenim prijateljevanjem tako z vrhun
skimi pesniki, kot je bil Quasimodo, 
kot tudi z izjemnimi plesalci, kot je bil 
nekoč Nurejev in je danes Guerra.

Še enkrat ponavljam, da so ob nje
nem umetniškem opusu besede sko
raj odveč in je zato bolje, da se preda
mo občudovanju njenih umetniških 
del, iz katerih žari zavezanost življenju, 
izjemna življenjska in umetniška moč 
gospe Lise Sotilis, ki se kaže na različ
nih področjih likovnega upodabljanja 
in izražanja, v izjemno bogatem opu
su in ne nazadnje tudi v njeni prego
vorni delavnosti.

Predvsem pa še enkrat: v veselju in 
zavezanosti življenju, v tistem prešer
nem, a ne površnem, ampak strastno 
polnem odnosu do življenja, ki ga go
spa Lisa Sotilis nosi v sebi, kot so ga 
njeni grški predniki, in nam ga s svoji
mi deli tudi poklanja."

Razstava del grške umetnice bo na 
ogled do 13. oktobra, in sicer po tem 
urniku: v petkih, sobotah in nedeljah 
od 10.30 do 13. ure in od 16. do 19.30.

PDG /  GLEDALIŠKA SEZONA 2002-03

ŠE TA MESEC 
MOŽEN VPIS 
ABONMAJEV

O b prvem hladu se obiskovalcu 
gledaliških hramov kar stoži po odr
skih deskah in z radovednostjo pri
čakuje novo sezono, saj upa, da mu 
bo podarila kopico lepih umetniških 
trenutkov, ki bodo zadostili njegovim 
željam . V Prim orskem  dram skem  
gledališču si celo želijo, kot je b ilo za
pisano že v jun iju  ob vabilu za pred- 
vpis abonmajev, da bi bila letošnja 
sezona "čudežna". V gledališču je 
namreč vse tako živo, spremenljivo in 
enkratno, zato bi se kaj takega lahko 
prim erilo . Reklamno geslo um etn i
škega vodje PDG Primoža Beblerja 
namreč pravi: Veruj v gledališki ču
dež, da ti bo lepše na svetu, na tem 
našem svetu, ki se s poudarjenim i 
dobrim i in slabimi stranmi zmeraj zr
cali na odru. Zato naj se vsi tisti, ki 
jim  dramska umetnost, bodisi kom ič
na kot dramatična, resnobna ali sega
va, tradicionalna ali inovacijska, še 
zmeraj nekaj pomeni, pa tudi tisti, ki 
so nad vsem bolj skeptični, odločijo 
za vstop v gledališko avanturo 2002 
03. Do 27. t.m. se lahko zglasijo pri 
b lag a jn i P rim orskega dram skega 
gledališča, ki je odprta vsak delavnik, 
od 10. do 12. in od 15. do 18. ure, ob 
sobotah pa samo zjutra j, od 10. do 
13. ure. Tam jim  bodo nudili podrob
ne informacije.

V abonmaju je kot vsakič pet pre
miernih uprizoritev domačega gleda
lišča in ena gostujoča predstava. A- 
bonma plus pa vključuje še dodatno, 
sedmo predstavo. Abonenti im ajo ve
liko ugodnosti, med drugim  brezplač
no prejemanje mesečnega sporeda 
predstav, popust pri nakupu operno- 
baletnega abonmaja in popust pri na
kupu vstopnic za gostujoče predstave.

Zato naj zamudniki, neodločne^  
in om ahljivci poh itijo  z vpisom, kaj11 
prva abonmajska uprizoritev bo že^v 
oktobru, in sicer Sen kresne noči W-

Shakespeara v režiji Janusza Kice.
1 IK
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SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE STOPA V NOVO SEZONO

KAKOR ZVEZDE V TEMI”
IV A N  ŽERJAL

"Brezsramno odprti, nepopustljivo 
odkritosrčni, kakor zvezde v tem i" - 
"Univerzalni jezik gledališča združuje 
različne kulture, tako kakor zvezde, ki 
so last vseh narodov in narodnosti" 
(Margherita Hack): s tema gesloma 
Slovensko stalno gledališče v Trstu 
vstopa v novo sezono 2002-2003. Va
njo vstopa z vsem balastom še nere
šenih starih problemov, ki se vlečejo 
že precejšnje število let, in z breme
nom v preteklosti nakopičenih in še 
zmeraj nepokritih primanjkljajev, ki so 
posledica nezadostnih prispevkov in 
neizpolnjenih obvez javnih uprav. Po
leg tega si pri SSG na začetku sezone 
postavljajo tudi veliko vprašanje odno
sa domače in širše javnosti do te usta
nove in stavbe, v kateri domuje, se pra
vi tržaškega Kulturnega doma, s čimer 
je povezanih kar precej problemov. A
o tem kasneje.

Letošnje leto, ki se je že krepko na
gnilo v drugo polovico, je v znamenju 
obhajanja stoletnice delovanja sloven
skega gledališča v Trstu. Pred sto leti 
je bilo namreč v tem mestu ustanov
ljeno Slovensko dramatično društvo, 
katerega naslednik je  sedanje SSG. Pri 
slednjem so ta jubile j hoteli proslaviti 
z novo komedijo Borisa Kobala, ki je 
imela delovni naslov "Afrika II - Buu- 
um!!!": vsaj v tej sezoni pa tega dela 
ne bomo videli na odrskih deskah Kul
turnega doma, saj je  pisanje besedila 
zaustavila avtorjeva ustvarjalna kriza, 
kot se je sam opravičil v pismu občin
stvu. Namesto tega bodo v decembru 
stoletnico počastili s koncertom avtor
skih songov iz gledaliških predstav 
SSG zadnjih 40 let z naslovom "Dva 
bregova" v režiji Marka Sosiča.

Sezona 2002-2003 bo obsegala

šest abonmajskih predstav: v novem
bru bo premiera pravljice Hansa Chri
stiana Andersena "Kraljična na zrnu 
graha" v režiji Damirja Zlatarja Freya.
V decembru bo že prej omenjeni večer 
songov v počastitev stoletnice sloven
skega gledališča vTrstu, januarja 2003 
pa bo na sporedu gostovanje pro
dukcije Primorskega poletnega festi
vala, dela "Z ločin in kazen" F.M. Do
stojevskega in Andrzeja VVajde v režiji 
Janusza Kice. Februarja bo premiera 
črne komedije Pettra S. Rosenlunda 
"Nem ogoči o trok" v režiji Alessandra 
Marinuzzija, marca pa bo gostovalo 
Slovensko narodno gledališče Drama 
iz Ljubljane z znano ljubezensko dra
mo VVilliama Shakespeareja "Romeo 
in Julija" v režiji Dušana Jovanoviča. 
Abonmajsko sezono bo predvidoma 
v aprilu zaključila glasbena komedija 
Jake Štoke "M oč uniforme" v uprizori
tvi ansambla SSG in v režiji Maria Ur
šiča. Kot rečeno, gre za šest abonmaj
skih predstav: sedma predstava bo na 
izbiro med predstavami izven abon
maja, izkoristili pa jo  bodo lahko tisti 
abonenti, ki so svoj abonma vpisali v 
poletnem času.

Kar se tiče izvenabonmajske po
nudbe, obsega ta pisano paleto gosto
vanj, domačih produkcij, ponovitev iz 
prejšnjih sezon, pesniških večerov, 
koncertov in drugih srečanj. Kar se tiče 
predstav, gre tu za m onolog na pod
lagi dela Dušana Jelinčiča "Zvezdna
te noči" in otroško predstavo (obe v 
produkciji SSG), za gostovanje gle
dališča iz Sarajeva z delom Davida 
Harrowerja "Noži v kurah" v režiji Da
m irja Z la tarja  Freya, za gostovanje 
gledališča CSS (Centro Servizi di Spet- 
tacolo) iz Vidma z delom v furlanščini 
"M aratona di New York" avtorja Edo- 
arda Erbe v režiji Rite M affe i in za
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mednarodno koprodukcijo evropskih 
manjšinskih gledališč "Salted" avtori
ce Judith De Rijke, ki je delo tudi reži
rala. Iz prejšnjih sezon bodo ponov
ljena dela "Krvava svatba", "Okus po 
moškem", "Norčevi zapiski", "Z ločin 
na Kozjem otoku", "Devetsto", "Butal
c i" in "Uh, kakšen dan". V načrtu so 
tudi koncerti Iztoka Mlakarja, Djordje- 
ja Balaševiča, Josipe Lisac in drugih 
umetnikov, dalje pesniški večeri sodo
bne slovenske poezije ter še sodelo
vanje pri projektu Razseljeni-Spaesa- 
ti, ki ga prirejata gledališče Miela/Bo- 
navventura in zgodovinski oddelek tr
žaške univerze. Naj še omenimo, da je 
SSG povabilo k sodelovanju tržaške 
knjigarne in tudi Društvo slovenskih pi
sateljev za predstavitev novitet sloven
ske literature. Pomembno novost pa 
predstavlja sponzorstvo (pobudniki ga 
pravzaprav imajo bolj za partnerstvo) 
tržiške kinematografske hiše Kinemax,

ki bo vsem abonentom nudila ogled 
slovenskih film ov v svojih dvoranah.

Toliko o repertoarju. Vendar, kot 
smo že omenili na začetku, SSG-ju še 
vedno grozijo nevihtni oblaki. Gledali
šču primanjkujejo najosnovnejša sred
stva za preživetje, osebje je brez plač 
od meseca junija, v takih razmerah pa 
je dejansko nemogoče poslovati. Pre
dsednik uprave SSG Filibert Benede- 
tič pripisuje to ne le zamudam pri iz
plačevanju podpor s strani javnih u- 
prav (tržaške občine in pokrajine ter 
dežele Furlanije-Julijske krajine, ki so 
tud i soustanoviteljice SSG), ampak 
tudi že omenjenim primanjkljajem iz 
prejšnjih sezon, ustvarjenih zaradi ne
zadostnih prispevkov in neizpolnjenih 
obljub v okviru že sprejetih obvezno
sti, opredeljenih v poslovnem planu 
gledališča za triletje 2000-2002 (gre 
za okoli dve milijardi starih lir primanj
kljaja). Slednji se bo iztekel konec le
tošnjega leta in bo moral biti obvezno 
uravnovešen, SSG pa je moralo do 15. 
septembra letos brezpogojno poslati 
na pristojno ministrstvo nov poslovni 
plan za trile tje 2003-2005. Od tod Be- 
nedetičev poziv vsem nosilcem poli
tične in administrativne stvarnosti, da 
nujno pristopijo k razreševanju vpra
šanja SSG in ga ustrezno podprejo. 
Dežela F-Jk mora tudi nujno in neod
ložljivo izpeljati določbo ministrskega 
odloka, ki zadeva priznanje statusa 
pravne osebe zasebne narave SSG. To 
je  bistvene važnosti, da se zagotovijo 
dejanski prispevki za trile tje  2003- 
2005 in obenem da se omogoči nor
malno poslovanje. Poleg tega se je 
deželna uprava leta 1991 obvezala za 
prispevek v višini sto m ilijonov takrat
nih lir, a do danes ni bilo o teh sred
stvih ne duha ne sluha. Letos je SSG 
zaprosilo tržaško občino in pokrajino

tudi za podporo ob priložnosti stolet
nice gledališča. Tudi v tem primeru do
slej niso dobili niti odgovora, kar po 
prepričanju odgovornih v gledališču 
veliko pove o trenutnem odnosu kra
jevnih uprav do ustvarjanja slovenske
ga gledališča v Trstu.

Gledališče deluje torej po besedah 
ravnatelja Marka Sosiča v obupnih po
gojih, ki so tudi posledica tega, da se 
nad italijansko državo "zgrinjajo težki 
oblaki enoumja, ki dejansko, v kolikor 
bi se še bolj zgostili, utegnejo ogroža
ti svobodo izražanja in ustvarjanja". Pri 
tem tudi ni jasno, kakšen odnos imajo 
širša družba, a tud i naša slovenska 
skupnost in slovenska država do gle
dališča: slednje dosega vrhunske ume
tniške rezultate in širi slovensko kultu
ro in ustvarjalnost izven tržaških meja, 
a kljub temu, tako Sosič, "n i slutiti za
nimanja do te ustanove in hiše od niko
der". Po njegovem mnenju gre za vpra
šanje kolektivnega malodušja, katere
mu pa se ne bi smeli prepustiti in bi 
morali poskrbeti za korenit notranji 
preustroj, tako v gledališču kot v celo
tni naši skupnosti, s poudarjanjem vezi 
z zunanjim svetom, s pozornostjo ka
kovosti in potencialu mladih. Tudi dr
žava Slovenija ni brez krivde, saj "pre
pušča vse preveč odločitev manjšini 
sami (in si tako umiva roke)", glede 
gledališča in še marsikaterega druge
ga našega problema pa nima razči
ščenih pojmov.

Čas, ki ga danes živimo, ne dopu
šča več priložnostnega leporečja, tem
več je čas konkretnih dejanj. Eno od 
teh je po mnenju ravnatelja SSG tudi 
izražanje solidarnosti županom občin 
Dolina, Zgonik in Repentabor ob ža
lostni aferi v zvezi z dvojezičnimi oseb
nimi izkaznicami. Oblika publikacije 
programa letošnje sezone simbolizira 
to solidarnost: brošura je namreč na
tisnjena v ob lik i dvojezične osebne 
izkaznice, ki je, kot je na predstavitvi v 
sredo, 11. t.m., dejal dolinski župan 
Boris Pangerc, tud i prva dvojezična 
osebna izkaznica v občini Trst.

NOVO PRI MLADINSKI KNJIGI NOVI ZBIRKI ŠTEFANA M U  RIJA

JUBILEJ DVEH KNJIŽEVNIKOV y SVETU VOKALNE GLASBE
Pri založbi M ladinska knji

ga so v zbirki Jubilejna izdaja, 
ki jo  urejuje Aleksander Zorn, 
izdali dve novi knjigi, in sicer 
roman Nade M atič ič z naslo
vom Njeno dolgo potovanje in 
Izbrano liriko Jožeta Šmita. Že 
samo ime zbirke nakazuje, da 
je le-ta namenjena počastitvi 
dolgoletnih literarnih ustvarjal
cev. Tokrat so pri M ladinski 
knjigi počastili osemdesetletni
co obeh avtorjev.

"Roman Matičičeve je avto
ričino potovanje v pripovedni 
m odern izem , v ka te rem  se 
družbeni apel, značilen za nje
na prejšnja dela, umika drugač
nemu pogledu na svet, ki je di
s tanc iran , m oder in včasih 
tud i resigniran," je  po poro
čanju Slovenske tiskovne agen
cije na predstavitvi v Društvu 
slovenskih pisateljev v torek, 3. 
t.m., povedal urednik zbirke. 
Roman Njeno dolgo potovanje 
je samogovor gospe o mlado
sti, ki se v zreli perspektivi zdi 
izbira med možnim in neizbež
nim ali, kot je dejala avtorica, 
"duševna analiza osebe z dve
ma obrazoma".

Knjiga, ki nosi naslov Izbra
na lirika, pa vsebuje izbor poe
zije Jožeta Šmita. Za knjigo je 
izbor opravil pesnik Tone Pa
vček, ki je napisal tudi sprem
no besedo. Ta pesniška zbirka 
je po Pavčkovih besedah "zem
ljevid avtorjeve pesniške poti, ki 
izbira glavne kraje".

Šmitove pesmi je Tone Pa
vček razdelil v štiri cikluse, prvi

izraža mladostni zalet, občutlji
vost in  v z n e m ir je n o s t nad 
svetom, drugi je ljubezenski, 
tretji je redkost v slovenski liriki, 
saj so v njem zbrane izrazito 
humorne, satirične in ironične 
pesmi, četrtega pa je Pavček 
označil kot "zlo stoletja", v ka
terem človek nastopa kot zver,

MOZ SISTEMA
P ohva lim  n a j tovariša,

k i  v vsem, 
k a r  dela, razodeva zd rav  

sistem. 
N a jp re j p isa rn o  je  očedil, 
nato  z g ra d il s i vilo,

se pored il, 
a vmes op isa l svoje slavne  

dni,
da se 7nladina česa nauči. 
Naposled p a  -  ča r kva lite te  

nove  -  
s k rb i celo za  ju tr iš n je

rodove:
da j im  o h ra n i svoj

z u n a n ji lik , 
že zd a j s i je  o m is lil

spom enik  
in  kom is ji, k i j i  je

predsednik, 
iz ro č il o tvo ritve n i

obrednik.

Jože Šm it

ki jo  preganja lovec. Kot je na 
predstavitvi še dejal Tone Pa
vček, je Jože Šmit "blaga, ču
teča in mila natura" in kot tak 
pesnik stišane pesniške besede.

Nada Matičič, po poklicu Si-
I cer profesorica slovenščine, je 
svojo literarno pot začela pri 
štiridesetih letih, v tem času je 
pri M ladinski knjigi izdala kar

I sedem romanov in s tem posta- 
( la skorajda hišna avtorica. V 
svojih de lih  se je  posvečala 
različnim tematikam, med nji
mi m ladinskim  samomorom, 
bolezni, zakonu in nezvestobi.

1 Eden njenih najbolj znanih ro
manov je Pozni čas ljubezni.

Jože Šmit pa je bil dolgolet
ni urednik revije za najmlajše 
Ciciban in izhaja iz intimistične 
generacije prvega povojnega 
pesniškega rodu; njegovo mla
dostno liriko zaznamuje nemir 
in vera v človeka, medtem ko 
druga faza njegovega opusa na
kazuje temnejše obdobje, kjer 
se pesnik znajde na fronti splo
šno človeških eksistenčnih dilem.

Tako Šmitovo Izbrano liriko 
kot roman Njeno dolgo poto-

1 vanje Nade M atičič sta opremi- 
! la in grafično sodobno uredila 
Jure Jančič in Peter M iklič, na
tisnila pa jih je Grafika Soča iz 
Nove Gorice.

Lepo je, da so se tako v Dru- 
| štvu slovenskih pisateljev kot pri 
Mladinski knjigi spomnili in pri- 

j merno počastili dva slovenska 
! literata ob njuni 80-letnici, za 
katera lahko mirno zapišemo, 
da sta svoje življenje in posred
no tudi svoje delo skorajda skri
vala. In bogastvo slovenske knji
ževnosti je tudi v avtorjih, ki ni
so vedno v ospredju dogajanja.

Pred kratkim sta v Novi Go
rici izšli dve glasbeni publikaciji. 
Gre za zbirki skladatelja Štefa
na Maurija (na sliki), ki je izdal 
svoje zadnje vokalne skladbe 
na pesniško besed ilo  C irila  
Zlobca. Prva je zbirka Tihožitje, 
druga pa Hiša očetova. Sklad
be so tako zborovske kot soli
stične s spremljavo instrumen
tov, v glavnem za mešani zbor 
s spremljavo klavirja in flavte. 
Zbirko sta v razkošni izdaji pod
prli občina Kanal ob Soči, obči
na Sežana, občina Šempeter-Vr- 
tojba, Salonit Anhovo, zavaro
valnica Triglav, območna eno
ta Nova Gorica in podjetje Eu- 
rokabel iz Kanala.

Spremno besedo je zbirka
ma napisala Tatjana Gregorič, 
za likovno opremo je poskrbel 
Pavel Medvešček, notografiral 
pa Janko Harej. Tiskala je gori- 
ška tiskarna Grafica Goriziana.

M uzikologinja Tatjana Gre
gorič iz Nove Gorice je, kot re
čeno, obema zbirkama napisa
la bogat predgovor. Tako med 
drugim piše: "Ker osnovni pri
stopi, ki so doslej zaznamovali 
Maurijev kompozicijski jezik, 
ne ponujajo več pravih izraznih 
možnosti, se pesmi Cirila Zlob
ca tkejo, pletejo po vseh mo
gočih tonskih načinih. Nasta
ja jo tonalne heterogene, pestre 
glasbene izpovedi, ki odsevajo 
razpršenost v krom atiki..." In 
še: "Tonalni sistem je črno-bela 
tehnologija, vse, kar je vmes, je 
vsemogočni spekter ba rv" -

pripoveduje Štefan Mauri ob kr
stnih izvedbah skladb na verze 
Cirila Zlobca. "O b  prisluškova
nju vetra, burje me vznemirja 
in mi daje navdih palete alikvo- 
tov in ta razpoloženja sem že
lel tudi vtkati v nova glasbena 
dela."

Zbirka Hiša očetova obsega 
vrsto samospevov za glas in 
sprem ljavo ins trum en tov, v 
glavnem klavirja. Skladbe sa
me so seveda zelo zahtevne ta
ko za glas kot za klavirsko spre
mljavo.

Zbirka Tihožitje pa vsebuje 
eno samo skladbo, in sicer prav 
Tihožitje, ki je pisana predvsem 
za mešani zbor, flavto in klavir.
V tem delu se nam skladatelj

javlja z že znano, dognano izde
lano tehniko ter z osebnim la
stnim glasbenim izrazom.

Naj zaključimo še z beseda
mi Tatjane Gregorič: "Glasbe
ni stavek Štefana Maurija tudi 
v novih delih razkriva samosvoj 
kompozicijski kredo. Rustikal- 
nost, primarnost njegove samo
stojne kompozicijske gradnje 
pa predstavlja za izvajalce tudi 
zelo trd oreh."

Z obem a zb irkam a se je 
prav go tovo  o b og a tila  tud i 
splošna slovenska voka lna 
ustvarjalnost, tako solistična 
kot zborovska.

Zato lahko skladatelju sa
mo iskreno čestitamo!
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TUDI SREČANJE 
MINISTROV SEP

ZA Č E T E K  N O V E G A  Š O LS K E G A  LETA

V ZNAMENJU ODKLONILNEGA 
ODNOSA TRŽAŠKE OBČINE

Novo šolsko leto se je za šo
le s slovenskim učnim jezikom 
začelo v znamenju odklonilne
ga ozirom a brezbrižnega od
nosa tržaške občinske uprave.
V ponedeljek, 16. t.m., so se 
šolska vrata odprla tud i za ve
liko število slovenskih šol (ne
katere so s poukom začele že 
prejšnji ponedeljek, 9. t.m., kar 
jim  om ogoča jo  nova pravila 
šolske avtonom ije). Vrata po
slopja, kjer se nahaja sedež 
osnovne šole Marica Gregorič- 
Stepančič in vrtca Jakob Uk
mar v ul. Fianona pri Sv. Ani, 
so ostala zaprta. Tržaška ob
činska uprava namreč še ni po
skrbela za popravilo stavbe, ki 
jo  je pred časom prizadel po
žar, tako da bodo otroci, vz
gojite lji in učitelji še naprej mo
rali gostovati v drugih prosto
rih. Zaradi tega se je  v pone
de ljek pred šolo pri Sv. Ani 
zbrala množica otrok, njihovih 
staršev in učiteljev, ki so upri
zorili protestno manifestacijo 
proti takemu odnosu krajevnih 
uprav (na sliki zgora j). O bči
na je namreč že ob začetku 
lanskega šolskega leta ob ljub i
la, da bo šolsko poslopje po
pravila, do zdaj pa se ni zgodi
lo nič. Kot je  lepo pričalo dvo
jezično sporočilo, otroci, starši 
in učitelji še čakajo, da se izpol
ni dana obljuba, saj bi v dru
gačnem primeru šola verjetno 
z leti shirala: v zadnjih dveh le
tih se je namreč iz nje izpisalo 
pet učencev, od katerih sta dva 
začela ob iskovati ita lijansko 
šolo.

Vendar negativen odnos tr
žaške občine se ne kaže samo 
z zamujanjem začetka popra- 
vitvenih del pri Sv. Ani. Razvi
dno je  tud i iz glasovanj trža
škega občinskega sveta v zve
zi s prisotnostjo slovenščine v 
otroških jaslih. Vedno v pone
deljek je namreč po poletnem 
premoru znova zasedal občin
ski svet, ki je  med drugim , z 21 
glasovi proti 13, zavrnil pred
log, da bi v praviln ik občinskih 
jasli vnesli možnost prisotnosti 
osebja z znanjem slovenščine 
v primeru, da bi italijanske ja
sli obiskovali tud i slovenski o- 
troc i. Nasprotno, svetovalec 
Forza Italia Piero Camber je ce
lo predlagal, naj se v edine slo
venske jasli pri Sv. Jakobu na
mesti tud i italijansko osebje. 
Do vsega tega pa prihaja le sla
ba dva tedna po aferi v zvezi z 
odprtjem  novih jasli v Naselju 
sv. Nazarija pri Proseku: v na
sprotju z začetnim i zagotovili 
(ki jih je sicer dala prejšnja, II- 
lyjeva občinska uprava), je ob
čina odklonilno odgovorila na 
zahtevo zahodnokraškega ra
jonskega sveta, naj bo v jaslih 
prisotno tudi slovensko osebje, 
skoraj v posmeh domačinom 
pa predlagala, naj starši peljejo 
svoje otroke v slovenske jasli 
pri Sv. Jakobu. Tržaški župan 
Dipiazza pa je protestno odso
tnost rajonskih svetovalcev na 
slovesnem odprtju  jasli izkori
stil za grob napad na predsed
nika zahodnokraškega rajon
skega sveta Bruna Rupla.

Sicer se je v ponedeljek za
čel pouk na nižjih srednjih šo
lah Ivan Cankar, Simon Gregor
čič in Sv. Ciril in Metod, na os
novnih šolah in v vrtcih šentja
kobskega didaktičnega ravna

teljstva ter na liceju France Pre
šeren in zavodu Žiga Zois. To 
je bil poseben dan predvsem za 
otroke, učence in dijake šolske
ga centra pri Sv. Jakobu, kjer 
imajo svoj sedež otroški vrtec, 
osnovna šola Josip Ribičič in 
srednja šola Ivan Cankar. Te 
šole so se namreč že poleti pre
selile iz poslopja v ul. Frausin v 
začasne prostore v Istrski ulici. 
Stari sedež bodo popravili in 
posodobili, za kar bodo predvi
doma rabili dve šolski leti. Vse
kakor je na šentjakobskih šolah 
pouk stekel v redu, v letošnjem 
šolskem letu pa nameravajo iz
peljati več načrtov: zaradi veli
kega števila otrok, ki prihajajo 
ne samo iz slovenskih in meša
nih zakonov, ampak tudi iz dru- 

j  žin drugih narodnosti, so se na 
šoli odločili za program t.i. med
kulturne vzgoje v smislu vred
notenja različnih kultur in naro
dnosti, katerim  pripada jo  u-

i čenči. Poleg tega pa bosta stek
la tudi načrta, posvečena infor
matiki in bralni znački.

Kot že rečeno, so druge šole 
in vrtc i začeli s poukom že v 
prejšnjem tednu: to velja za o- 
snovne šole d idaktičnih ravna
teljstev z Opčin, iz Doline in od 
Sv. Ivana, za nižje srednje šole 

! Srečko Kosovel, Fran Levstik in 
Igo Gruden ter za pedagoški 
licej Anton M artin  Slomšek in 
strokovni zavod Jožef Stefan.

ZA  LJUBITELJE V ID E O SN EM A N JA

TRETJI NATEČAJ 
OTA-HROVATIN

Fotokrožek Foto Trst 80 v 
sodelovanju z deželnim sede
žem RAI prireja Tretji zamejski 
video natečaj O ta-Hrovatin v 
spomin na tragično prem inu
la Sašo O to  in Mirana Hrovati
na. Natečaj je  namenjen lju
b ite ljem  videosnem anja ter 
slovenskim šolam v F-Jk, na Pri
morskem in Koroškem.

Zainteresirani se lahko ude
ležijo z največ dvema v ideofil
moma, ki naj trajata največ po 
deset m inut. Tema je prosta, 
besedilo pa mora b iti v sloven
ščini. Na videokaseti (v form a
tu VHS ali m ini DV) in na prilo
ženi zaprti ovojnici naj bo zapi
san naslov dela. Ovojn ica pa 
naj vsebuje: izpoln jeno prijav
nico in prispevek za udeležbo 
(5 evrov za vsak film ). Posneta 
dela je treba oddati do 10. ja
nuarja 2003 v Tržaški knjigar
ni v ul. Sv. Frančiška 20 v Tr
stu. Vsak avtor odgovarja za 
vsebino posnetkov. Izreči se 
mora tudi o tem, ali dovoljuje 
podvajan je (dup lika t) svojih 
del, ki se bodo uporabila zgolj

v kulturne in nepridobitniške 
namene. S podpisom se udele
ženec strinja s pravilnikom.

Najboljši trije film i bodo na
grajeni s pokali in denarnim i 
nagradami: tako prva nagrada 
znaša 500 evrov, druga 250 ev
rov, tretja pa 150 evrov. Za pri
javljene šole bo sestavljena po- 
sebna lestvica. Trije najboljši 
film i bodo nagrajeni. Na zapr
ti ovojnici naj bo napis: Sola. 
Dela bo predhodno pregleda
la in ocenila petčlanska stroko
vna komisija. O dločitev komi
sije je dokončna. Nagrajevanje 
bo 24. januarja 2003 v Gre
gorčičevi dvorani v Trstu.

Kljub skrbi za varnost prispe
lih del si prireditelj ne prevze
ma odgovornosti za morebitno 
izgubo, krajo ali poškodbo vi
deoposnetka. Slovenski odde
lek deželnega sedeža RAI bo 
predvajal primerne videofilme 
pred TV dnevnikom. Foto Trst 
80 si pridržuje pravico, da iz 
m orebitnih tehničnih razlogov 
spremeni pravilnik natečaja-

M in is trsk i vrh predstavlja 
dodatno priznanje in dokaz, da 
je manifestacija opravila doda
ten kakovostni skok. Prvega je 
opravila že pred nekaj leti, ko 
se je po nekajletnem premoru 
preselila na tržaško sejmišče, 
tako da se je s problem atiko 
primarnega sektorja seznanila 
širša tržaška javnost. Prejšnje 
izvedbe Dnevov, ki so se odvi
ja le od 80. let naprej v dolinski 
občin i, namreč niso dosegle 
širšega dometa, ki je bil dose
žen s preselitvijo v tržaško me
stno središče. To je bila namreč 
priložnost, da se številni Trža
čani seznanijo s tem, kaj sploh 
pom enijo kmetijstvo, ribištvo 
in gozdarstvo in njihove števil
ne panoge.

Dneve km etijstva, ribištva 
in gozdarstva prireja priprav
lja ln i odbor, ki ga sestavljajo 
predstavniki vseh šestih občin 
tržaške pokrajine (Trsta, M ilj, 
Doline, Zgonika, Repentabra 
in Devina-Nabrežine), predse
duje pa mu Boris M ihalič. Os
novni cilj pobude, pravi M iha
lič, ostaja vedno isti: promocija 
krajevnih proizvodov in pridel
kov in ovrednotenje prim arne
ga sektorja na Tržaškem, pre
dvsem pa ovrednotenje t.i. člo
veškega faktorja, se pravi ljudi, 
ki se konkretno ukvarjajo s kme
tijstvom, rib ištvom  in gozdar
stvom ter s povezanimi dejav
nostmi. Pobudniki manifesta
cije si pri tem prizadevajo, da 
se v prihodnosti razvije podro
čje kmečkega turizm a oz. agri- 
turizma kot globalna ponudba

predstavili načrt o M ednarod
ni oljčni poti (o tej in drugih po
budah, vezanih na ovredno
tenje domačega olja, poroča
mo na drugem m estu). Isti dan 
bo v popoldanskih urah tud i 
stekel posvet o podpori krajev
nemu km e tijs tvu  za zdravo 
prehrano. V soboto, 21. t.m., 
bo v dopoldanskih urah stekel 
posvet na temo Vloga km etij
stva v Trstu: zaščita okolja, o- 
hranjevanje kulturnih običajev, 
izboljšanje podobe kraja, spod
buda dohodkov, v popoldan
skih urah pa bo pozornost po
svečena ovrednotenju medu: 
govor bo namreč o zgodovini, 
današnji stvarnosti in bodočih 
obetih treh t.i. "m est m edu" - 
Grožnjana na Hrvaškem, Šta
njela v Sloveniji in Repentabra.

V nedeljo, 22. septembra, 
bo posvet o upravljanju obal
nega pasu v Tržaškem zalivu, 
v ponedeljek, 23. t.m., pa se bo 
manifestacija zaključila z dve
ma posvetoma: dopoldne bo 
govor o zaščiti biološke različ
nosti s pom očjo izboljševalnih 
posegov na področju  okolja, 
popoldne pa o upravljanju ko
pitarjev.

Poleg teh glavnih bo steklo 
tud i več manjših posvetov, v 
paviljonih sejmišča pa bodo na 
ogled razstave, posvečene olj- 
karstvu, vrtnarstvu, po ljede l
stvu, živinoreji, gozdarstvu in 
okolju, ribištvu, enogastrono- 
m iji idr. Poseben paviljon bo 
posvečen tud i pobudam, na
menjenim šolam.

IV A N  ŽERJAL

Ravno danes se začenja tre
tja izvedba Dnevov kmetijstva, 
ribištva in gozdarstva, odkar se 
je pobuda preselila na tržaško 
sejmišče. Slovesnemu odprtju  
manifestacije (ob 18.30) bodo 
prisostvovali tud i m in istri za 
km etijstvo držav članic Sred
njeevropske pobude (SEP). Sle
dnji se bodo namreč v Trstu 
m udili 19. in 20. t.m. na sreča
nju, ki ga je sklical italijanski 
m in ister za km etijsko in go
zdarsko po litiko  G iovanni Ale- 
manno, ki bo tud i spregovoril 
na današnji slovesnosti. Urad
no ministrsko srečanje bo v pe
tek, 20. t.m., v prostorih palače 
deželne vlade Furlanije-Julijske 
krajine, naslov pa bo Razvoj in 
pod je tn iško  sodelovan je na 
področju kmetijstva in prehra
ne v državah SEP. Na srečanju 
bo po načrtih organizatorjev 
prišlo do soočanja različnih 
modelov sodelovanja, ki jih  bo 
SEP morala podpreti, poleg te
ga pa bo govor tud i o vladni 
podpori km etijs tvu  v okviru  
spreminjajočega se gospodar
skega okolja.

na mednarodnem tržišču. Taka 
ponudba se tud i odlično prile
ga Trstu in njegovemu terito
riju, pri čemer pa jo  je treba 
tudi postaviti v širši okvir tu ri
stičnega potenciala področja, 
ki zaobjem a Trst, Postojno, 
Škocjanske jam e in jam o pri 
Briščikih. Razvoj agriturizm a 
predpostavlja tudi zdravo kme
tijstvo in ribištvo, okolje po me
ri človeka, dobro vodene pod
jetniške zmogljivosti ter močno 
in konkretno podporo s strani 
pristojnih uprav in ustanov.

Tako sta pobudo podprli v 
prvi vrsti dežela F-Jk in tržaška 
Trgovinska zbornica, pa tudi tr
žaška pokrajina, Fundacija CrT, 
Zadružna kraška banka in Zve
za zadružnih bank ter Ljudska 
banka Friuladria.

Eden od poudarkov, danih 
na letošnje Dneve, je  prav go
tovo pomen zdravega in pra
vilnega prehranjevanja. Tržaški 
te rito rij ne more nuditi velike 
količine hrane, je  pa zelo zani
m ivo področje, kar se tiče ka
kovosti pridelkov in pro izvo
dov. Eden od teh je  prav goto
vo ekstradeviško oljčno olje: 
tako bodo v petek, 20. t.m.,
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V IS O K  Ž IV L J E N J S K I J U B IL E J NASE S O D E LA V K E  IN  P O D P O R N IC E

DEVETDESET PLODNIH LET 
FELICITE VODOPIVEC

V naši skupnosti le m alo
kdo ne pozna drobne in m aj
hne gospe, ki dejansko pred
stavlja del zgodovine sloven
skih kato liških ustanov in ča
sopisov, ki so se v zamejstvu 
ob likovali po d rug i svetovni 
vojni. Ta drobna in mala go
spa je  Felicita Vodopivec, ki 
te dni praznuje visok ž iv ljen j
ski ju b ile j - 90-le tn ico rojstva.

Felicita Vodopivec se je  ro- 
d ila  v Trstu 20. sep tem bra 
1912. Po koncu prve svetov
ne vojne je  oče, takra t avstro- 
ogrski po lic ijsk i uslužbenec, 
izgub il službo in se je  d ruž i
na m orala izse liti v Jugosla
vijo. Tako je  gospa Felicita pr
vi razred osnovne šole opra
vila v Zagrebu, ostale pa v Li- 
chtenthurnu v Ljubljani. Zače
la je  ob iskovati g im naz ijo  v 
M ariboru , a je m orala študij 
prekin iti, ker oče ni našel p ri
merne zaposlitve in se je  m o
ral seliti iz kraja v kraj. D ru
žina se je  potem  - ilegalno in 
brez očeta - vrn ila  v Trst, kjer 
je  s la v lje n ka  p r ilo ž n o s tn o  
delala pri italijanskih družinah 
in se ob tem  učila ita lijanšči
ne. Nekaj let je  gospodin jila  
na tržaški škofiji, ko je  bil tam 
škof msgr. A lo jz ij Fogar (med 
drug im  jo  je  na tis to  mesto 
p ripo roč il dr. Jakob Ukmar). 
Po Fogarjevem prisilnem  od
stopu in odhodu v Rim je o- 
biskovala vsem ogoče tečaje: 
strojepisja, stenografije , kn ji
govodstva, tu jih  jezikov in ši
vanja. O b tem se je  ekonom 
sko vzdrževala z de lom  po 
družinah in s šivanjem, pri če
mer je m orala skrbeti tud i za 
mater. Leta 1946 je bila v Sie
ni, kjer se je nahajal m isijonar

Lado Lenček, a 
se je  naslednje 
leto vrnila v Trst, 
kjer se je  zapo- 
s li la  v o d v e t
niških pisarnah 
dr. Josipa Abra
ma in dr. Josipa 
A gne le tta , kjer 
je ostala dobrih  
sedem let. M ed 
tem časom je o- 
pravila m aturo  
na n ižji g im na
ziji pri Sv. Jako
bu, na to  pa je 
še d ip lo m ira la  
na učite ljišču v 

j  zavodu uršulink 
v G oric i. To ji  je  
om o g o č ilo , da 
nastop i s lužbo 
v z g o jite ljic e  v 
o troških vrtcih.
Prvo njeno službeno mesto je 

i b ilo  leta 1953 v Gabrovcu, ka
sneje pa je poučevala pri Sv.

1 Ani, Sv. Ivanu in v ul. Dona- 
doni, na koncu pa še v Dija- 

! škem dom u. M ed počitn ica
mi je morala obvezno obisko
vati izpopoln jevalne tečaje v 
Benetkah, Firencah, Brescii, 

| Assisiju in Padovi ter opravlja
ti glasbene tečaje in hospita- 

j  c ije  v L jub ljan i. G eneracije  
takratn ih  otrok, ki so od 50. 
do 70. let (Felicita Vodopivec 
je stop ila v pokoj leta 1977) 
ob iskova li o troške v rtce  na 
Tržaškem, se je  prav gotovo 

| hvaležno spom in ja jo.
Hvaležni pa niso samo ta

kratni o troc i (danes vsi odra
sli, nekateri se že bližajo še
stim  križem ), ampak celotna 
s k u p n o s t, za k a te ro  se je  
s lavljenka vedno razdaja la ,

zlasti na verskem in k u ltu r
nem področju , čeprav je  akti
vno sodelovala tud i v po litik i, 
p ri S lovenski d e m o k ra ts k i 
zvezi (zlasti je  oblikovala izre
dno bogat seznam slovenskih 
družin za volilne potrebe). So
delovala je  pri Radijskem o- 
dru, sodelovala je  pri raznih 
oddajah oz. je  pripravlja la sa
m ostojne radijske oddaje (o 
šolski in otroški problem atiki) 

| in pisala v naše časopise in re
vije. Se posebej p lodno je  bilo 
n jeno sodelovan je s K a to li
škim glasom prej in z njego- 

! vim  naslednikom Novim  gla
som pozneje. Gospa Felicita je 
spremljala duhovni in kulturn i 
utrip naše skupnosti: poroča
la je o koncertih in prireditvah 
po naših dom ovih, o skavti- 
zmu, pisala je o izletih in roma
njih ter o duhovnih vajah in

verskih srečanjih. Sicer je bila 
I vsestransko vključena v naše 
versko ž iv ljen je  kot č lan ica 
škofijskih komisij (zlasti kom i
sije Justitia et Pax in Ekumen- 

; ske komisije) ter kot pripadni
ca raznih verskih in m olitvenih 
skup in . Posvetila se je  tud i 
praktičnem u delu in med dru
gim skrbela za urejenost in či- 
stočo mašnih plaščev v Barko- 
vljah. Svoje krščansko življenje 
je izpričevala in še izpričuje v 
m olitvi, v prizadevanju za po
novno združitev kristjanov in 

iv  neseb ičn i po m o č i p o tre 
bnim. Vsega tega pa ni nikoli 

i obešala na veliki zvon, vse je 
vedno delala tiho , zvesta kr- 

I ščanskim načelom skrom no
sti, ljubezni in dobrote. Zato 
bo, tud i ko bo brala te vrstice, 
verjetno pokomentirala, da saj 
ni b ilo  potrebno, saj navseza
dnje ni naredila toliko...

Ne, ne, draga gospa Felici
ta: naredili ste ogrom no. Če se 
om ejim o samo na naš časopis 
in na njegovega predhodnika, 
verjetno ne zgrešimo, če zapi
šemo, da skoraj zagotovo ne 
bi obstajala, če ne bi imela ta
kih vestnih in skrom nih sode
lavk in sodelavcev, kot ste vi. 
Pa tud i naša skupnost bi bila 

; brez dvoma siromašnejša brez 
takih aktivnih članic, ki so svo
je  moči nesebično posvečale 
intelektualnemu, kulturnem u 
in predvsem duhovnemu raz
voju naših slovenskih ljudi na 
Tržaškem. Zaradi tega Feliciti 
V odop ivec ob 90. ro js tnem  
dnevu iskreno in hvaležno če
stitam o tud i vsi m i pri Novem 
glasu in ji želimo še na mnoga 
zdrava in srečna leta!

Z LO R C O V O  "K R V A V O  SVA TB O " V FREYEVI REŽIJI

ANSAMBEL SSG ODHAJA NA 
FESTIVAL NA SLOVAŠKEM

A vtorski p ro jek t režiserja 
Damirja Z latarja Freya po mo
tivih Lorcove drame Krvava sva
tba ne pozna meja. Predstava 
nosi ekspresivni potencial, ki 
ne potrebuje besed, da bi pre
vzel občinstvo vsakršne naro
dnosti. Zato je  b ilo vsem takoj 
jasno, da bo prav ta produkcija 
lahko utrla novo pot in odprla 
našemu gledališču širša ob
zorja. Freyeva Krvava svatba 
nosi pečat uspeha zaradi viso
ke kvalitete originalne, vsebin
sko in estetsko bogate uprizo
ritve. Predstava polnoživega, 
ognjevitega in pretresljivega 
doga jan ja , izpove traged ijo  
brez besede in seže gledalcu 
do dna duše. V lanski sezioni 
je  s Krvavo svatbo Slovensko 
stalno gledališče naredilo zgo
dovinski korak, saj se je prvič 
uradno pojavilo na italijanski 
sceni kot gostvizvenabonm aj- 
ski sezoni Abruškega stalnega 
gledališča v L'Aquili in z gosto
vanjem v gledališču Giovanni 
da Udine v Vidmu.

Novejša obzorja so se poja
vila aprila meseca, ko je v Tr
stu potekalo Plenarno srečanje 
mednarodnega združenja IETM

; , • ; Z  / .  . ..

i r

i
(In fo rm a l European Theatre 
M ee ting ). Slovensko sta lno 
gledališče, ki je  sodelovalo pri 
oblikovanju umetniškega pro
grama, je predstavilo ku ltu r
nim delavcem iz cele Evrope, 
Mediterana, Južne Afrike in Se
verne ter Srednje Amerike dve 
svoji produkciji in gostovanje 
Slovenskega mladinskega gle
dališča iz Ljubljane. O b tej pri

ložnosti so 
s i u d e le 
ž e n c i s re 
čanja lahko 
o g l e d a l i  
p re d s ta vo  
Krvava svat
ba, ki je  do
živela splo
šno odobra
vanje in vz
budila zani
manje orga- 
n iz a to r je v  
m ednarod
nega festi
vala D iva- 
d e ln a ' N i- 
tra, ki so si 
takoj zago
to v ili u p ri
zoritev v ok

viru letošnjega festivala.
Z uspešnico se bo tržaški 

teater predstavil v saboto, 21. 
septembra, na Slovaškem z ne
navadno poetiko inovativnega 
režiserja in z različnim i gene
racijami interpretov, ki pripa
dajo umetniškemu jedru trža
škega gledališča (med njim i so 
Lučka Počkaj-Leonardova že
na, Maja Blagovič-Luna, Smrt,

Nikla Petruška Panizon, M iran
da Caharija, Lidija Kozlovič, 
V ladim ir Jurc, Janko Petrovec, 
Aleš Kolar in G regor Geč). V 
zasedbi Krvave svatbe naj ome
nim o odlične goste, prvakinjo 
slovenskega gledališča Štefko 
Drolc (v vlogi Matere), Barba
ro Cerar (Nevesta), hrvaškega 
igralca Livia Badurino (Leonar
do), Vojka Belšaka (ženin), Da
nijela Malalana; ansambel do
po ln ju je jo  še š tirje  plesalci. 
Skoraj 50 igralcev in drugih 
sodelavcev SSG-ja bo v priho
dnjih dneh potovalo v Nitro.

Gledališki Festival Divadel- 
na' N itra je najpomembnejši 
ku ltu rn i dogodek na Slova
škem, festival z desetletno tra
d ic ijo  privabi na Slovaško sve
tovno gledališko sceno, pred
vsem pa selektorje najpomem
bnejših evropsklih gledališč in 
festiva lov. U m etn išk i vod ja 
znamenitega avignonskega fe
stivala je  vsakoletni obiskova
lec Nitre. To pomeni, da se tr
žaškemu teatru ponuja nova 
priložnost izpostavljanja po
m em bnih stikov z Evropo in 
svetom.

OBVESTILA DAROVI

Slovenska Vincencijeva ko
nferenca in Klub prijateljstva 
vabita na proslavo sv. V incen
cija in 55-letnice ustanovitve v 
četrtek, 26. septembra, ob 16. 
uri pri šolskih sestrah pri Sv. 
Ivanu, ul. Dell Doccie 34 v Tr
stu. Maši bo sledila d ružab
nost.

V župnijski dvorani na Pro
seku se 26. septembra ob 20. 
uri ponovno pričenjajo mese
čna srečanja na temo: "Sveto 
p ism o - tem e lj krščanstva". 
Uvodno predavanje bo imel g. 
škof, msgr. Evgen Ravignani. 
Vabljeni!

Klub prijateljstva prireja v 
ponedeljek, 7. oktobra, izlet na 
Štajersko (na Ptujsko Goro in 
Ptuj). Vpisovanje in pojasnila 
v večernih urah na telefonske 
štev ilke 040 639949 (M ira  
Bole), 040 42194 (Nada M ar
telanc) in 040 225468 (Vera 
Puntar Bizjak) do 27. septem
bra, osebno pa v ul. Donizetti 
3 v Trstu v pritlič ju  (Peterlino
va dvorana) od ponedeljka, 
23., do srede, 25. septembra, 
od 10. ure do 13.30 in od 16. 
ure do 17.30.

Za Sklad "M arta  Požar" za 
narodne noše: v spom in na 
sestrično M arto Požar daruje 
Saloma 50 evrov; v počastitev 
drage M arte  Požar daru je jo  
Margi in Igor ter M ire lla in Pe
ter Merku 100 evrov.

Za cerkev v Ricmanjih: M.B., 
Trst, 50 evrov; Bernarda Kuret, 
Ricmanje, v spomin na sestro 
Marijo Kuret 50 evrov; Marija 
in Zora Milkovič, Bazovica, na
mesto cvetja na grob M arije 

i Kuret 30 evrov; Meri Romano, 
Ricmanje, v spomin na pokoj
no Marijo Kuret vd. Hrvatič 15 
evrov za cerkvene pevke.

Dne 20. septembra bo do
poln ila 90 let življenja ga. Feli
c ita Vodopivec iz Trsta. Vsi - 
tud i Novi glas, za katerega je  
dolga leta delala - j i  za visoki 
ju b ile j želijo vse najboljše, ve
liko poguma in božjega blago
slova. Posebno se je  spominja 
njena 35 let mlajša prijateljica  

i iz Koroške.
Č estitkam  se p r id ru ž u je  

i barkovljanska župnijska skup
nost.

IN  M E M O R IA M

DANICI NOVAK 
V SPOMIN

N A D A  M A R TE LA N C

Pred dobrim  tednom sem 
dobila novico: "Danica je hudo 
bolna, je v bolnišnici." Vest me 
je pretresla. Saj ni m inilo mno
go časa, kar sem govorila z njo 
po telefonu. Vedeli smo, da je 
bolehna in da težko hodi, toda 
o svoji bolezni ni nikoli tožila. 
Tiho in Bogu vdano je prenaša
la vse bolečine. Dva dni pred 
sm rtjo sem jo  šla obiskat v bol
nišnico. Sosednja bolnica mi je 
rekla, da je komaj zadremala in 
da ima hude bolečine. Nisem 
je budila, le sedla sem poleg 
postelje in molila, naj ji Bog da 
moči, da bo zmogla prenašati 
hude bolečine, in naj jo, če je 
taka Njegova volja, čimprej reši 
bolečin in vzame v nebesa.

Ko mi je 13. septembra pri
jateljica telefonirala: "Veš, Da
nica je to noč izdihnila", sem za
hvalila Boga, da je odločil: "D o 
volj je trpljenja!" Obenem sem 
točila solze, saj mi je bila Dani
ca zelo draga; kakor je bila dra
ga vsem, ki so jo  poznali. Tako 
blage in požrtvovalne duše so 
bolj redke na tem svetu.

Z Danico sem imela prve 
stike pred drugo svetovno voj
no, ko me je teta iz Barkovelj 
začela voditi v rojansko M ariji
no družbo. Jaz sem kmalu od
potovala na šolanje v Ljubljano, 
Danica pa je  z drug im i dru- 
žbenicami nadaljevala v okviru 
M arijine družbe na verskem, 
dobrodelnem in kulturnem po
dročju v dobrobit slovenskega 
naroda. V tistih letih to delo ni 
bilo lahko, včasih tudi nevarno.

Končala se je vojna, konča
lo se je moje šolanje - in začelo 
se je moje delovanje "za naro
dov blagor". Službo učiteljice 
sem dobila takoj, toda poma
gala sem teti tudi pri delu z mla- 
d in o  v ba rkov ljanskem  žu 
pnišču. Za to m ladino in za šol
ske prireditve mi je bilo treba 
gradiva. Na koga naj se ob
rnem? Na Danico seveda. Ona 
je znala vedno svetovati in če-

i sto tudi skrbeti za material. Ma
rijina družba ima knjižnico, ki 
nam je bila v časih, ko ni bilo 
televizije, še kako dragocena. 
Kdo mi je šel izbirat knjige? Kdo 
drug kot Danica. V M arijino  
družbo sem redno zahajala 

j  vsak mesec in večkrat tudi k va
jam  za predstave. Pridružila 
sem se tudi misijonskemu kro
žku, saj sem v Ljubljani študira
la misijonska vprašanja v okvi
ru Misijonske dijaške zveze, ki 
jo  je vodil lazarist Ladislav Le
nček. Tudi sodelovala sem pri 
misijonskih prireditvah v M ari
jinem  domu. Toda tista, ki je 
zares veliko naredila za misijo
ne in slovenske misijonarje, je 
bila Danica z nekaterimi požr
tvovalnimi družbenicami. Delo
vala je tudi v dobrodelnem od
seku M arijine družbe - veliko, 
veliko let prej, kot je začela de
lovati v Rojanu Slovenska V i
ncencijeva konferenca. Tudi tej 
je  pomagala pri delu. Glavno 
skrb za pripravo oljčnih vejic, ki 
so za Vincencijevo konferenco 
glavni vir dohodkov, s katerimi 
pomaga ubogim, je predsedni
ca rojanskega odseka Mira Bole 
prepustila kar Danici, da je ona 
vodila vse delo. In še bi lahko 
naštevali. Skratka: Danica je 
pomagala povsod in vsem, če 
je  le m ogla. Vse to pa tiho , 
skromno, brez obešanja na ve
liki zvon.

Nisva se veliko videvali, zla
sti zadnja leta ne, kajti obe je 
nagrizel zob časa. Večkrat pa 
sva se slišali po telefonu. Njeno 
telefonsko številko sem morala 
izbrisati iz imenika. Zdaj zeva 
tam temna praznina, ki se iz no
tesa širi v moje srce.

Draga Danica, manjkala mi 
boš. Kot mnogim drugim. Toda 
po 89 letih življenja, polnega 
požrtvovalnega dela za bližnje
ga, polnega ljubezni do Boga 
in Marije, imaš tudi ti pravico, 
da se odpočiješ v Gospodu. 
Spomni se nas, ko boš stala 
pred Njegovim obličjem.

9
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Na sedežu stranke na Dre
voredu 20. septembra v Gorici 
se je v četrtek, 12. t.m., sestalo 
tajništvo Slovenske skupnosti, 
razširjeno na izvoljene predsta
vnike. Prisoten je bil tudi dežel
ni tajnik in odbornik na goriški 
o b č in i D a m ija n  Terp in . Po 
pozdravu pokrajinskega pred
sednika Ninka Černiča, je taj
nik za Gorico M irko Špacapan 
dal v razpravo točke, o katerih 
se je  razv ila  deba ta : to  so 
bližajoči se deželni referendum 
29. septembra, prihodnja seja 
goriškega občinskega sveta 30. 
septembra, uvedba zakona 38 
za zaščito slovenske manjšine 
v Gorici in ostalih občinah, kjer 
živijo Slovenci, deželne volitve 
in ustanovitev šolskega odbo
ra stranke.

Slovenska skupnost bo akti
vno sodelovala na deželnem re
ferendumu, kjer bo svojim voli
vcem in sploh vsej slovenski 
manjšini svetovala, naj glasuje 
p ro ti že odobrenem u dežel
nemu volilnemu zakonu, saj sle
dnji ne predvideva zajamčene
ga zastopstva za slovenskega 
predstavnika v deželnem svetu. 
Stranka se bo kot ostali člani 
leve sredine strn ila oko li bo
dočega kandidata za predsed
nika dežele Riccarda lllyja, s 
katerim namerava organizirati 
p redstavitev referendum ske 
problematike s pozivom sloven
skim volivcem, naj glasujejo NE. 
Prireditev bo v Centru Lojze 
Bratuž v torek, 24. septembra, 
z začetkom ob 19. uri, nastopili 
pa bodo Riccardo llly in pred
stavniki slovenskih strank in or
ganizacij, ki ga bodo podprle 
tako za referendumsko akcijo 
kot potem za deželne volitve, 
pri katerih bo treba napeti vse

sile, da pride do poraza desni
ce.

Na goriški občini je  še ved
no odprto vprašanje predsed
nika sveta, za katerega SSk pre
dlaga svojega najbo j uvelja
vljenega kandidata glede na 
število preferenc, Božidarja Ta- 
baja v primeru, da bi mesto ne 
pripadlo opoziciji, kot je  bilo 
sicer obljubljeno v voliln i kam
panji. Za predsednika se pote
gujejo sicer tudi drugi člani leve 
sredine, začenši z Rupenijem in 
U lianom , pa tu d i slovenska 
predstavnika levice Paulin in 
VValtritsch. SSk predlagaTabaja 
prav zato, ker je nedvomno prvi 
po številu prejetih preferenc in 
torej nekako že od volivcev iz
bran za to mesto. Vsaka druga 
od loč itev  bo plod po litičn ih  
ig r ic , s ka te rim i se SSk ne 
strinja.

Prisotni so med drugim  raz
pravljali še o Jeremitišču, pri če
mer je odbornik za čezmejno 
sodelovanje D am ijan Terpin 
poročal o zadnji uspeli akciji 
ustavitve procesa razlaščanj in 
o bodočih  korakih občinske 
uprave glede nam em bnosti 
objektov in omejitve na res ne- 
obhodno potrebne infrastruk
ture, ki ne bodo smele več pred
stavljati nevarnosti za obstoj 
slovenskega rumitarskega na
selja.

Predsednik Ninko Černič je 
bil imenovan za koordinatorja 
novoustanovljenega šolskega 
odbora pri SSk, v katerem bodo 
še Lidija Jarc, D ario Bertinazzi 
in Carlo Mucci. Z doprinosom 
večjega števila šolskih izveden
cev bo odbor sledil vedno ak
tu a ln im  šo lsk im  p ro b le m a 
tikam  Slovencev v G oric i in 
izdeloval ustrezne programe in 
predloge.

PREJELI S M O

Spoštovani gospod Bran- 
dolin, Predsednik goriške Po
krajine

V tisku smo brali o Vaših o- 
biskih na šolah, za katere odgo
varjate, med drugim i v sloven
skem šolskem centru v Gorici. 
Ugotavljate, da je vse prav, in 
da bo začetek šolskega leta 
brez večjih težav in zaprek, vsaj 
kar se tiče stavb in prostorov, v 
katerih bo potekal pouk.

Osebno me m oti problem, 
ki se Vam ne bo zdel pomem
ben, pa je vendar prisoten in 
občuten . V slovenskem šol
skem cen tru  se nahaja lepa 
dvorana, imenovana avditorij, 
ki je  bila zgrajena za potrebe 
slovenskih d ijakov in p ro fe 
sorjev, pa tud i za slovenska 
društva in organizacije. V njej 
pa že nekaj časa dom uje v i
demska univerza, kateri je Po
krajina odstopila prostore, slo
venska šola, v sklopu katere se 
dvorana nahaja, pa mora za u- 
porabo le-te sproti prositi od
govorne urade na goriški Po
krajini, kakor da bi se morala 
seliti na prim er v dvorano po
krajinskega sveta ali katereko
li kinodvorane v mestu.

Stvar me osebno prizadene, 
ker sem v letih, ko sem bil po
krajinski odbornik, stvarno pri
pomogel k pridobitvi ustreznih 
finančnih podpor za zgraditev 
šolskega centra za potrebe slo
venskih šol (še danes hranim 
telegram, v katerem me m ini
strica Falcucci osebno seznanja

z dodelitvijo 5,6 m ilijard lir za 
zgraditev slovenskega šolskega 
centra), in tudi tedanji župan 
Scarano, morda iz drugačnih 
nagibov, je sanjal, da bodo ne
koč vse slovenske šole v mestu 
nastanjene v ulici Puccini (tak
rat še ni bilo srednje šole v Do
berdobu in šolska populacija je 
bila občutno višja od sedanje).

Zato menim, da dvorana v 
slovenskem šolskem centru ne 
bi smela b iti dana v uporabo u- 
niverzi, razen v posameznih pri
merih, za katere bi morala pro
siti pokrajinske urade in upra
vo slovenskih šol. Danes pa se 
dogaja ravno nasprotno in mo
rajo slovenski ravnatelji prositi 
za dovoljenje, da lahko dijaki 
zborujejo ali im ajo zaključne 
prireditve.

Slovenski šolski center v uli
ci Puccini je nastal za potrebe 
naših šol, po desetih letih še ve
dno nima uradnega poimeno
vanja in tud i njegova okolica 
čaka dokončne ureditve. Za do
sego financiranja se ni potrudil 
noben takratni pokrajinski pr
vak, zato Pokrajina nima pravi
ce, da danes razpolaga s pro
stori, kot da bi šlo za rutinsko 
stavbo katerekoli šole v njeni 
upravi.

Zaupam torej v Vašo oseb
no občutljivost do naše manjši
ne, da nam cen ter vrne te  v 
izključno uporabo in videmski 
univerzi dobite  druge, ustre
znejše prostore.

M IR K O  ŠPACAPAN

HARJET D O R N IK

Dne 9. septembra so prvič v 
letošnjem letu prestopili šolski 
prag osnovnošolci in dijaki ni
žjih srednjih šol, ta teden pa so 
bili na vrsti naši najmlajši in vi- 
šješolci. O b začetku vsakega 
šolskega leta nas seveda zani
ma, kako je s številčnostjo raz
nih razrednih skupnosti in kak
šen je utrip naše šole. Zadnja 
leta smo na Goriškem ugotav
ljali zanesljivo in vztrajno rast 
krivu lje obiskovanja prvosto
penjskih šol. Tudi letošnji poda
tki potrju jejo pozitivni trend v 
obeh okrožjih in, kot posledica 
prejšnjih ugodnih let, tud i na 
obeh nižjih srednjih šolah.

Slovenske vrtce goriškega 
okrožja bo obiskovalo skupno 
183 malčkov (lani 182, predla
ni 164). M alčki se bodo tako 
porazdelili (TABELA A).

Osnovne šole goriškega 
okrožja bo obiskovalo skupno 
211 učencev (lani 200, predla
ni 195). Nadaljuje se občuten 
porast zadnjih let. Populacija 
osnovnošolcev pa je  tako raz
deljena (TABELA B).

Se pogled na doberdobski o- 
koliš. Večstopenjsko šolo s slo
venskim učnim jezikom, v kate
ro so vključeni vrtci, osnovne 
šole in tudi nižja srednja šola, 
bo za letošnje leto vodil pover
jeni ravnatelj Jožef Prinčič.

V vrtce doberdobskega oko
liša bo hodilo skupno 167 mal
čkov (lani 146, predlani 135). 
Tudi na tem področju je glede

1. LETNIK SKUPNO

2002/03 - 2001/02 2002/03 - 2001/02

ul. Brolo 16-18 46-51

ul. Fabiani 11 -11 35-32

Štandrež 14-13 36-37

Pevma 12-9 27-27

Krmin-Plešivo 8 -6 24-19

Steverjan 6 -7 15-16

1. RAZRED SKUPNO

2002/03 - 2001/02 2002/03-2001/02

ul. Brolo 20-18 85-79

Štandrež 14-15 54-52

Pevma 9 -6 39-38

Števerjan 3 -2 16-17

Plešivo 5-1 17-14

vrtcev opazen znaten priliv. 
Razčlenjeno stanje pa izgleda 
tako (TABELA C).

V tamkajšnje osnovne šole 
pa bo hodilo skupno 164 učen
cev (lani 157, predlani 142 ). Tu
di tu je  opazen porast, pred
vsem v Romjanu (TABELA C).

Nižjo srednjo šolo v Dober
dobu bo obiskovalo skupno 52 
dijakov (lani 37), v prvi razred bo 
prvič stopilo 24 dijakov (lani 14).

Prvi pregled letošnjih vpisov 
zaključujemo s podatki v zvezi 
z goriško mestno nižjo srednjo 
šolo I. Trinko, ki jo  vodi ravna
teljica Nadja Nanut. Na šoli sta 
dve sekciji s skupno šestimi 
razredi. To šolo bo letos obis
kovalo skupno 133 dijakov (lani 
125). Oba prva razreda bo obis
kovalo 44 dijakov (lani 32), dru
ga razreda 46 dijakov (48), tre
tja pa 43 dijakov (44).

1. LETNIK SKUPNO

2002/03-2001/02 2002/03 - 2001/02

Doberdob 21 -10 49-42

Sovodnje 11 -7 26-20

Rupa 6 -6 15-16

Romjan 32-27 77-68

1. LETNIK SKUPNO

2002/03 - 2001/02 2002/03 -2001 /02

D oberdob 13-7 52-56

Sovodnje 10-9 46-42

Vrh sv. M ihaela 1 -2 8-11

Romjan 17-16 58-48

"D A R K O  BRATINA: 
PROJEKT Z A  D IA L O G "

O b peti obletnici smrti sen. 
Darka Bratine bo v petek, 27. 
t.m., ob 17. uri v goriškem Avdi
toriju okrogla miza z omenje
nim naslovom. Po uvodu, ki ga 
bodo oblikovali predsednik po
krajine G. Brandolin, župan V. 
Brancati, predsednik Inštituta 
Gramsci G. Petrono in predsed
nik Združenja Darko Bratina L. 
Semolič, bo okroglo mizo vo
dil Demetrij Volčič. Pri njej bo
do sodelovali msgr. Ruggero 
Dipiazza, ravnatelj videmske 
knjižnice Romano Vecchiet, film
ski kritik Giacomo Gambetti in 
novinar Franco Juri. Srečanje bo 
sklenil poslanec Piero Fassino.

KJE URADNA 
SLOVENIJA?

G oriška slovesnost ob 
odprtju novih prostorov na 
Travniku je  že mimo. Veliko 
je bilo odmeva v tisku, RTV, 
tako slovenskem kot italijan
skem. Med temi - na žalost - 
najdemo uradno RTV Slove
nije, ki tudi sedaj ni čutila 
(kot že mnogokrat prej) po
trebe po tem, da seznani po
slušalce ozirom a gledalce v 
m atični dom ovini z veliko 
ku ltu rno  p rired itv ijo  gori- 
ških Slovencev.

Podobno velja, spet na 
žalost (ali še bolj), za urad
no prisotnost oz. odsotnost 
p redstavn ikov Republike 
Slovenije na goriški priredi
tvi. Opazna je  bila popolna 
odsotnost predstavnikov ma
tične države. To velja zlasti za 
generalni konzulat Slovenije 
vTrstu. Med generalnim kon
zulom, konzulom in vicekon
zulom se namreč ni našel ni
hče, ki bi tu predstavljal Slo
venijo. Sam Diogenes iz A- 
ten bi s svojo svetilko gotovo 
ne imel boljših rezultatov...

Pred leti je  bil v Trstu tudi 
za nas nekje pomembna to
čka jugoslovanski konzulat. 
Tudi tu so imeli generalnega 
konzula, konzula in vicekon
zula. Prvi je  bil po praksi oz. 
pravilu Slovenec, med osta
lima dvema pa so bili tudi 
predstavniki drugih republik 
SFRJ (kar je zopet pravilno). 
Ta konzulat je marsikdaj bolj 
zvesto zasledoval pomem
bnejše naše prireditve, in to 
z enim ali drugim  predstav
nikom. Zakaj torej danes de
mokratična država Slovenija 
tega ne čuti..?

PEROPRASK

STARANCAN-RENCE

SREBRNI JUBILEJ 
POBRATENJA

V nedeljo, 8. t.m., je  v Šta- 
rancanu potekala slavnostna 
prireditev ob 25-letnici pobra
tenja med Štarancanom in Ren
čami v Vipavski dolini. V kultur
nem domu Sv. Pij X. so se zbra
li predstavniki obeh skupnosti 
in številnih organizacij na obeh 
straneh meje. Na odru sta ime
la slavnostni govor župan Sta- 
rancana G iorgio Nogherotto in 
predsednik Skupnosti Renče 
Boris Pregelj. Oba sta poudari
la dolgo in tesno sodelovanje 
med prebivalci obeh krajev v 
kulturi, športu in šolstvu. Sledi
la sta govora deželnega pred
sednika AN Pl Silvana Bacicchi- 
ja in predsednika Zveze borcev 
Renče Angela Mlečnika, ki sta 
poudarila, kako je  prijateljstvo 
med obema skupnostima na
stalo v obdobju boja proti naci- 
fašizmu v okviru 102. proletar
ske brigade, pri kateri je  v Ren
čah padlo 7 partizanov iz Sta- 
rancana. Povabljen je  bil tudi 
župan Nove G orice Č rtom ir 
Špacapan, ki je poudaril, da je 
potrebno okrepiti vezi med pre
bivalci na obeh straneh meje. 
Predsednika pokrajine Giorgia 
Brandolina je nadomeščal od
bornik Edi M inin, ki je  sprego
voril o novi Evropi, ki bo temelji
la na prijateljstvu med narodi, 
kot je tisto med Renčami in Šta
rancanom. Poskrbljeno je bilo 
tudi za kulturni program z otro
škim zborom Voci Bianche iz 
Štarancana in za tolmačenje v 
obeh jezikih, ki ga je primerno 
opravil Peter Ferfila. Na priredi
tvi žal ni bila omenjena zgodo
vinska prisotnost Slovencev v 
Štarancanu. Škoda!
— —  PF

DRUŠTVO JADRO IZ RONK

TEČAJ JEZIKA 
IN KULTURE

Kultura in slovenski jezik: 
tak je naslov tečaja, ki ga prire
ja Kulturno rekreativno društvo 
Jadro iz Ronk pod pokrovitelj
stvom občinske uprave iz Ronk.

Tečaj slovenskega jezika in 
kulture bo trajal petdeset ur in 
šest mesecev. Pričel se bo ko
nec oktobra in bo potekal en
krat na teden v prostorih dru
štva Jadro v Romjanu.

Organizatorji lepe pobude 
sporočajo telefonske številke, 
na katerih dajejo potrebne in
formacije, in prosijo vse, da mo
rebitne interesente opozorijo 
na tečaj. Telefonske številke so: 
0481 482015, 0481 413084 in 
0481 776123. Informacije o te
čaju daje tudi središče Informa- 
giovani iz Tržiča (0481 798011).

Prireditelji tud i sporočajo, 
da bo prvo inform ativno sreča
nje v ponedeljek, 14. oktobra, 
na sedežu društva Jadro v Ro
mjanu ob 20. uri.

KLAVDIJA V O N Č IN A  
SPET O D L IK O V A N A

Na vsedržavnem literarnem 
natečaju Lettere d i Canti obči
ne Monasterolo (Turin), ki po
teka pod pokroviteljstvom od- 
borništva za kulturo in Gorske 
skupnosti, je goriška pisateljica 
in pesnica prof. Klavdija Vonči
na prejela v nedeljo, 15. t.m., 
tre tjo  nagrado za tri pesmi v 
slovenščini (z italijanskim pre
vodom). Dve nagrajeni poeziji 
(Zemlja in Večer) sta objavljeni 
v antologiji goriških pesnikov 
Znamenja, ki je izšla letos.

PO LETN O  SREDISCE 
ŠTANDREŽ 2002

POČITNIŠKO  
VZDUŠJE JE 
SPLAHNELO

Počitniški dnevi v družbi vr
stnikov so se za obiskovalce po
letnega središča Štandrež 2002 
iztekli 6. t.m. na prireditvi, ki so 
jo  otroci pripravili ob koncu tri
tedenskega letovanja. Na njej so 
najmlajši zapeli nekaj pesmic, 
ostali pa posredovali vtise iz 
središča in z izletov. V prostorih 
župnijske dvorane A. Gregorčič 
so razstavili izdelke.

Poletni center je tudi letos 
potekal v organizaciji župnije z 
župnikom Karlom Bolčino in s 
pomočjo rajonskega sveta ter 
sodelovanjem krajevnih športnih 
društev. Goriško ravnateljstvo je 
dalo na razpolago šolski učilni
ci OŠ F. Erjavec za vsakodnevni 
dveurni pouk, ki je bil na progra
mu prva dva tedna z učiteljica
ma M ajdo Zavadlav in M irko 
Bric. Po njem so se vsak dan vr
stile živahne dejavnosti in igre.

M o ji petkovi sogovornici, 
Nicol in Michela, sta mi pove
dali, da je bilo v središču zares 
prijetno. Zabavnih trenutkov m 
manjkalo, predvsem ko so šli v 
znano zabavišče Mirabilandia, v 
pevmski gozd, kjer so se spre
hajali pod košatimi drevesi ali se 
v njihovi senci zatopili v igranje 
šaha, in v Pevmo ter se tam na
gledali lepih konjev ali jih celo 
zajahali. Pogumnejši so se z Ro
bertom, članom društva Šileč, s 
kajaki spustili po Soči od Štan- 
dreža do Sovodenj. Nekateri so 
tudi poromali na Barbano z g- 
Karlom ob tradicionalnem gori' 
ško-tržaškem romanju.
— — —  IK
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ALPE A D R IA  PUPPET FE S TIV AL

SVOJSKA ISKANJA V ZARU LUTK
IVA KORSIC

Topli sončni žarki so v nede
ljo, 8. t. m., popoldne pozdravili 
zadnji dan letošnje, 11. izvedbe 
Alpe Adria Puppet festivala in u- 
stvarili p rije tno razpoloženje 
med približno 250 udeleženci 
gledališkega maratona Da uno 
a d/eri s podnaslovom Passeg- 
giata con storie e figure po zami
sli Antonelle Caruzzi, predsed
nice CTA, in Roberta Piaggia, u- 
metniškega vodje festivala. Ta 
nenavadni pohod je v gledali
škem duhu z desetimi pripove
dnimi postanki, mitološkimi pri
povedkami znanih pisateljev (I. 
Calvino, V. Hugo, L.Ariosto), po
srečeno povezal goriški grad in 
kostanjeviški samostan. 1., 2., 3. 
zgodbico so igralci podali na 
stolpu, notranjem dvorišču in ob 
obzidju goriškega gradu, 4. je bi
la v avtobusu, ki je prepeljal gle
dalce na drugo stran meje pri 
Rožni Dolini; 5., 6., 7. so igralci 
pripovedovali na poti proti sa
mostanu, 8. in 9. ob samostanu 
oz. na stopnišču pred cerkvijo. 
Krona vsega je bila lutkovna pre
dstava Od ena do nič. Pod režij
skim vodstvom Hrvata Zlatka 
Boureka je z desetimi igralci iz 
štirih držav, Slovenije (Lutkovno 
gledališče M aribor), Hrvaške 
(Gradsko Kazalište Lutaka Split), 
Avstrije (KKZ Klagenfurt) in Ita
lije (CTA Gorica) nastala prva to
vrstna koprodukcija. Med sim
patičnim prepirom grotesknih 
lutk-števil, kateremu je naredil 
konec zlodej, so se v besedilu in 
songih lepo stkali štirje jeziki in 
s tem naglasili srčiko in pomen 
Puppet festivala, ki združuje sre
dnjeevropske lutkovne ustvarjal
ce. Medsebojno spoznavanje in 
prepletanje dragocenih izkušenj 
sta bila tudi letos namen in cilj 
festivala, ki se je začel 26. avgu
sta z lutkovnimi izložbami v Gra- 
dežu in Romansu, osrednji del 
pa je doživel od 2. do 8. t. m. v 
Gorici oz. Novi Gorici in Šem
petru. Tudi tokrat je odmevni lu
tkarski dogodek skrbno priredi
lo Deželno središče za animira
no gledališče (CTA) s sedežem 
v Gorici v sodelovanju z gori- 
škim občinskim in pokrajinskim 
odborništvom za kulturo, krajev-
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nimi gledališkimi in kulturnimi 
ustanovami, med njimi sta Kul
turni center L. Bratuž in Kultur
ni dom, ob podpori goriškega 
bančnega zavoda Cassa di Ri- 
sparmio in pod pokroviteljstvom 
Ministrstva za kulturo. Že tretjič 
je bilo soudeleženo tudi PDG, 
saj je  festival pod geslom Ob
mejno gledališče brez meja po
nudil šest predstav onstran me
je. Med temi je zabeležila največ 
gledalcev igrica Pingvin Cofek v 
izvedbi PDG. V dneh festivala se 
je zvrstilo približno 40 lutkovnih 
skupin, ki so predstavile 60 del 
v različnih lutkarskih tehnikah. 
Na odru KD se je pojavila celo 
virtualna lutka, ki se je  z velike
ga ekrana radovedno pogo
varjala z gledalci. Precej pred
stav je bilo prvič izvedenih v Ita
liji. Večerne ponudbe, namenje
ne odraslim, so zabeležile nekaj 
več publike in zanimanja. Vsaka 
izmed njih je imela svojsko izraz
no noto in odražala nenehna 
iskanja v poetičnih izpovedih, ki 
niso bila nujno vezana na verbal
no os. Marsikatera je izbrala tudi 
m očno neverbalno izražanje, 
kot npr. premierni koreografski 
splet Silen t dream Pierpaola Kos- 
sa z glasbo Andrea Mazzoneja 
in izvirnim i enigmatičnim i ko
stumi Sonie Bianchi v izvedbi 
CTR iz Benetk, sanjski, nemi, 
tudi po svetlobni učinkovitosti 
očarljivi prikaz Plume d ' Ange 
Tram Theatra iz Berlina, vznemir
ljiva Toccata - utrinki iz življenja 
glasbenika R. Schumanna - z gla
sbeno spremljavo v živo, razbur
ljiva igralsko-lutkovna tramelo- 
gedija Balada za Woyzecka, ki 
ga je z glasbeno spremljavo v ži

vo izvedlo gledališče II Barrito 
Degli Angeli iz Torina. Tudi v 
otroškem popoldanskem spore
du, ki mu je sledila številna ma
la publika, je vzbudila pozornost 
marsikatera predstava. Na ogle
du so bile tudi nekatere klasič
ne pravljice: Sneguljčica (Kazali
šte Licem ulice iz Splita), Pippi -  
Pika Nogavička (Divadlo Piki iz 
kraja Pezinok na Slovaškem), Sa
nje potujočega igralca v izvedbi 
Ateliera 313 iz Sofije, ki je  v do
miselni obliki s kolesom, z zrač
nico in gumo v duhovito-čustve- 
nem slogu prikazal pravljično 
zgodbico o Princeski na zrnu gra- 
ha. Zal je imela zelo klavrn obisk 
lepa, izčiščena igralsko-lutkovna 
ponudba pravljice Janko in Met
ka Lutkovnega gledališča Mari
bor v režiji Pavla Polaka. Kje so 
bili takrat naši malčki iz mesta 
in okoliških vasi, ni znano. Sploh 
je bilo letos med najmlajšimi gle
dalci bolj malo slovenskih otrok.

Izredno odmeven odziv pa je

med publiko in v medijih (tudi 
na vsedržavni ravni) imela koto- 
srednji festivalski dogodek krst
na izvedba igrice Pippo pettiros- 
so v režiji Roberta Piaggia in iz
vedbi CTA. Nežna zgodbica o 
taščici Pippu je izšla izpod pere
sa znanega otroškega ilustra
torja in vinjetista FrancescaT. Al
tana. Igralki Serena Di Blasio in 
Luisa Vermiglio sta s prisrčnost
jo in toplo domačnostjo pona
zorili prve, okorne taščičine po
lete, ki so zabavali tudi odrasle, 
in njena prva odkritja. S to pred
stavo, ki je zaradi navala gledal
cev imela tudi večerno ponovi
tev, se je zaključil ciklus Artefa- 
vole, ki ga je Puppet festival po
svetil trem znanim tenkočutnim 
otroškim ilustratorjem, Muna- 
riju, Stoju in Altanu.

Izredno dober uspeh so ime
le lutkovne igrice s krhkimi papir
natimi protagonisti Papilu gle
dališča iz Ankarana, kateremu je 
bila ob 20. obletnici plodne u- 
metniške poti posvečena razsta
va v središču Lenassi. Vsak dan 
sta Maja in Brane Solce predsta
vila eno izmed svojih uspešnic 
in vodila ustvarjalno delavnico.

Ob sklepu Puppet festivala 
lahko zapišemo, da seje tudi le
tos CTA-ju gledališki podvig po
vsem posrečil. V teh letih se je 
lutkovna ponudba srednjeev
ropskega nadiha ob izteku pole
tja že krepko zakoreninila v na
šem prostoru, čeprav se mnogi, 
predvsem Goričani, ne zavedajo 
še povsem njene pomembnosti.

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA

V ljudno Vas vab im o  
na predstav itev  kn jige

GORIŠKI SPOMINI
SODOBNIKI O GORICI IN GORIŠKI V LETIH 1830-1918

Zbral in uredil Branko Marušič

O b prisotnosti urednika bo o delu spregovoril 
prof. dr. Stane Granda.

Petek, 20. septembra 2002, ob 18. uri v predstavitvenih 
prostorih nad Katoliško knjigarno na Travniku v G orici.

K R V O D A JA LC I
P R A ZN U JEJO

Tudi letos bo goriško Zdru
ženje prostovoljnih krvodajal
cev (ADVSG) imelo tradicional
ni dan krvodajalca, in sicer v ne
deljo, 22. t.m. Prireditev se bo 
začela z mašo ob 10.30 v cer
kvi v mestni četrti Sv. Ana. Po 
obredu bo vodstvo združenja 
po lož ilo  venec na goriškem  
pokopališču v spomin na pokoj
ne krvodajalce in v Spomin
skem parku v spomin na padle. 
Sledil bo uradni del prireditve v 
dvorani ob om enjeni cerkvi, 
kjer bo po običajnih pozdravih 
oblasti in govoru predsednika 
združenja nagrajevanje najbolj 
zaslužnih krvodajalcev.

SLIKE IZ  K A NAD E
V nedeljo, 22. t.m., bo ob 10. 

uri pri sv. Ivanu v Gorici mladin
ska maša. Po njej bo v župnijskih 
prostorih razstava fotografij s 
Svetovnega dneva mladih v To
rontu. Prisotni bodo tudi neka
teri udeleženci velikega dogo
dka. Pobuda spada v okvir za
četka novega pastoralnega leta. 
Zato so k srečanju vabljeni vsi, 
ki bi radi kaj več izvedeli o sre
čanju mladih s svetim očetom.

G LASBEN A M A T IC A SKD HRAST V D O B E R D O B U

ZANIMIVE
NOVOSTI

Na Glasbeni m atici v G ori
ci je  že stekel pouk. Ponovile 
se bodo pozitivne izkušnje iz 
preteklih let, najavljajo pa se tudi 
zanimive novosti: odprtje ples
nega oddelka, posvečenega mo
dernemu plesu in folklori, obli
kovanje otroškega in mladinske
ga zbora, utrditev pouka jazz gla
sbe in predšolska glasbena vz
goja za najmlajše. Novi tečaji za 
starejše se bodo začeli oktobra.

Tudi letos razpisuje Glasbe
na matica v Gorici individualni 
glasbeni pouk iz ob iča jn ih in
strum entov. Gojencem bodo 
na voljo brezplačen skupinski 
pouk stranskih predmetov in 
vaje v komornih zasedbah. Pouk 
bo potekal tudi po podružnicah 
v Sovodnjah, D oberdobu in 
Standrežu. Prijave sprejema tudi 
tajništvo šole v Gorici, Križna 
ulica 3, od ponedeljka do četr
tka od 10. do 12., ob petkih od 
15.do17.ure(tel. 0481 531508).

ODPRTJE SEDEŽA
SKD Hrast bo v nedeljo, 22. 

t.m., ob 11. uri otvoril nov admi
nistrativni društveni sedež, v 
katerem bo odslej domoval tudi 
doberdobski oddelek SCGV 
Emilkomel. Novi društveni pro
stori se nahajajo na trgu Sv. 
M artina 12 (za cerkvijo).

Po blagoslovu domačega 
župnika Ambroža Kodelje in 
slavnostnem rezanju traka pre
dvideva nedeljska slovesnost 
pester program. Za glasbeno 
kuliso bosta poskrbela MePZ 
Hrast pod taktirko Hilarija La
vrenčiča in doberdobski OPZ 
Veseljaki pod vodstvom Lucije 
Lavrenčič. Ob odprtju sedeža 
bo tud i razstava slik Andreja 
Kosiča in Ameriga Visintina.

Projekt novega sedeža, ki si 
ga je zamislil arh. A rturo Bre- 
sciani, je nastal že I. 1996, ure
sničil pa se je predvsem s po
m očjo  finančn ih  prispevkov 
dežele F-Jk in Urada za Sloven
ce po svetu. SKD Hrast bo v no
vih prostorih imel upravni se
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dež, ki bo namenjen predvsem 
birokratskim zadevam. Prenov
ljeni prostori za cerkvijo, ki bo
do zelo dobro opremljeni z gla
sbenimi instrumenti in bodo ta
ko omogočali kakovostno po
nudbo glasbenega pouka, bo
do poleg tega gostili doberdob- 
sko podružnico šole Komel. O- 
biskovali jo  bodo zlasti gojenci 
glasbene šole z območja Do
berdoba in Laškega (Ronke, Tr
žič in Romjan). V pritlič ju  bo 
manjša dvorana za razne teča
je, okrogle mize in prireditve.
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26.9.2002 ob 18. uri

Valentin Oman - OKAMENELI SPOMINI
Odprtje likovne razstave koroškega umetnika 
v sodelovanju s Krščansko kulturno zvezo iz Celovca

4.10.2002 ob 21. uri 
SLAVNOSTNA PRIREDITEV
Zveza slovenske katoliške prosvete
in Kulturni center Lojze Bratuž
Vinko Vodopivec - KOVAČEV ŠTUDENT
spevoigra za soliste, igralce, zbor in orkester
Režija Adrijan Rustja
Dirigent Hilarij Lavrenčič

6.10.2002 ob 17. uri ponovitev spevoigre
7.10.2002 ob 21. uri ponovitev spevoigre
8.10.2002 ob 21. uri ponovitev spevoigre

13.11.2002 ob 20.30
Predstavitev publikacije PREHOJENA POT

15.11.2002 ob 18. uri
Franko Žerjal -  PODOBE KRESNE NOČI 
Odprtje likovne razstave goriškega umetnika
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■ *  : Vljudno 
vabljeni 
na odprtje 

razstave

Valentin Oman

OKAMENELI SPOMINI
Umetnika bo predstavil dr. Janko Zerzer 

Glasbeni uvod k itarist Janez Gregorič 

Četrtek, 26. septembra 2002, ob 18. uri

V SODELOVANJU S KRŠČANSKO KULTURNO ZVEZO IZ CELOVCA

OBVESTILA

DO KONCA septembra bo v 
obnovljenih prostorih Galerije 
Ars na Travniku razstavljal svoje 
slike Andrej Kosič. Dela iz raz
nih obdobij, ki so naprodaj, je 
goriški umetnik poklonil za ob
novitvena dela na Travniku.

D A R O V I

ZA CERKEV v Števerjanu: Da
nica Ciglič 40,00; Jerica in Do
m in ik  ob 3 0 -le tn ic i po roke 
50,00; stari starši Sbuelz ob kr
stu Michele Terese 50,00; Lojze 
in Anastazija ob 30-letnici poro
ke 50,00; N.N. v spomin na 
Danico Kete-Kodrič 25,00; hčer
ka Marija v spomin na pok. oče
ta 30,00; namesto cvetja na 
grob pok. Božice Maraž-Gruden 
M au rov i sošo lc i in sošolke
130.00, druž. Simon Komjanc
50.00, druž. Bulfoni 50,00, prija
teljici Jerica in Mirka 50,00, so
prog M iljan z družino 50,00, 
druž. Florenin 50,00, mama 
G ruden in sestra z d ruž ino
100.00, druž. Zdenko Terčič
50.00, družini Beretta in Sava 
Planišček 75,00, druž. Bruno 
Hlede 25,00; namesto cvetja na 
grob pok. Slavice Gravnar vd. 
Planišček Florijan in Jožko Pla
nišček 50,00, družini Beretta in 
Sava Planišček 50,00, Zana, M i
rjam, Silvan in Rinaldo 40,00; 
Darko Dornik ob obletnici po
roke 25,00; N.N. v zahvalo za 
doseženo pokojnino za ogre
vanje 25,00 E.

ZA CERKEV na Vrhu: Letizia 
Visintin Devetak 10,00 E.

1 1
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ZA CERKEV na Peči: Draga Ma
lič Semolič ob 9. rojstnem dne
vu 50,00; Albin Covi v spomin na 
ženo Laureto 30,00; stari starši 
ob krstu Rachele 30,00 evrov.

m m m s m m

Naša kolegica Nataša Gre- 
gori je prejšnjo soboto stopila na 
skupno po t z Giulianom Peco- 
rarijem. Vsi, k i ju  imamo pri No
vem glasu radi, jim a iz srca želi
mo, da bi vedno ostala tako sreč
na, kot sta bila na dan poroke.

Niki, Ivani in Simonu se je  
pridružil Tomaž. Srečni družini 
Cotič iskreno čestita ŠZ Soča.

Davidu Bandelliju, ki je  z naj
višjo oceno diplomiral iz primer
jalne književnosti na filozofski 
fakulteti v Ljubljani, iskreno če
stitajo mama Renata, teti Neri- 
na in Ida, strica Luciano in Ser- 
gio, bratranca Luka in Lorenzo 
ter še posebno sestrična Mirjam.

Z novopečenim doktorjem  
Davidom Bandellijem, ki je  na 
ljub ljansk i un iverz i uspešno 
zaključil š tud ij iz prim erjalne  
književnosti, se veselijo prijatelji 
prosvetnega društva in mešane
ga pevskega zbora Štandrež in 
mu ob tem lepem življenjskem 
dosežku že lijo  še veliko na
daljnjih uspehov.

SZSO Gorica čestita vodi
telju Iznajdljivemu gamsu Davi
du Bandelliju ob odlično uspe
lem študijskem podvigu na lju
bljanskem vseučilišču. Srečno 
pot p ri novih študijskih izzivih!

Čestitkam se pridružuje jo  
sodelavci Novega glasa.
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BENEŠKA SLOVENIJA

GORIŠKA KRONIKA
SLOVENIJA

S R E B R N A  M A Š A  V P O D G O R I PRI G O R IC I

HVALA, G. VALTER!

Dober župnik, ki oznanja 
evangelij z besedo in še zlasti 
s svojim življenjem, je nepre
cenljiv božji dar za vso krajev
no skupnost. Tega se zavedajo 
tako slovenski kot italijanski fa
rani v Podgori pri Gorici, ki so 
želeli v nedeljo, 8. t.m., z dvo
jezično mašo ob 9. uri skupno 
praznovati srebrni jub ile j žup
nika Valterja M ilocca.

V začetku obreda, ki so ga 
podgorski pevci na koru uved
li z m ogočno Srebrnomašnik, 
bod ' pozdravljen, sta slavljen
ca pozdravili v obeh jezikih fa
ranki in se Bogu zahvalili za to, 
da je g. Valter pred 25 leti iz
rekel Gospodu svoj "da". Žup- 
Ijani se zavedajo, da je življenje 
duhovnika težavno, grenijo ga 
sam ota  in ne razum evan je , 
ž lah tn ijo  pa tudi trenutki velike 
radosti, jub ilan tu  sta zaželeli, 
da bi z veseljem delal in živel za

druge ter da bi svojo srečo delil 
z ljudmi, ki so mu bili zaupani.

V nedeljo, ko je  besedno 
bogoslužje ponujalo razmislek 
o bratski ljubezeni in dobrona
mernem opominjanju, je  g. Val
ter v homiliji spregovoril na sebi 
lasten, prodoren način o odpu
ščanju kot bistvenem poslan
stvu vsakega kristjana. O dpu
ščati je  težko, je rekel, saj nas 
Gospod vabi, da to delamo za
stonj. Biti moramo znamenje za 
druge. In odpuščamo lahko, sa
mo če verujemo. Drugače je to 
ne logično in iracionalno de
janje. Vera pa nam daje kisik in 
moč, da to zmoremo, je  še po
vedal župnik z močnim glasom 
kot prerok, s spodbudnim i be
sedami, ki so se dotaknile src 
navzočih. Odpuščanje je po
slanstvo; klicani smo, da ljubi
mo bližnjega z Božjo ljubeznijo. 
Če hodimo skozi ozka vrata, bo

mo obogatili ves svet; v tem na
mreč človek skoraj ne zna več 
ljubiti, ampak postaja vse bolj 
brezbrižen in nezaupljiv. Kristus 
pa je pokazal pot: prek zastonj
ske ljubezni se prerodi ljube
zen. In prvenstvena skrb vsake
ga vernika mora biti ta, da se 
brat odreši - skupnost.

Krajšo pridigo v slovenskem 
jeziku je posredoval somaše- 
valec g. Jožko Kragelj. Sprego
vo ril je  o liku duhovnika, ki 
mora učiti resnico in iti proti 
toku, zato je  pogosto tud i tar
ča grobih napadov. Ugotovil 
je, da je  danes vse več srebr
nih in zlatih maš, vse manj pa 
novih. Zato je prisotne spod
budil k m olitv i za duhovne po
klice.

V s cvetjem bogato okrašeni 
cerkvi sv. Justa se je mašna da
ritev nadaljevala. Prisotni so s 
hvaležnostjo m olili za g. Valter
ja, ki že šest let skrbi za pod
gorsko župnijo; poleg te uprav
lja tudi župnijsko skupnost pri 
M adonn in i in duhovno vodi 
tamkajšnje neokatehumene. Le
po je bilo slišati jubilanta, sicer 
furlanskega rodu, ki je  maševal 
tudi v lepi slovenščini; čeprav 
ima kot skrben duhovnik res ve
liko obveznosti, seje lotil učenja 
našega jezika z veliko ljubezni
jo. Njegova vnema je  glede te
ga vzor za vse župljane v vasi, 
kjer še ne do kraja zaceljene sta
re rane včasih zaskelijo.

Tik pred koncem maše je  
slavljenec izrazil hvaležnost se
stri Addolorati, ki ga že nekaj 
let uči slovenščino, in vsem fa
ranom, ki so želeli praznovati 
z njim  25 let življenja - v službi 
Bogu in človeku.
— ——  DD

S O L S K O  SR E D IŠ Č E  V ŠPETRU

OBETAVEN VPIS OTROK 
V DVOJEZIČNO ŠOLO

Iz Beneške Slovenije prihaja
jo  razveseljive novice, še pose
bej iz Špetra, kjer je vpis otrok 
v dvojezično šolo in dvojezični 
vrtec iz leta v leto višji.

Tako je tudi letos in vse kaže, 
da bo tako tudi v prihodnje, saj 
si ljudje iz Nediških dolin želijo, 
da bi njihovi otroci znali sloven
sko in tako ohranili jezik svojih 
staršev in dedov. Seveda se rav
natelj dvojezičnega centra v 
Špetru prof. Živa Gruden in šol
niki v centru srečujejo z vrsto 
problemov, ki so pa širšega zna
čaja in bi m orala ita lijanska 
ob last na jti odgovore zanje. 
Eden od teh je tud i vse večji 
problem, ker so denarna sred
stva za šolo premajhna, da bi ji 
omogočala vsak normalen raz
voj. Pa tu d i starši in šolsko 
osebje se zavedajo, da sta vr
tec in osnovna šola premalo za 
gojenje slovenskega jezika in bi 
zato morali tudi v Benečiji ne
kako priti do dvojezične sred
nje šole, za katero vlada veliko 
zanimanje. Vprašanje pa je, če 
bodo krajevni po litik i dovolj ši
roki in bodo omogočili izvaja
nje zakona 482, po katerem bi 
se sicer dalo tudi ta problem 
urediti.

Kakorkoli že, letos je vpis v 
vrtec in šolo v Špetru višji od 
lanskega in bo tako obiskovalo 
dvojezični center v Špetru 189 
otrok.

Kar 71 otrok bo obiskovalo 
dvojezični šolski vrtec, medtem

GLOSA JURIJ PALJK

Se vam je  že kdaj zgodilo, 
da ste dan začeli nerodno in ga 
še b o lj nerodno, morda celo 
nesrečno končali?

Pri britju , če ste moški, ste 
se z britvico, s katero se dejan
sko n i možno več urezati, že 
zgodaj z ju tra j dobro in precej 
globoko urezali. Ker se vam je  
mudilo, ste ranico na bradi na 
h itro  posušili in si nato nadeli 
čisto srajco, si zavezali krava
to in seveda priš li v kuhin jo na 
kavo. Tam vam je  žena pove
dala, da ste si s krvjo pom azali 
snežno belo srajco in seveda 
ste se m ora li m ed nego do 
vanjem preobleči. Če ste im eli 
srečo, ste s k rv jo  po m aza li 
samo ovratnik srajce in ne tud i 
kravate, k i b i jo  sicer m ora li 
vreči stran. Potem ste spili kavo 
in kaplja črne kave je  zagoto
vo padla na sveže zlikano in 
čisto srajco....

Tako a li pa na podo be n  
način se je  začel vaš nerodni, 
da ne rečemo nesrečni dan.

Nadaljeval se je  s tem, da 
ste p re d  z a k le n je n im i v ra ti 
svojega urada ugotovili, kako 
ste pozab ljiv i, saj ste doma 
pustili ključe.

Kasneje se vam je  zatakni
lo še p ri tiskanju, saj se je  pa
p ir zmečkal v tiskalniku in spet 
ste im eli črne roke, ko ste sku
šali po p rav iti nastalo škodo; 
barvilo iz tiskalnika se vam je  
lepo razmazalo po dlaneh in 
nehote ste se obrisali v hlače, 
pom islili na ženo, k i z vašimi 
um azanim ni hlačami spet ne 
bo zadovoljna. Če vam že vse 
to ni b ilo  dovolj, ste gotovo za 
kosilo m orali po jesti razkuha
no "paštašuto" a li pa zažgano

O VRAZEVERSTVU
pizzo in gotovo se vam je  med  
dolgim  in zares nerodnim  dne
vom p rip e tilo  še kaj. M orda 
vam je  avto “c rkn il" ravno v kri
žišču, ko se je  na semaforju vž
gala zelena luč in b i ga seveda 
m orali pognati, a ste ob tiča li 
na mestu. Za vam i so drug i 
avtom obilisti hupali, da je  bila 
groza in avto n i in n i hotel vž
gati...

Ko ste končno priš li domov, 
ste pogledali v nabiralnik, vze
li iz njega pošto in ugotovili, da 
živim o v državi, k i zgledno skr
b i za svoje državljane, saj ste 
do b ili obvestilo, da ste pred  
dobrim  tednom dn i na p o ti v 
službo za dvanajst slabih kilo
metrov vozili prehitro tam, kjer 
se mora na neverjetno ravni in 
š irok i cesti voz iti s h itro s tjo  
petdeset k ilom e trov  na uro. 
Policija vas je , skrita za grmom  
ob cesti, lepo poslikala in vam 
poslala nalog za plačilo denar
ne kazni, k i je  gotovo večja od  
skromnega denarnega zneska, 
k i ga dob ite  za vaš naporn i 
delovni dan...

Skrušeni s p lač iln im  nalo
gom  za kazen stojite sredi spre
jemnega prostora vašega do
ma in ugotavljate, kako nesre
čen dan ste imeli, saj ste za
man šli delat, pravzaprav bo
ste za plačilo kazni m ora li še 
enkra t na delo.,,

Že mislite, da se je  nerodni 
dan končal, ko zaslišite od lo
čen in hrupen udarec oh tla. 
Samo “ tresk!" zaslišite in seve
da greste takoj v kuhinjo, kjer 
se vaša žena že sklanja nad

steklenim i koščki steklenice z 
oljem, k i je  bila pred padcem  
na trde ploščice gotovo polna, 
saj si drugače velike in ogab
no mastne luže olja na kuhin
jskih tleh zares ne morete dru
gače razlagati.

Če mislite, da se je  nesreč
ni dan že končal, se m otite, ker 
vas ho vsaj o trok še pom azal z 
marmelado ali čokolado in to 
seveda takoj, preden se greste 
preobleč  v spalno sobo. Konč
no se le usedete na divan, da 
b i si vsaj og ledali televizijski 
dnevnik, ko ugotovite, da na 
“daljinec"zam an pritiskate, saj 
b i m orali v njem zam enjati ba
terijski vložek...

To pa je  že preveč in skruše
ni greste v spalnico na zasluže
n i počitek, a pred ogledalom v 
kopalnici ugotovite, da ni več 
zobne paste v tubi, a li pa vam 
jo  je  otrok vso, a zares vso, s ti
snil na lepe ploščice...

Če že čez dan niste dobe
sedno ponore li, im ate sedaj 
vso možnost, da daste še en 
dokaz več v že itak bogato zb i
rko dokazov, da je  človek v bi
stvu žival...

Dobesedno pa "poživinite", 
ko vas žena tiho in očitajoče  
vpraša: “ Le zakaj se tako jeziš, 
sem pač zobno kremo pozabi
la kup iti! Z god i se, a ne razu
mem, zakaj tuliš kot ž iva l!"

Takrat imate dve možnosti, 
in sicer to, da se skregate še z 
ženo, ker je  pač ona na/bližja 
in nanjo najlažje stresete vso 
svojo jezo, k i se je  je  čez dan 
kar nekaj nabra lo, a li pa se

odločite za drugo m ožnost in 
postanete neverjetno m irn i in 
tihi.

Zam išljeni odidete v kamri
co in se lepo usedete na po 
steljo.

O  tem dnevu morate razmi
s liti in potem  se vam nenado
ma posveti: “Ja, tista prekleta 
sosedova črna mačka je  bila. 
ja , z ju tra j m i je  prekrižala pot, 
ko sem šel v službo! Gotovo je  
b ila  tis ta  p rek lem ana  črna  
mačka! Beštija!"

Saj niste vraževerni, vi go to
vo niste vraževerni, a vseeno 
črni mački zlahka ne dopusti
te, da b i vam prekrižala po t! 
N ikoli se ne ve!

In tud i pod  oprto lestvijo ne 
hodite, da o tem, kaj si mislite, 
ko se vam ogledalo razbije, n iti 
ne govorimo.

Vsem pa jasno poveste in 
povemo, da nismo vraževerni!

Že res, da se raje držite pra
vila, “ da se n ikoli ne ve", in se 
ravno zato vedno in povsod  
skrbno izognete črni mački, ali 
pa včasih prav p r iv o š č ljiv o  
počakate ob strani, da ho kdo 
drug šel m im o  vas po cesti, ki 
jo  je  prekrižala črna mačka, a 
vseeno zase vedno rečete, da 
niste vraževerni!

Na glas se seveda lahko le 
sprašujemo, zakaj je  toliko rde
čih rogljičev, obešenih na klju
če, zakaj nekateri po  bližnjem  
srečanju s črno mačko pokaže
jo  z dlanjo in p rs ti roge v tla, in 
še vrsta teh zakajev je.

N i morda vsa zadeva pre
prosta in smo vsi malce vraže
verni, le da nas je  sram to priz
nati?

ill

ko bo 118 o trok  ob iskovalo 
osnovno šolo. V prvem razre
du, ki bo razdeljen na dva od
delka, bo 30 otrok, v drugem 
razredu bo 25 učencev, v tret
jem  bo v dveh razredih po 14 
otrok, v četrtem bo 20 otrok in 
v petem razredu 15 šolarjev.

Razveseljivo je dejstvo, daje 
letos m inuli četrtek, 12. t.m., 
prvič prestopilo prag vrtca 26 
na jm la jš ih , m edtem  ko je  v 
"d ruge m  razredu " v rtca  21 
otrok, najstarejših obiskovalcev 
vrtca pa je 24 otrok.

Vsekakor zasluži posebno 
pozornost O dbor 482, ki si v 
Beneški Sloveniji in nasploh v 
videmski pokrajini prizadeva za 
uresničevanje zakona 482 iz 
leta 1999.

Njegovi podpisniki in obe
nem koordinatorji Odbora 482 
so PierCarlo Begotti, Giovanni 
Pietro Biasatti, Luigi Geromet, 
Jole Nam or in Carlo Puppo. 
Pred časom so pisali deželni 
odbornici Alessandri Guerra in 
v pismu, ki so ga poslali tudi 
m inistrici za šolstvo Letizii Mo- 
ratti in deželnemu ravnatelju 
Brunu Forteju ter krajevnim  
političn im  silam, odločno pou
darili, da je pravica do izobraže
vanja z zakonom 482 zagoto
vljena tudi pripadnikom furlan
ske, nemške in slovenske naro
dne manjšine, ki ž iv ijo  v v i
demski pokrajini. V videmski 
p o k ra jin i se je  za šo lan je v 
manjšinskih jezikih odločilo 31 
tisoč otrok in sredstva za iz
vajanje zakona 482 so zagoto
vo odločno premajhna.

Za slovenski učni jezik seje 
v videmski pokrajin i od ločilo 
522 otrok, ki jim  je  potrebno 
prišteti še 93 otrok iz Rezije in 
189 obiskovalcev dvojezične 
šole v Špetru, skupno torej 804 
otrok.

■ JUP

PREJELI S M O

O PROSLAVI NA BAZOVIŠKI 
GMAJNI

Slovensko gibanje je konec 
avgusta opozorilo  O db or za 
proslavo bazoviških žrtev pri 
NŠK, naj v primeru italijanske
ga govora na proslavi Bazo
viških junakov poskrbi za slo
venski prevod. Ker smo med
tem  ne uradno  izve de li, da 
Odbor tega ne misli storiti, smo 
se somišljeniki Slovenskega gi
banja pripravili na svečanost s 
transparentom , da bi udele
žence prireditve opozorili, da 
zahtevam o spoštovanje do 
stojanstva slovenščine na pro
slavi. Na transparent in letake 
smo napisali »HOČEMO PRE
VOD!« in dodali Kajuhovo m i
sel iz Slovenske pesmi: »ZATO 
KER NISMO TRHLE BILKE, KI 
PO TOČI OVENE, KER M l NI
SMO LE ŠTEVILKE, SMO LJU
DJE!«

N edeljske proslave se je 
udeležilo približno 500 ljudi iz 
zam ejstva in m atice. Razen 
izjem smo bili udeleženci Slo
venci. Dva avtobusa sta p ri
peljala iz Kopra oz. Nove Gori
ce. Na proslavi je  najprej spre
govoril v italijanščini zgodovi
nar Fogar, šele nato je podala 
svoj govor ku ltu rna delavka 
Živa Gruden. Ker italijanskemu 
govoru ni sledil prevod, smo 
razvili transparent.

Ali je  organizacijski odbor 
(tokrat že tretjič!) spregledal, da 
pom em ben del udeležencev 
(zlasti iz Slovenije) najbrž sla
bo razume italijanščino, čeprav 
so bili večinoma starejši ljudje, 
zato deležni vzgoje fašističnih 
šol? Pa tudi če bi vsi prisotni 
S lovenci o d lič n o  o b v la da li 
italijanščino, je tako ravnanje 
odbora nedosledno, če pomisli
mo na nedavne zahteve vseh 
nas v zamejstvu po slovenskih 
popisnih polah in sedanjem 
boju za ohranitev dvojezičnih 
osebnih izkaznic. Naše zahte
ve do ita lijanske ob lasti, da 
spoštuje naš jezik, nas obvezu

jejo, da smo najprej sami dosle
dni pri spoštovanju svojega je
zika. Vse naše organizacije in 
društva morajo vedno in pov
sod dajati našim ljudem zgled 
z doslednim spoštovanjem na
šega izročila in istovetnosti, v 
prvi vrsti z rabo slovenščine. Le 
zgled ljudi opogumlja in utrjuje 
pri vsakdanjem prizadevanju za 
ohranitev narodne istovetnosti 
v italijanskem okolju.

Ustreljeni slovenski junaki v 
Bazovici niso žrtvovali svojih 
življenj, da bi še živeči borci 
NOB na stara leta (in vsi mi) 
doživeli na bazoviški spominski 
svečanosti tako lahkom iseln 
odnos do našega jezika in bili 
prikrajšani za del proslave. Vi
deli smo, da so nekateri zato 
začasno ali celo dokončno za
pustili prireditev. Žal so b ili 
starejši zaradi ljubega miru raje 
tiho, po prireditvi pa so izrazili 
svojo prizadetost in podporo 
našemu dejanju.

Kljub naklonjenosti, ki smo 
je bili deležni na proslavi, pa je 
nekdo z očitn im  namigom na 
našo prisotnost ostro pripom
nil: "Spet so prišli fašisti". A li je 
fašist tisti, ki drži slovensko za
stavo, napis z zahtevo po pre
vodu in Kajuhovimi stihi? Pre
prosta resnica je, da se skriva 
fašizem prav v nestrpnosti o- 
m enjene pripom be. Vsakdo 
ima pravico m iroljubno izraža
ti svoje misli. Čeprav so komu 
drugemu neprijetne, so legiti
mne.

Mislimo, da je naša pravica 
in dolžnost, da ohranjamo in 
u trju jem o slovensko istovet
nost v zamejstvu (ter seveda v 
m alici) tudi na proslavah, ki so 
po duhu in jeziku slovenske. 
Bazoviška svečanost mora osta-
li vsekakor slovenska, zaradi 
nas samih in ker je to naš dolg 
do njih, ki so za našo svobodo 
žrtvovali svoja življenja.

SLOVENSKO GIBANJE
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T U D I PRI Z A P O S L O V A N J U  Z D R A V N IK O V  IZ  T U J IN E  BO  P O G O J Z N A N J E  S LO V E N S K E G A  JE Z IK A

ALI BO MORALA SLOVENIJA PLAČEVATI 
EVROPI VEČ, KOT BO OD NJE DOBILA?

M A R JA N  D R O B EZ

Javna občila v Sloveniji so 
tudi v prejšnjih dneh poročala 
o vseh važnejših temah oz. do
godkih, ki so se nanašali na raz
mere v državi in na njene težnje 
oz. politiko v mednarodni skup
nosti. Premierja Slovenije in 
Hrvaške, dr. Janez Drnovšek in 
Ivica Račan, sta med razgovo
rom v Zagrebu dosegla spo
razum o začasnem režimu ribo
lova v Piranskem zalivu, s čimer 
bodo nemara p repreč ili na
daljnje incidente med ribiči in 
om ogoč ili začetek izvajanja 
sporazuma o obmejnem pro
metu in sodelovanju med drža
vama. Možnosti za rešitev dru
gih spornih vprašanj v odnosih 
med Slovenijo in Hrvaško pa za 
zdaj ne obstajajo in jih  tudi ne 
bodo obravnavali.

Predsednik Republike Milan 
Kučan seje udeležil spominskih 
s lovesnosti v ZD A , ob prv i 
obletnici terorističnih napadov 
nanje, v petek 13. t.m., pa je 
govoril tudi na zasedanju gene
ralne skupščine OZN. Zunanji 
minister dr. D im itrij Rupel, ki ga 
je spremljal, pa se je na njego
vo vabilo posebej sestal s hr
vaškim zunan jim  m in is trom  
Antoninom  Piculom. Dogovo
rila sta se o nadaljevanju dialo
ga med državama, ko bo vodja 
hrvaške diplomacije v mesecu 
oktobru obiskal Ljubljano.

Veliko odmevov in komen
tarjev je bil deležen prvi uradni 
obisk predsednika vlade dr. Ja
neza Drnovška v Rusiji. V M o
skvi se je premier najprej srečal 
s patriarhom Ruske pravoslav
ne cerkve Aleksijem II., ki je 
gostu povedal, da se "b rez 
Boga in vere v Boga ne da žive
ti." Ruskega verskega voditelja

je povabil na obisk v Slovenijo 
in se ob tem, tako poročajo ča
sniki, zavzel za m orebitno sre
čanje patriarha Aleksija II. in 
papeža Janeza Pavla II., ki bi 
lahko potekalo v Sloveniji.

Premierja dr. Janez Drnov
šek in M ihail Kasjanov sta med 
obiskom podpisala deklaracijo
o prijateljskih odnosih med Slo
venijo in Rusijo in štiri sporazu
me o sodelovanju na raznih 
področjih . Predsednik ruske 
vlade je poudaril, "da Rusija 
gleda na Slovenijo kot na zane
sljivega partnerja v srednji Evro
pi", in dodal: "Računamo, da 
bo Slovenija, prva med kandi
datkami za vstop v EU, tja tudi 
vstopila." Vrhunec obiska pa je 
pom en ilo  srečanje z ruskim 
predsednikom Vladimirjem Pu
tinom v črnomorskem letovišču 
Soči. Poročajo, da sta se pogo
varjala v prisrčnem vzdušju in 
pri tem imela enaka mnenja o 
več vprašanjih. Putin je podprl 
Drnovškovo zamisel o ustano
vitv i slovanskega kulturnega 
centra v Ljubljani, oba pa sta 
tudi menila, da bi trgovinske 
menjave med Slovenijo in Ru
sijo lahko kmalu povečali na 
vrednost za m ilijardo dolarjev 
letno. Za primerjavo navajamo, 
da bo obseg b lag ovn ih  iz 
menjav med državama letos 
znašal okrog  600 m ilijo no v  
dolarjev.

S presenečenjem, pridržki in 
razočaranji pa je javnost spre
jela poročila o tem, da Evrop
ska komisija (vlada) v nekem 
svojem gradivu predvideva, da 
bi S lovenija že po vstopu v 
Evropsko unijo, predvidoma v 
letu 2004, v bruseljsko blagaj
no več plačevala, kot pa bi iz 
nje dobivala. V prvih treh letih 
bi razlika v slovensko škodo oz.

breme znašala kar okrog 300 
m ilijonov evrov.

Večje finančne obveznosti 
naj bi izhajale iz tega, da je  Slo
venija med državami kandida
tkami najbolj razvita in bogata 
in zato naj bodo njene obve
znosti do EU večje. S pom irlji
vim i izjavami in pojasnili so se 
takoj oglasili evropski komisar 
za širitev G iin te r Verheugen, 
veleposlanik Ervvan Fouere, vo
dja delegacije Evropske komi
sije (vlade) v Sloveniji in dr. Ja
nez Potočnik, slovenski m in i
ster za evropske zadeve. Za
gotovili so, da bo Slovenija ob 
vstopu v EU prejela dodatna 
sredstva iz različnih virov v bru
seljski blagajni, zaradi česar ne 
bo takoj neto plačnica v skupni 
proračun povezave. Komisar za 
širitev Verheugen je poudaril, 
"da objavljene številke nimajo 
nič opraviti s tem, kar bo dejan
sko na pogajalski m izi s kandi
datkami." Veleposlanik Ervvan 
Fouere pa je slovensko javnost 
pozval, "naj zaupa Evropski ko
misiji in sposobnostim sloven- 

j  ske vlade."
Zoper napovedi o možnosti, 

da bi Slovenija že ob vstopu v 
EU morala tej vplačevati več, 
kot pa bi od nje prejemala, sta 
od ločno nastopila tud i pred
sednik vlade dr. Janez Drnovšek 
in finančni minister Tone Rop.

V SLOVENIJI ŽE 37 
POLITIČNIH STRANK

V ponedeljek, 16. t.m., je 
Joško Joras, občinski svetnik v 
Piranu in nedavni hrvaški za
pornik v Pulju in Zagrebu, začel 
zbirati podpise za m orebitno 
kand idatu ro  za predsednika 
države. Za kandidaturo se je 
o d lo č il na pobudo  skup ine 
občanov iz Sečovelj. Geslo 
njegovega predvolilnega pro

grama pa je "Za celovitost Pi
ranskega zaliva in teritoria ln i 
dostop Slovenije na o d p rto  
m orje ." Čeprav je  Joras član 
SLS, ga ta stranka ne podpira, 
domnevno zaradi tega, ker se 
je že prej odločila za podporo 
m oreb itnem u kand idatu  dr. 
Francetu Arharju.

M ed te m  je  b ila  S tranka 
ekoloških gibanj Slovenije z 
vpisom  v reg ister po litičn ih  
strank tudi uradno potrjena kot 
sed em in tride se ta  p o lit ič n a  
stranka v Sloveniji. Poleg Zele
nih Slovenije in Zelene alterna
tive gre za še tretje tako ime
novano zeleno stranko. Trenu
tno ima oko li 300 članov, s 
svojimi kandidati pa bo nasto
pila na lokalnih volitvah v ne
deljo, 10. novembra.

M atičn i odbor državnega 
zbora je zavrnil predlog zako
na o opravljanju zdravstvenih 
storitev v Sloveniji za državlja
ne drugih držav članic Evropske 
unije , ki bi uvedel olajšave, 
nekakšen "popust" glede zna
nja slovenskega jezika. To po
meni, da bodo tudi zdravniki in 
drugo zdravstveno osebje iz 
držav članic povezave morali

i znati slovenski jezik. Časnikar
ka Diana Zajec je v časniku De
lo v soboto, 14. septembra, za
pisala, "da bi olajšave glede 
znanja slovenščine za tuje zdrav
stvene delavce pomenile dis
kriminacijo slovenskega zdrav
stvenega osebja. Kršili pa bi tudi 
ustavo in celotno zdravstveno in 
delovno-pravno zakonodajo. 
Kakor koli obračamo stvari, je 
jasno, da je Slovenija dovolj ve
lika, zrela in suverena, da nam 
zaradi upoštevanja načel proste
ga pretoka ose b -tud i pri jeziku
-  ni treba uvajati novih krivic."

IN D U STR IJE  S A LO N IT  V A N H O V E M

ZDRAVSTVENI PROGRAM  
ZA LJUDI, KI SO BILI 

IZPOSTAVLJENI AZBESTU
O bčina Kanal ob Soči je  

spodbudila obsežen zdravstve
ni preventivni program za svoje 
prebivalce, ki so bili v preteklo
sti izpostavljeni azbestu iz indu
strije v Anhovem in bi zato lah
ko zboleli. Že doslej je bilo veli
ko obolenj za t.i. azbestozo, ki 
napade pljuča in pogosto pov
zroči tudi smrt.

Program zdravstvene pre
ventive so organizirali Zavod za 
zdravstveno varstvo v Novi Go
rici ter skupina, v kateri so pred
stavniki aktivnih in upokojenih 
delavcev Salonita, društva obo
lelih zaradi azbesta v Anhovem, 
društev upokojencev iz Deskel 
in Kanala ob Soči, občine Ka
nal ob Soči, krajevnih skupno

sti, osnovne šole v Desklah, 
tamkajšnjega otroškega vrtca 
in zdravstveni delavci.

V Desklah in Kanalu ob Soči 
imajo zdravstveni delavci pre
davanja in pogovore s tam 
kajšnjimi prebivalci o tem, kaj 
lahko store, da bi preprečili bo
lezni, ki jih  povzroča azbest. 
Azbestoza in druge bolezni, 
vključno s pljučnim rakom, lah
ko nastanejo celo dvajset ali več 
let po tem, ko je posameznik 
prišel v stik z azbestom. Om e
njeni zdravstveni program za 
ljudi, ki so bili izpostavljeni az
bestu, izvaja okoli 15 zdravni
kov in večje število medicinskih 
sester, pretežno iz Nove Gorice.

KVATRNICA NA  
M IR EN SK EM  G R A D U

Slovesnost kvatrnice in ro
marski shod bo na Mirenskem 
Gradu v nedeljo, 22. septem
bra. V soboto pred praznikom 
bo ob 19. uri maša. Oblikuje in 
vodi jo  župnija Šempas skupaj 
z župnikom  in pevskim zbo
rom. Po maši bo procesija z 
lučkami in petjem litanij Mate
re Božje.

V nedeljo na kvatrnico bodo 
maše: ob 7. uri maša s petjem, 
ob 10. uri slovesna maša župni
je M iren. Popoldne ob 15.30 
bodo pete litanije Matere Božje 
in ob 16. uri slovesno sklepno 
bogoslužje s somaševanjem, ki 
ga bo vodil upokojeni beograj
ski nadškof dr. Franc Perko. Pri 
maši ob 10. in popoldne ob 16. 
uri bo pel zbor župnije Miren.

Po slovesnosti v cerkvi bo v 
dvorani Dom a duhovnih vaj 
odprtje razstave del sodobnih 
slovenskih likovnih umetnikov, 
spovedovanje bo v soboto zve
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čer pri maši in v nedeljo od 6. 
ure naprej in popoldne eno uro 
pred začetkom slovesnosti. 

ZVEST A P O L LO N IO  
RAZSTAVLJA 
V N O V I G O R IC I

Znani slovenski slikar Zvest 
Apollonio razstavlja svoje stva
ritve v paviljonu Poslovnega 
centra družbe HIT v Novi Gori
ci. Razstavi je dal naslov Nagla- 
šeni elementi radostne lepote. 
Na ogled so olja, grafike in dru- 

; ga dela, napravljena v raznih 
tehnikah. Nekaj reprodukcij so 
predstavili v grafični mapi Apol
lonio. Na razstavi je na ogled 
tudi desetjezična knjiga in bi
b lio fils k a  ed ic ija  "R azsv iti"  
avtorjev Toneta Pavčka in Zve
sta Apollonia.

Razstava del znanega slo
venskega likovnega umetnika, 
ki ga je predstavila umetnostna 
zgodovinarka in likovna kri
tičarka Tatjana Pregl-Kobe, bo 
odprta do 22. oktobra, vsak dan 
od 10. do 19. ure.

ČETRTEK,
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GLASBENI ABONMA  
IN HITOVE MUZE

MATEJA POLJŠAK FURLAN

N o vo g o riška  ko n c e rtn a  
dvorana bo letos odprla svoja 
vrata kar osem krat. V svojo 
sredo vabimo različne glasbe
ne sestave, med n jim i tud i 
dvakrat orkester M ariborske 
filharm onije , ki k nam prihaja 
p rv ič . "Č a ro b n o  odkrivan je  
novega" bi lahko tako podna
slovih dvaindvajseto koncer
tno abonmajsko sezono. Pro
gram sko sestavo je nam reč 
v o d ila  p o z o rn o s t, u p rta  v 
skladbe (tud i starejše) in skla
dateljska imena, ki na novo
goriškem  odru  še niso b ila 
izvedena (A. Jolivet, H. M. Go- 
recki, P. Glass). Ponovno se k 
nam v goste vrača nizozemski 
d irigent Conrad van Alphen, 
ki bo orkestru M ariborske f i
lharm onije d irig ira l na o tvo ri
tvenem koncertu 14. oktobra. 
O tv o r itv i da je  pom em b en  
pečat tud i podpora  in zau
panje Veleposlaništva Kralje
vine Nizozemske, ki je koncert 
v Novi G orici um estilo v pro
jekt Bilateralni fokus. Ponovno 
smo v glasbeni abonma Kul
turnega dom a Nova Gorica

uvrs tili zaključek Kogojevih  
dnevov s koncertom Simfonič
nega orkestra RTV Slovenija 
pod vodstvom  Antona Nanu
ta. O b recita lu čelista Khra- 
m ouchina, ki smo mu im eli 
čast p ris luhniti že v lanski se
zoni H itovih muz, bom o krstili 
noviteto slovenskega sklada- 

j  telja Andreja Missona. V boži
čnem času nam bo vzdušje 
praznovan j p riča ra l od ličn i 
bavarski deški zbor Tiilzer, v 
m arcu pa bo ženska srca o- 
svajal m ladi v io lin ist, ki se ga 
m nogi še spom nim o kot ču
dežnega otroka , Stefan M i
lenkovič. L jub itelji črno-belih 
tipk  pa bodo na svoj račun 
prišli ob februarskem  klavir
skem recita lu Natalie Trull.

Po svečani obeležitvi dese
te sezone H itovih muz se nam

enajsta razkriva  še p riv la č 
nejša, bogata v razkošju ime
n itn ih imen in spremnega do
gajanja. Grajske večere bo po
sprem ilo  o d k r it je  k ita ris to v  
dvojčkov Katona, srednjeveš
ka vinska poezija tik pred sv. 
M a rtin om  v izvedbi ita lija n 
skega ansam bla D ram sam , 
decembrske jazzovske vibra
cije, spogledu joče se s tan 
gom in klasiko ter pro jekt Re- 
cordando Piazzolla argentin- 

j  skega saksofonista Javierja Gi- 
rotto ja , ob raziskovanju dveh 
svetovnih pevskih imen bom o 
v marcu v goste povabili sien- 
sko kontrado Pantera. Natan
ko polovico sezone namenja
mo slovenskim glasbenikom: 
študentom  Akadem ije za gla
sbo v Ljubljani, od ličn i a ltistki 
M irjam  Kalin, ob zaključku se
zone pa izrekam o posebno 
dobrodoš lico  letošnji nagra
jenki Prešernovega sklada, ža- 
m etnoglasni Bernardi Fink. 
VPIS ABONMAJA 
ZA SEZONO 2002/2003 
je možen cel september, vsak 
dan od 8. do 14. ure, v sredo 
tud i od 14. do 16. ure v prvem 
nadstropju Kulturnega doma 
Nova G orica (Bevkov trg  4). 
Inform acije na tel. št.: 00386 
5 335 40 10.

N A O B M O Č JU

ETNO, JAZZ IN BLUES
JOŽE ŠTUCIN

V novogoriškem Kulturnem 
domu, katerega dejavnost obi
čajno povezujemo zgolj s tako 
imenovano resno glasbo, so se 
letos odločili za novost; v novo 
sezono nas je »vpeljal« tridnev
ni festival September tris, ki je 
ponudil vrhunske koncerte et- 
no, jazz in blues glasbe.

V četrtek, 12. septembra, sta 
v sklopu etno večera nastopili 
dve imenitni glasbenici Klarisa 
M. Jovanovič, slovenska pevka, 
jezikoslovka in muzikologinja, 
ki na izviren način oživlja ljud
sko zapuščino balkanskih naro
dov, terTimna Brauer z Dunaja 
(na sliki), ki go ji predvsem 
petje svojih ž idovskih pred
nikov. Obe glasbenici sta nas
top oblikovali na visoki umet
niški ravni. Jovanovičeva, ki za
dnja leta postaja ena najmar- 
kantnejših izvajalk »novokom- 
ponirane« etno glasbe, kjer so 
na gosto «posejani« tudi jazzov
ski elementi improvizacije, je 
tokrat predstavila ciklus pesmi 
z zadn je  zgoščenke Hasret 
(Dallas records 2001). Z dobr
šno mero občutka za ljudsko 
petje je poustvarila nekaj lirič
nih umetnin s širšega področja

melanholičen izbor skladb, v 
katerih je ujeto veliko iskrene
ga čustvovanja in ljudske obču

tljivosti za vsakdanje 
težave preprostih lju
di, je v drugem delu 
večera "nadgradila" 
Timna Brauer z Du
naja. Njen nastop, o- 
bogaten s spremlje
valn im  ansam blom  
dveh spretnih tolkali- 
stov in pianista, je bil 
resn ično nekaj po 
sebnega. Na nastopu 
seje "sprehodila" po 
raz ličn ih  židovskih 
tra d ic ija h , k je r ne 
manjka šegavih, re
snih, re lig iozn ih  pa 
tudi ljubezenskih pe
smi, ter poslušalstvo 
dvignila na noge. Tem
peramenten nastop je 
sicer nekajkrat celo 
p re se g e l m e jo  še 
spre jem ljive jakosti 
ter se v posameznih 
skladbah že spogle
doval s pop učinki za
bavne glasbene pro
dukcije, a kot celota 
je bil preprič ljiv , o- 
svežilen in energičen. 

Vsekakor od ličen  koncertn i 
večer, ki ga prisotni še dolgo ne 
bodo pozabili.

Balkana, večinoma pozablje
nih, ter navdušila predvsem z 
odličnim glasom in doživeto in
terpretacijo. Nekoliko otožen in
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EVROPSKA 
IN NAŠA
Zanima nas, kako 
gledate na vstop 
Slovenije v Evropsko 
unijo  in  ka j bo ta vstop 
prinesel dobrega vsem 
Slovencem?
Za Slovenijo bo vstop v Ev

ropsko un ijo  p ridob itev . Če 
gledam na Evropsko unijo iz
ključno z ekonomskega vidika, 
bo ta vstop prinesel slovenske
mu gospodarstu veliko novih 
možnosti rasti. Slovenska pod
je tja bodo lahko izvažala svoje 
proizvode v vse države Evrop
ske unije, ne da bi pri tem pla
čevala kake carinske dajatve. 
Ker so proizvodni stroški v Slo
veniji, zaradi nižje cene delov
ne sile, nižji, bodo verjetno ev
ropska podjetja decentralizira
la svojo proizvodnjo prav v Slo
venijo in tako naj bi se poveča
la stopnja zaposlenosti.

Poleg tega bodo lahko slo
venski državljani prosto kroži
li po vseh državah znotra j Ev
ropske unije, kar bo nedvom
no še povečalo želje po poto
vanjih. Seveda pa ima vstop 
Slovenije v Evropsko unijo tudi 
nekatere senčne strani, ki se 
trenutno tičejo predvsem kme
tijskega sektorja.

Predvsem nas zanima, 
a li razm išljate tud i o 
tem, ka j se bo zgodilo 
nam, Slovencem 
v Ita liji,  ob vstopu 
Slovenije 
v Evropsko unijo.
Ko bo Slovenija vstopila v 

Evropsko unijo, bo morda kon

čno padla tista kulturna meja, 
ki jo  doživljam o že vrsto let. 
Marsikdo v zamejstvu še danes 
misli, da so Slovenci v Sloveniji 
nekaj drugega in da ne pripa
damo istemu narodu. Po padcu 
meje bomo morda odkrili, da 
smo vsi eno, da govorimo isti 
jezik in da pripadamo isti kul
turi. Osebno mislim, da bo za 
nas Slovence v zamejstvu zelo 
velika pridobitev tudi avtoma
tično priznavanje študijskih na
slovov. Če se danes kdo odloči, 
da bo študiral na univerzi v Slo
veniji, mora ob vrn itv i domov 
nostrificirati pridobljeno d iplo
mo. O b vstopu S loven ije  v 
Evropsko unijo pa se bo to zgo
d ilo  avtom atično, saj je  to v 
Evropski uniji predvideno. Zato 
se bo lahko marsikateri matu
rant več od loč il prav za na
da ljn je  šolanje v m aterinem  
jeziku.

Za konec seveda tud i 
vprašanje, ka j počnete v 
prostem času in  ka j vas v 
živ ljen ju  še zanim a? 
Prostega časa mi, žal, osta

ja zelo malo. Zelo redno sode
lujem pri Zboru Jacobus Gallus 
v Trstu. Ko imam vsega dovolj, 
grem plavat, poleti v Sesljan, 
pozimi v bazen. Tu se navadno 
sprostim in si naberem energije 
za nove napore. Pozimi veliko 
smučam. Razvedrilu in druže
nju s prijatelji je navadno posve
čena nedelja. Tedaj se navadno 
odpravim kam v naravo. Rada 
kuham, najbolje mi uspevajo 
slaščice. Če bi imela kaj več pro
stega časa, bi rada poglobila 
svoje znanje angleščine in nem
ščine.

V PETEK POSVET V TRSTU

PODPORA PONOVNEMU  
ZAPOSLOVANJU 

POSLOVODIJ V PODJETJIH
V petek, 13. t.m., je v prosto

rih tržaške Trgovinske zbornice 
potekal posvet o podporah po
novnemu zaposlovanju poslo
vodij in za podporo malim in 
srednjim podjetjem. Posvet je 
priredila deželna agencija za 
zaposlovanje v sodelovanju z 
Italijansko zvezo poslovodij v 
podjetjih (Cida). Zamisel o po
svetu je izhajala iz ugotovitve
o stalnem spreminjanju delov
nega trga in potrebi po novi 
profesionalnosti in novih kom
petencah, da se lahko kljubuje 
spremembam. V tako raznoli
kem in spreminjajočem se go-

PROSEK IN KONTOVEL: 
TEČAJ IZ V INO G RADNI
ŠTVA, VINARSTVA IN 
OLJKARSTVA

G ospodarsko d ruštvo  na 
Kontovelu in Društvena gostil
na na Proseku prirejata v so
delovanju s Kmečko zvezo in 
Slovenskim deželnim zavodom 
za poklicno izobraževanje dva 
strokovna tečaja, in sicer iz:
a) Vinogradništva in vinarstva;
b) oljkarstva.

Vsak tečaj traja 50 ur. M in i
malno število tečajnikov je 15. 
Začetek tečaja je predviden za 
mesec november 2002 (če bo 
zadostno  š tev ilo  teča jn ikov  
vpisanih pred 20. septembrom 
t.l.). Vpisnina znaša 129 evrov. 
Vpisovanje na tečaje poteka na 
sedežu društev na Kontovelu 
in Proseku.

spodarskem okviru zaposleni in 
podjetja lahko koristijo hitre in
formacije o instrumentih in pra
vilih, ki om ogočajo izboljšanje 
zaposlitvenih pogojev.

Na posvetu, na katerem je 
prisotne pozdravil deželni od
bornik za delo G iorgio Venier 
Romano, so p o g lo b ili pred
vsem vsebino 20. člena zakona 
št. 266 iz leta 1997 o nujnih u- 
krepih v gospodarstvu. Gre za 
člen, ki določa prispevek malim 
in srednjim podjetjem, ki jem 
ljejo v službo poslovodje v gi
bljivosti, pri tem pa leto dni pla
čujejo zavarovalnim zavodom 
50% celoletnega predvidenega 
prispevka. O  tem sta spregovo
rila tudi predsednica tržaških in- 
dustrijcev Anna llly in predsta
vnik sindikalne službe zveze 
Cida Alberto Sartoni.

O d leta 1997, je  bilo med 
drugim rečeno na posvetu, je 
možnosti, ki jih  daje ta člen 
zakona št. 266, koristilo že okoli 
tisoč poslovodij, kar je po pre
pričanju razpravljalcev v mala 
in srednja podjetja vneslo do
datne vodstvene in manager- 
ske izkušnje. Zakonski norma
tiv  je tudi om ogočil prom ocijo 
dodatnih inform ativnih pobud
v obliki posvetov, okroglih miz 
in izobraževanja osebja. Sicer 
se bo o zakonu št. 266 iz leta 
1997 go vo rilo  še na d rug ih  
dveh posvetih, ki bosta 20. in 
27. t.m. na sedežih trgovinskih 
zbornic v Vidnu in Pordenonu.

IZ ID  K N J IG E  V O K V IR U  D N E V O V  K M E T IJ S T V A , R IB IŠ T V A  IN  G O Z D A R S T V A  V TRSTU

OLJKARSTVO V TRŽAŠKI POKRAJINI
Dnevi km etijstva, rib ištva 

in gozdarstva, ki bodo poteka
li v p rihodnjih  dneh na trža
škem sejmišču, bodo pod po
seben d ro bn og led  postav ili 
tud i panogo, ki je  še posebej 
razvita zlasti v tržaškem Bre
gu v dolinski občin i: gre za olj- 
karstvo, ki je  v naših krajih pri
sotno že iz an tičnih časov in 
ki v zadnjih letih doživlja  pra
vi preporod. Ta panoga se je
v zadnjih letih namreč m očno 
razvila tako po količin i kot tudi 
in predvsem  po kakovosti. 
Ekstradeviško olje, ki ga pride
lajo tržaški pro izva ja lci, se u- 
veljavlja tako v domačem kot 
tud i v italijanskem  vsedržav
nem in mednarodnem  okviru, 
naši oljkarji aktivno sodelujejo 
na raznih pobudah, kot so sej
mi, m anifestacije, sem inarji, 
posveti in tečaji, o n jih je p i
sal tud i vsedržavni strokovni 
tisk. O ktobra  lani je  občina 
D o lina  tu d i posta la  č lan ica 
vsedržavnega ita lija nske ga  
združen ja  M est o lja  (C itta ’ 
de lTO lio). Pred časom pa je 
bil ustanovljen tud i poseben 
pripravlja ln i odbor za ovred
notenje tržaškega ekstradevi-

škega olja (predsednica je Ele- 
na Parovel) in so b ili storjeni 
vsi po trebni koraki za prejem 
priznanja kontro liranega po
rekla (DOP) Tergeste. V okvi
ru kmetijskih dnevov pa bo v 
petek, 20. t.m., posvet o oljkar- 
stvu, na katerem bodo predsta
vili načrt-pobudo za M ednaro
dno oljčno pot.

Gre torej za panogo, ki za
vzema poseben pomen zno
tra j Dnevov km etijstva, r ib i
štva in gozdarstva. V ta na
men se je znotra j pripravlja l
nega odbora Dnevov ob liko
val poseben uredniški odbor 
(sestavljajo ga Aljoša Gabro
vec, Boris Pangerc in Elena 
Parovel), ki je  poskrbel za iz
da jo  dvojezične, ita lijansko- 
slovenske knjige z naslovom 
Oljkarstvo v tržaški pokrajin i (s 
povzetkom  v ang lešč in i). V 
njej je  mogoče, poleg najos
novnejših inform acij o progra
mu letošnjih km etijskih dne
vov, prebrati nekaj poročil in 
razm išljanj o zgodovin i, po
menu in v lo g i o ljkarstva  na 
Tržaškem. Zgodovinsko poro
čilo je prispevala agronom ka 
Susanna Frausin, ki je  podala
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pregled razvoja oljkarske de
javnosti od antike pa preko 
srednjega veka, m oderne do
be, avstroogrskega in ita lijan 
skega obdobja pa vse do da
našnjih dni. Dalje se različni 
avtorji v prispevku Rasti z na
šim i o ljkam i posvečajo orisu 
razvo ja  o ljka rs tva  na Trža
škem v zadnjih letih in s pobu
dami v tem smislu. Elena Pa
rovel piše o P rip rav lja lnem  
odboru DOP-Tergeste (v tem 
smislu je objavljena tud i pro
šnja pripravljalnega odbora za

pode litev oznake kon tro lira 
nega porekla tržaškemu ek- 
stradeviškemu olju).

Svoj prispevek je poslal tu
di ravnatelj tržaškega pokra
jinskega nadzorništva za kme
tijs tvo  G iovanni Degenhardt, 
ki razmišlja o podpori krajev
nemu km etijstvu v smislu za
gotavljanja zdrave prehrane. 
Vsedržavni ita lijanski predse
dnik združenja M est olja En- 
rico Lupi pa je napisal prispe
vek o načrtovani M ednarodni 
o ljčn i poti. Č isto na koncu je 
objavljen tud i prispevek o av
toh to n i tržaški o ljčn i sorti - 
belici.

Lično publikacijo  bogatijo  
fotografije  Gabrieleja Crozzo- 
lija, Davorina Križmančiča in 
M aria M agajne, za prevod iz 
slovenščine v ita lijanščino in 
obratno sta poskrbela Marko 
Stoka in Boris Pangerc, za 
povzetek v angleščini pa Mara 
Rond i. K n jig o  so g ra fič n o  
oprem ili v studiu Bugatto-Ca- 
sara, v nakladi 10.000 izvodov 
pa so jo  tiskali v tiskarni A rti 
G rafiche B.B. v ob rtn i coni v 
Do lin i.

NEKAJ U G O T O V IT E V  IN  N A V O D IL

TEŽAVNA TRGATEV
saj je bilo deževno vreme kot na
lašč za pojav raznih glivičnih bo
lezni. Marsikje in zlasti v prebuj- 
nih vinogradih so se morali so
očiti z močnimi napadi perono- 
spore in oidija od druge polovi
ce avgusta dalje tudi z gnitjem. 
Prizadeto grozdje pa ne more 
dati najžlahtnejšega vina. Zara
di visoke vlage se sicer gnitje po
javlja tudi v drugače vzorno ure
jenih vinogradih, zlasti tistih, ki 
so zasajeni z bolj občutljivim i 
sortami, kot so razni pinoji ali sa- 
uvignon in tudi rebula. Prav za
radi gnitja je tudi pri trgatvi sami 
veliko dela, saj je potrebno gro
zdje čistiti ter odstranjevati gni
le in posušene jagode. Prav tako 
je treba posvečati nekaj več po
zornosti vinifikaciji sami. Tehniki 
zlasti letos, ko je grozdje marsi
kje bolj ali manj nagnito, pripo
ročajo razkuženje mošta s kali
jevim metabisulfitom s 15 do 20 
g /h l kalijevega m etabisulfita. 
Gre za količino, ki je sprejemlji
va, če je grozdje močno nagni
to. Če je bilo grozdje zdravo, pa 
izkušnja kaže, da ni potrebna ta
ka količina metabisulfita in da že 
5 g/hl zadostuje za zadostno za
ščito mošta pred oksidacijo. Le
tos bo torej potrebno zlasti skr
bno spremljati mlado vino. Važ
no je, da ga pravočasno pretoči
mo z droži. To bomo naredili ka
kih 7-14 dni po burnem vrenju. 
Pri nas naj bo ta pretok zračen, 
mlado vino pa naj teče na bakre
no površino. To je navadno lijak. 
Skrb za zdravo vino pa zahteva 
redno spremljanje njegovega 
stanja, zato ga vsaj enkrat na te
den pokušamo in v primeru, da 
ugotovimo kako negativno spre
membo, ukrepamo. Potrebno pa je 
tudi opraviti analize vina, ki naj do
ločijo skupno kislost, alkoholno 
stopnjo in zdravstveno stanje vi
na. Žvepla pa ne smemo dodaja
mo na pamet, ampak le po kon
troli vsebnosti žvepla v vinu! Vsi 
vemo, da je preveč žvepla v vinu 
lahko sila zoprna stvar. Zato res 
ne kaže pretiravati!
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Vinska letina v naših krajih bo 
količinsko gledano v povprečju 
za vsaj 25% manjša kot lani. Kjer 
je poleti divjala toča, pa bo pri
delek tudi za pol manjši, kot bi 
bil sicer. Določen osip je bil že 
ob cvetenju, saj se je grozdje za
radi dežja v tej rastni dobi marsi
kje slabo oplodilo. Na komen
skem in sežanskem Krasu pa je 
toča sredi julija povzročila pra
vo katastrofo, tako da ni kaj bra
ti. Zaradi ran na rodnem lesu pa 
bo prizadeta tudi prihodnja leti
na in deloma še naslednja. Kako
vost vinskega letnika 2002 pa bo 
različna.

Nekoliko bolj ugodno vreme 
zanjih tednov je sicer pozitivno 
vplivalo na dozorevanje grozja, 
ki je letos kljub dežju dobro po
tekalo, saj trte niso prekinile s fo
tosintezo, kot se to zgodi v osre
dnjih poletnih tednih ob tempe
raturah, ki so po ves dan krepko 
nad 28" C in pod močno žgočim 
soncem. Kjer so vinogradniki 
pravilno oskrbovali vinograd in 
skrbeli na majhno obremenitev 
trsov, bo tako letina s kakovost
nega vidika kar dobra, drugače 
precej povprečna. Trgatev belih 
sort je tako v polnem teku, mar
sikje gre tudi že h koncu. Edino 
na Krasu se bodo branja belih 
sort v glavnem lotili konec tega 
tedna. Za črne sorte pa se trga
tev začenja le v najbolj ugodnih 
legah in za zgodnje sorte, dru
god pa bodo počakali vsaj še en 
teden. Teran, kjer ni klestila toča, 
pa bo še počakal.

Veliko težav so vinogradniki 
imeli letos z raznimi boleznimi,

CEDAJSKA B A N K A  V G O R IC I

DOBIČEK PRVEGA 
ŠESTMESEČJA 2002 SE 

JE POVIŠAL ZA 24%
Urad za stike z javnostjo Če- 

dajske banke nam je sporočil, 
da je upravni svet Bance di Ci- 
vidale Spa, ki mu predseduje dr. 
Lorenzo Pelizzo, pred kratkim 
pregledal obračun delovanja v 
prvem šestmesečju letošnjega 
leta in z zadovoljstvom ugoto
vil dodatno rast zavoda, kljub 
izredno neugodni gospodarski 
konjunkturi. Upravni podatki 
na dan 30.06.2002, ki jih  je  
prikazal glavni ravnatelj banke, 
dr. Nereo Terreran, izkazujejo 
pozitivno delovanje zavoda, kar 
potrjuje trdno in ustaljeno po
vezavo z deželnim gospodar
skim tkivom.

m ercialne mreže z odprtjem  
nove podružnice v Tržiču in pre
novitvijo tiste v Špetru. V kra
tkem bodo odprte še podruž
nice v Azzano X in Torreano, 
tako da bo število okenc če- 
da jskega zavoda zras lo  na 
skupno 43.

D o d a tn o  rast v d rugem  
šestm esečju p r ič a k u je jo  iz 
zavarovalniških uslug, na osno
vi vstopa v članstvo banke gru
pacije Cattolica Assicurazioni z 
10% deležem (enak delež je v 
lasti Deutsche bank). Podpred
sednik zavarovalnice iz Verone, 
odv. Danilo Andrioli, je  bil ime
novan v upravni svet prav ob

Pomembnejši podatki prve
ga šestmesečja so naslednji:
- neposredna nabirka znaša 737 
m ilijonov evrov in izkazuje 6% 
porastek v prim erjavi z istim  
obdobjem prejšnjega leta;
- skupna nabirka je narasla za 
2,13% in znaša 1.734 milijonov 
evrov;
- naložbe strankam so poskoči
le za 20,14% in njihov obseg 
znaša 698 m ilijonov evrov;
- poslovni uspeh prvih šestih 
mesecev, po zaračunanju davč
nih bremen, znaša 3,5 m ilijo 
nov evrov, kar pomeni 24% več 
kot lansko leto.

Povišek upravljenih sredstev 
je omogočila tudi razširitev ko-

odobritvi rezultatov šestmeseč
nega poslovanja.

Med pomembnejše dogod
ke prvega po lle tja  sodi tud i 
ustanovitev nove nepremičnin
ske družbe "Servizi Im m o b il ia -  

ri Integrati srl", k ije  v lasti banke 
in želi spodbujati vse večje so
delovanje med finančn im  in 
gradbenim sektorjem, s poseb
no pozornostjo do nepremič
ninskih naložb s strani zaseb
nikov. Pred nekaj meseci je b il 
predsednik Čedajske banke, dr. 
Lorenzo Pelizzo, imenovan v 
up ravn i svet vsedržavnega 
bančnega združenja ABI, kot 
edini predstavnik naše dežele.
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DOSEDANJE REZULTATE 
ŠE IZBOLJŠATI!

V nedeljo, 15. septembra, je 
športno združenje Olympia pri
redilo 22. Memorial Peter Špa
capan. Peter Špacapan je bil 18- 
letni fant, aktiven v raznih zbo
rih, kulturnih krožkih, skavtski 
organizaciji in tudi pri odbojkar
ski ekipi Olympie. Žal pa je 7. 
maja 1970 v prometni nesreči 
izgub il ž iv ljen je . O d takra t 
Olympia vsako leto prireja tur
nir v njegov spomin. Letos sta 
poleg O lympie nastopili ekipi 
Bled (lanski slovenski prvak) in 
VB Udine, ki že več let nastopa 
v Bi ligi. Prva tekma je bila na 
sporedu ob 11. uri, ko sta se po
merili O lym pia  in Bled. Slo
venski igralci so takoj dokazali 
večjo izkušenost in fizično pir- 
pravljenost, tako da so v treh 
setih premagali domačo šesto- 
rico. Med opoldanskim premo
rom so vsi nastopajoči šli na 
skupno kosilo, ob 16.00 pa so 
se tekme nadaljevale. Najprej 
sta nastopili O lympia in VBU, 
končni rezultat tega srečanja je 
bil 2:1 za Videmčane. Gosti- 
teljska ekipa je  z osvojenim  
setom bila vseeno kar zadovolj
na, saj je premoč nasprotnikov 
bila vseskozi očitna. V zadnjem 
srečanju sta se pomerili VBU in 
Bled. Prvi set so osvojili Sloven
ci, v nadalejvanju pa je ekipa iz 
Vidma le začela igrati bolje in v 
dveh setih res lepe igre tesno 
premagala Bled. Po zadnji tek
mi je odbor O lympie ob prisot
nosti pokrajinskega predsed
nika FIPAV Angela Bocciera in 
M irka Špacapana (Petrovega 
brata) podelil ekipam pokale, 
njen predsednik Ivo Špacapan 
pa je rade volje odgovoril na 
nekatera vprašanja.

Ivo, letošnji tu rn ir  Petra 
Špacapana je  p rite gn il 
kar veliko število 
ljubiteljev odbojke. Ste 
zadovoljni z uspehom 
tega športnega srečanja ? 
Nedvomno smo z uspehom 

letošnjega turnirja zelo zado
voljni. Memorial Petra Špaca
pana prirejamo pri O lym pii že 
od leta 1970, in posebno po
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membno se nam zdi, da poča
stimo našega bivšega prijatelja 
in člana. Poleg tega je to bila 
za našo ekipo edinstvena pri
ložnost, da smo lahko preizku
sili letošnjo ekipo. Videli smo 
sadove treningov in dela, ki je  
bilo opravljeno do sedaj. Poseb
na zahvala gre društvoma Bled 
(slovenska A liga) in VB Udine, 
ki sta se odzvali našemu vabilu 
in sta nam v zadnjem srečanju 
pokazali res lepo igro.

Nova sezona moške C 
lige je  že pred vra ti! 
Moško člansko ekipo 
že od jun ija  tren ira  
p rizn a n i trener Lorenzo 
Zame. Kako bi ocenil 
njegovo delo v ekipi 
do sedaj?
Lorenza Zameja poznamo 

že več let, saj je pred leti uspe
šno treniral moško ekipo Vala, 
lani pa je bil drugi trener žen
ske ekipe GovoIley, ki je  nasto
pala v B2 ligi. Lorenzo ima zato 
res veliko izkušenj in je tako s 
tehničnega in s človeškega vi
dika zelo pripravljen. Všeč mi 
je njegov pristop do mladih in 
do starejših igralcev; prepričan 
sem, da bo ekipa letos žela ve
liko rezultatov, če se bo tega za
vedala. Naj povem še to, da bo
sta poleg Lorenza nastopala 
tudi Pavel Špacapan kot drugi 
trener in G ianni M an ia ' kot 
spremljevalec.
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Letošnjo ekipo sestavlja 
kar nekaj novih igralcev 
poleg seveda raznih  
fantov, k i že več časa 
igrajo v vrstah Oljmpie. 
Bi nam lahko opisal 
ekipo, k i bo letos 
nastopala 
v prvenstvu C lige?
Letos je v  moško člansko eki

po vstopil goriški slovenski igra
lec Ryan Graunar. Pred dvema

letoma je igral prav za VB Udi
ne v B1 ligi, kar že samo po sebi 
priča o njegovem talentu. Ryan 
sicer že dve leti ni nastopal v 
nobenem prvenstvu in prepiča- 
ni smo bili, da bi b ilo škoda 
takega igralca izgubiti. Ryan bo 
verjetno igral kot korektor na
mesto brata Cristiana, ki bo pre
maknjen na krilo. V naše vrste 
je prišel tudi Marco Marangon, 
ki je lani igral z Mosso. Marco 
je izredno propozitiven in mo
ralen fant, ki se veliko žrtvuje 
za ekipo. V ekipi bodo nasto
pali tu starejši igralci, kot so 
Boris in Gregor Šfiligoj, Niko
laj Pintar in Cristian Graunar. 
Nanje veliko računam in mo
ram povedati, da sem do sedaj 
z njim i izredno zadovojen. 

Kakšni so c ilji za 
letošnjo sezono, k i ste si 
j ih  v društvu zadali po  
lanskem uspešnem 
prvenstvu?
Letošnji cilj je ponoviti us

pešne rezultate, ki jih je ekipa 
dosegla lansko leto. Kot vsi 
športniki pa si seveda želimo in 
se trudim o, da bi lanske rezul
tate še izboljšali. Poleg tega pa 
ne smemo pozabiti, da je naš 
glavni cilj predvsem druženje 
naših fantov, športna rast in 
njihovo zadovoljstvo.

Kako bo pa letos z 
m ladim i igralci?
Pri mladinskih ekipah smo 

skupaj z Valom in Sočo pripra- 
vlili res zanimiv program. Olym- 
pia bo nosilec imena pri združe
ni ekipi, ki bo nastopala v dežel
nem prvenstvu Under20, Val 
bo nosilec imena ekipe Un- 
der17, Soča pa ekip Under 13 
in Under 15. Mislim, da našim 
mladim igralcem preko teh ekip 
nudim o res edinstveno mož
nost igranja odbojke in medse
bojnega spoznavanja.

Kaj pa z ekipo prve  
divizije?
V ekipi prve divizije bo letos 

precej novih igralcev. M ladim 
fantom bodo namreč sledili sta
rejši igralci, kot so Simon in Ja
nez Terpin ter Mauro Maraž. 
Njihova naloga bo predvsem 
skrb za odbojkarsko rast mla
dih igralcev, ki so že lani v pr
venstvu dosegli drugo mesto in 
tako dokazali, da so res per
spektivni in nadarjeni fantje. 
— —  PŠ

SMERNICE ZA NOVO  
SEZONO

Po poletnem premoru se je 
v Gorici spet sestal izvršni od
bor Združenja slovenskih šport
nih društev v Italiji. O b pregle
du izvršene dejavnosti med po
letjem so odborniki pozitivno 
ocenili neposredno angažira
nost Združenja pri predsezon
skih pripravah športnikov, na
kar so se lo tili obravnavanja 
vprašanj, ki zadevajo novo se
zono. Najprej so pregledali f i
nančno stanje in odobrili višino 
prve tranše letnih prispevkov, ki 
jih bodo, četudi z znatno zamu
do, lahko začeli razdeljevati 
društvom. Vsa društva preživ
ljajo veliko finančno krizo, tako 
da jim  bodo sredstva vsaj del
no omilila težave. Upati je, da 
bo mogoče v prihodnjih letih 
sredstva razporejati skozi celo 
leto in ne samo potem, ko so 
jih  društva že davno potrosila. 
D ruštva pa se bodo m orala 
strogo držati postavljenih rokov 
in pravil.

Letos se bo ZSŠDI v večji 
meri neposredno vključilo v so
delovanje z osnovnimi šolami 
in vrtci, katerim bo nudilo stro
kovno pomoč pri organiziranju 
motorične vadbe. V tem oziru 
so že stekli razgovori z odgo
vornimi na šolah tržaške in go- 
riške pokrajine ter tud i dvo
jezičnem šolskem centru v Špe- 
tru. V kratkem bo posebna sku
pina v okviru izvršnega odbora 
izdelala celoten načrt, tako da 
bo pobuda lahko stekla čim-

prej. Pri ZSŠDI-ju namenjajo te
mu načrtu še posebno pozor
nost, saj imajo sodelovanje med 
športno in šolsko sfero za zelo 
pomembno. V zvezi s sodelova
njem s šolo so na seji tudi dolo
čili okvire za letošnjo nagrado 
Šport in šola, s katero bodo na
grajeni športniki, ki so obenem 
tudi odličnjaki v šoli. Nagrado 
bodo podelili v ponedeljek, 28. 
oktobra, na Goriškem.

21. in 22. septembra bo v 
Pulju športno srečanje manjšin, 
prva konkretnejša pobuda v 
okviru sodelovanja ZSŠDI-ja z 
Unijo Italijanov, krovno organi
zacijo italijanske manjšine na 
Hrvaškem. Na srečanju bodo 
sodelovale poleg ZSŠDI-ja in Ul 
tudi druge manjšinske skupno
sti, ki živijo v mejah Hrvaške.

V zvezi z nadaljnjimi vsebin
skimi koraki ob raziskavi o špor
tu so se odborniki domenili o 
vsaj dveh debatnih večerih, ki 
bosta konec leta in spomladi. 
Študija, vključno z debato na 
zaključni konferenci, pa je v fazi 
dokončne obdelave in bo kma
lu nared za predstavitev javno
sti. V tisku je tudi letošnji Zbor
nik slovenskega športa v Italiji.

Na seji so obravnavali še 
druga vprašanja, kot so Bloud
kova nagrada, tiskovna konfe
renca v Ljubljani idr. Določili so 
tudi, da se bo izvršni odbor 
ZSŠDI sestajal vsak drugi četr
tek v mesecu v Trstu in Gorici.

15
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MATTEO KRANNER D R Ž A V N I M L A D IN S K I PRVAK 
V DESETEROBOJU

V dneh 7. in 8. septembra je potekalo v Forliju italijansko drža
vno lahkoatletsko tekmovanje v mnogoboju za vse kategorije. V 
kategoriji m ladinci (juniores) je dosegel odličen uspeh Matteo 
Kranner: zmagal je v najtežji in najprestižnejši lahkoatletski pa
nogi, v deseteroboju, in osvojil naslov državnega mladinskega 
prvaka. Matej, ki meri 190 cm in je letos opravil zrelostni izpit, je  
sin Goričana Marka Krannerja, bivšega atleta in odbojkarja ŠZ 
Olympia, in vnuk prof. M artina Krannerja. Z atletiko se je začel - 
slučajno! - ukvarjati pred letom in pol! Prvi dan je dosegel te rezul
tate: na 100m 1"49 - v daljino 6,58m - krogla 11,38m - v višino 
1,85m - na 400m 53"46. Drugi dan: na 110m zapreke 15"66 - disk 
34,83m - s palico v višino 4,00m - kopje 46,95m - na 1500m 5,03.

Skupno je "nabral" 6389 točk, kar je njegov osebni rekord in 
najboljši letošnji italijanski mladinski rezultat v deseteroboju. MK

A P O K A L I P S A  I T A L I J A N S K E G A  N O G O M E T A

NA POMOČ, NOGOMET  
UMIRA! (6)

ANDREJ ČERNIČ

Nedelja, 15. septembra 2002: 
•talijanska ženska odbojkarska 
reprezentanca si proti ZDA pr
vič v zgodovini pribori zlato ko
lajno na svetovnem prvenstvu. 
Istega dne, velika nagrada M on
ze: Barichello prvi, Schumi dru
gi, več stotisoč navijačev rdeče
ga bolida "noro" proslavlja na 
avtodromu v Monzi. In... aha, se
veda, 15. september 2002: zaka
snjen začetek italijanskega no
gometnega prvenstva.

Nedelja, 15. septembra, se 
bo z zlatimi črkami vpisala v knji
go zgodovine vrhunskih šport
nih dosežkov na Apeninskem 
Polotoku po zaslugi prvovrstne
ga presenečenja, ki so ga pripra
vile italijanske odbojkarice, in 
Ponovnega dokaza premoči Fer- 
rarija nad vsemi ostalimi avto
mobilskimi hišami v Formuli 1.

Kljub temu si je tudi v tej zgodo
vinski nedelji nogomet priboril 
veliko pozornost: začetek prven
stva namreč redno sovpada s pr
vimi preverjanji poletne kupo
prodajne borze. Letos je bilo za
nimanje še toliko večje zaradi 
znanih zapletov s televizijskimi 
pravicami in zakasnjenega štar- 
ta velike nogometne karavane.

Pirova zmaga malih klubov
Potem ko je zveza nogomet

nih klubov Lega calcio prišla do 
kompromisa z državno radiote
levizijo RAI, je čakal Gallianija 
še zadnji heraklejevski napor: 
rešitev spora med malimi klubi 
in "zasenčenima" televizijskima 
postajama. Razlika med zahte
vami sprtih strani je bila zelo ve
lika: Telepiu'in Stream sta osmim 
manjšim ekipam (Atalanta, Bre
scia, Chievo, Como, Empoli, Mo- 
dena, Perugia in Piacenza) po
nujala 53 milijonov evrov. Ome

njena društva so zahtevala 80 
milijonov evrov. Vsako poziva
nje k iskanju skupnega jezika je 
naletelo na gluha ušesa na obeh 
straneh. Približno teden dni pred 
začetkom prvenstva so društva, 
ki niso še prodala pravic prena
šanja svojih tekem, izjavila, da 
so pripravljena znižati svoje zah
teve, a ne pretirano. Telepiu' in 
Stream sta odgovorili, da kljub 
delnemu popuščanju klubov o- 
stajajo pri svoji ponudbi (53 mi
lijonov evrov). Ker se je neizpro
sno približeval 14. september, 
napovedani datum začetka te
kem A-lige, je bilo treba najti 
čimprejšnjo rešitev. Ponovna za
kasnitev prvenstva bi pomenila 
poraz za vse. Za kompromis se 
je zato zavzela celo vlada oz. mi
nistrstvo za kulturo z ministrom 
Urbanijem in podsekretarjema 
Letto in Pescantejem na čelu. 
Srečanja na ministrstvu so se u

deležili predsednik Lega calcio 
Galliani, Giraudo, odbornik FC 
Juventus, Sensi, predsednik Ro
me in zagovornik manjših klu
bov ter Preziosi, predsednik dru
štva Como. S posredovanjem 
velikih klubov in vlade je v torek, 
10. septembra, prišlo do tako že
lenega dogovora: je torej navse
zadnje volk sit in koza cela?

Dosežen dogovor kaže, da 
problemi še zdaleč niso rešeni. 
Volk (veliki klubi) je sicer res sit, 
koza (mala društva) pa je le na 
videz cela. Italijanski nogomet
ni velikani so z dogovorom do
segli svoj cilj: takojšnji začetek 
prvenstva je v društvene blagaj
ne prinesel nove prihodke (pro
dajanje kart, sponzorji, oglaše
valci). Mali klubi pa so ob skle
pu dogovora "nastradali", saj so 
iztrž ili "le" 60 milijonov evrov 
vredno pogodbo (prvotno so za
htevali 80 milijonov evrov). Na
stale so izredno velike razlike 
med vsotami, ki jih bodo od po
godb z "zasenčenimi" TV pro
grami vnovčila bogata društva 
in "podeželske" ekipe. FC Juven
tus je npr. tekme svoje ekipe pro
dal postaji Telepiu’ za 54 m ilijo

nov evrov, Atalanta, najvidnejši 
predstavnik upornih malih dru
štev, pa je od istega povpraše- 
valca iztržila "skromnih" 8,26 mi
lijonov evrov.

Dogovor ali beračenje?
Kako je prišlo do končnega 

dogovora? Predsedniki velikih 
klubov so sprevideli, da zasenče
ni televizijski postaji ne bosta 
zvišali svoje ponudbe (53 milijo
nov evrov), uporni klubi pa se 
prav tako niso nameravali vdati. 
Velikani (Juventus, Milan Roma, 
Lazio, Parma in Inter) so se tako 
odločili, da bodo neposredno 
vstopili v spor. Sami so posegli 
v žep, potegnili na dan šest m ili
jonov evrov in jih dodali triinpet
desetim, ki sta jih že zagotovila 
Telepiu' in Stream. Celotna vso
ta je torej znašala 59 milijonov 
evrov. Ta znesek je bil ponujen 
(in posredno vsiljen) malim dru
štvom.

Velika društva so si breme 6 
milijonov porazdelila sorazmer
no z razpoložljivimi finančnimi 
sredstvi. Milan, Inter, Roma in 
Juventus bodo revnejšim se
stram poklonile po 1,250 m ilijo
nov evrov, Lazio in Parma pa po

I 500 tisoč evrov. Na tak način so 
si velika društva zagotovila ta
kojšnji začetek prvenstva (in po
sledično takojšnje dohodke).

Predstavniki malih klubov z 
doseženim  dogovorom  niso 
bili zadovoljni. Začetna zahte
va je predvidevala pogodbe v 
vrednosti 10 m ilijonov evrov za 
vsako od 8 "uporniških" dru
štev. Dejanske vrednosti po
godb pa po sklepu dogovora 
znašajo od 5 do 8 m ilijonov ev
rov. M ed predstavniki malih 
klubov je bil najglasnejši pred
sednik Coma Preziosi. Podčr
tal je, da manjša društva niso 
želela beračiti pred vrati nogo
metnih "megakorporacij". N ji
hov glavni cilj je po Preziosije- 
vih besedah ustanovitev tretje 
"zasenčene" televizijske posta
je za prenašanje tekem že o- 
menjenih osmih klubov.

Zasilna rešitev (vsiljenega) 
beračenja ne bo trajna. Predlog 
ustanovitve tretje "zasenčene" 
postaje bo ob naslednjih poga
janjih spet prišel na dan, pred
sedniki nogometnih društev bo
do spet šli na barikade.
' DALJE



Izredna ponudba knjig 
Goriške Mohorjeve družbe

od 9. septembra do 31. oktobra 2002
v KATOLIŠKI KNJIGARNI na Travniku v Gorici in 

v TRŽAŠKI KNJIGARNI v Trstu

ZELO UGODEN NAKUP KNJIG GORIŠKE MOHORJEVE DRUŽBE

CENE ZNIŽANE OD 20 DO 75%

P R IM O R S K I SLO VENSKI B IO G R A FS K I LEK S IK O N
Cel komplet od 1. do 20. snopiča - 60,00 €

Nada Pertot, P O M A G A JM O  S I S A M I - 3,40 €
Milan Lipovec, CESTA R E K A  IN  LJUDJE - 3,40 €
Ivan Rudolf, SPEV V  N A N O Š K O  J U T R O  - 3,40 €
Pietro Brignoli, M A Š A  Z A  M O JE U STR E LJE N E  - 3,90 €  
Zorko Jelinčič, P O D  S V IN Č E N IM  N E B O M  - 3,90 
Albert Rejec - D O M O V IN A , KJE S I - 4,30 €

Vse te knjige  
in še veliko drug ih  
dobite na po licah  
naših slovenskih 

knjigarn.

Boris Paternu, FRANCE PREŠEREN -  POETA SI.OVENO 3,40 €
Prežihov Voranc, DOBERDO’ -  8,30 €
Lojzka Bratuž, GORIZIA NELLA LETTERATURA SLOVENA -  11,50 €
Stane Stanič, SLOVENIA -  13,50 €
L’ARTE SLOVENA DEL X X  SECOLO NEL G O R IZIA N O  -  24,00 €  GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA -  TRAVNIK 25, 34170 GORICA
_________________________________ _______ _______________________ ________ tel. 0481 533177, fax 0481 536978, e-mail m o h o r j e v a @ a d r i a c o m . i t

N ad a P a r t o t

Zorko Jelintk


